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P o l s k i e  T o w a r z y s t w o  T u r y s t y c z n o - K r a j o z n a w c z e  

O d d z ia ğ Ă S u d e ty  Z a c h o d n ie ò  J e le n ia  G · r a 

K o m i s j a  K r a j o z n a w c z a  

W p r o w a d z e n i e 

M a j  2 0 1 2  r o k u  ƻ ƪŀ Ȋŀ Ʊ ǎƛť  ƴ ƛŜ Ȋǿ ȅƪƭŜ  ō ƻ Ǝ ŀ ǘȅ ƧŜ Ǐƭƛ ŎƘ ƻ Ř Ȋƛ ƻ  ƛƳ Ǉ ǊŜ Ȋȅ ƪǊŀ Ƨƻ Ȋƴ ŀ ǿ ŎȊŜ Φ  ½ ŀ Ǌŀ Ȋ ƴ ŀ  Ǉ ƻ ŎȊŊ ǘƪǳ 

Ƴ ƛŜ ǎƛŊ Ŏŀ  Ȋƻ ǊƎ ŀ ƴ ƛȊƻ ǿ ŀƱŜ Ƴ  Ř Ǌǳ Ǝ ƛŜ  {Ŝ Ƴ ƛƴ ŀ Ǌƛǳ Ƴ  a ƛƧŀ ƧŊ ŎŜ  ƪǊŀ Ƨƻ ō Ǌŀ Ȋȅ ½ ƛŜ Ƴ ƛ WŜ ƭŜ ƴ ƛƻƎ ƽ ǊǎƪƛŜ ƧΦ ²  Y ŀ ƭƛǎȊǳ  

ƻ Ř ō ȅƱƻ  ǎƛť  ȊŜ ō Ǌŀ ƴ ƛŜ  Y Y  ½ D  t¢ ¢ Y  ƻ Ǌŀ Ȋ ǎȊƪƻ ƭŜ ƴ ƛŜ  Ř ƭŀ  ƪƛŜ Ǌƻ ǿ ƴ ƛƪƽ ǿ  w Ŝ Ǝ ƛƻ ƴ ŀ ƭƴ ȅŎƘ  tǊŀ Ŏƻ ǿ ƴ ƛ 

Y Ǌŀ Ƨƻ Ȋƴ ŀ ǿ ŎȊȅŎƘ Φ Wŀ ƪ Ȋǿ ȅƪƭŜ  ƻ Ř ō ȅƱȅ ǎƛť  ƪƻ ƭŜ Ƨƴ Ŝ  ǿ ȅŎƛŜ ŎȊƪƛ w ŀ ƧŘ ǳ  ƴ ŀ  w ŀ ǘȅ ƻ Ǌŀ Ȋ {Ǉ ŀ ŎŜ Ǌ ƪǊŀ Ƨƻ Ȋƴ ŀ ǿ ŎȊȅΦ !  ǿ  

ƻ ǎǘŀ ǘƴ ƛƳ  Ř ƴ ƛǳ  Ƴ ƛŜ ǎƛŊ Ŏŀ  ǿ ȅō Ǌŀ ƭƛǏƳ ȅ ǎƛť  Ř ƻ  . ƻ Ǌƻ ǿ Ŝ Ǝ ƻ  Wŀ Ǌǳ  ō ȅ Ǉ ƻ ǎǇ ǊȊŊ ǘŀ ŏ Ȋŀ ƭŜ Ǝ ŀ ƧŊ ŎŜ  ǘǳ  ǏƳ ƛŜ ŎƛΦ M a m  

ƴ ŀ Ř ȊƛŜ Ƨť Σ ȍŜ  ǊŜ ƭŀ ŎƧŜ  Ȋ  ǘȅŎƘ ƛƳ Ǉ ǊŜ Ȋ Ȋŀ ƛƴ ǘŜ ǊŜ ǎǳ ƧŊ  ƴ ŀ ǎȊȅŎƘ  ŎȊȅǘŜ ƭƴ ƛƪƽ ǿ Φ Z a p r a s z a m  z a t e m  d o  le k t u r y .                                                                                                                      

                                                                                                                                                       Y ǊȊȅǎȊǘƻ Ŧ ¢ ť ŎȊŀ  
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Gdy w listopadzie 2011 Ǌƻƪǳ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱŜƳ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ ǎŜƳƛƴŀǊƛǳƳ Ȋ Ŏȅƪƭǳ 
ϦaƛƧŀƧŊŎŜ ƪǊŀƧƻōǊŀȊȅ tƻƭǎƪƛϦ ƴƛŜ ƳȅǏƭŀƱŜƳΣ ȍe spƻǘƪŀ ǎƛť ƻƴƻ Ȋ ǘŀƪ ǿƛŜƭƪƛƳ ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜƳΦ 
hƪŀȊŀƱƻ ǎƛť ƧŜŘƴŀƪΣ ȍŜ ǿƛŜƭŜ ƻǎƽōΣ Ȋ ƻōŜŎƴȅŎƘ ƴŀ ǎŀƭƛΣ ōȅƱƻ ōŀǊŘȊƻ ǇƻȊȅǘȅǿƴƛŜ ȊŀǎƪƻŎȊƻƴȅŎƘ ǘŀƪƛƳ 
ǎǇƻǘƪŀƴƛŜƳΦ ¢ŜƳŀǘȅ ōƻǿƛŜƳ ǇƻǊǳǎȊƻƴŜ ǇƻŘŎȊŀǎ ǎŜƳƛƴŀǊƛǳƳ ōȅƱȅ ōŀǊŘȊƻ ƛƴǘŜǊŜǎǳƧŊŎŜΦ ! ƛ ƻǎƻōȅ 
preȊŜƴǘǳƧŊŎŜ ǘŜ ǘŜƳŀǘȅΣ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ȍe posiaŘŀƱȅ ƻƎǊƻƳƴŊ ǿƛŜŘȊť ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ǇƻǘǊŀŦƛƱȅ ǇǊȊŜƪŀȊŀŏ ƧŊ w 
ǎǇƻǎƽō ōŀǊŘȊƻ ǇǊȊȅǎǘťǇƴȅ Řƭŀ ǇǊƻǎǘŜƎƻ ǎƱǳŎƘŀŎȊŀΣ ƪǘƽǊȅ ƴƛŜƪƻƴƛŜŎȊƴƛŜ ƳǳǎƛŀƱ Ȋƴŀŏ ǇƻǊǳǎȊŀƴȅ ǘŜƳŀǘΦ 
²ƛŜƭŜ ǘŜȍ ƻǎƽō ǇȅǘŀƱƻ ƳƴƛŜ ŎȊȅ ōťŘť ƧŜǎȊŎȊŜ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱ ǇƻŘƻōƴŜ ƛƳǇǊŜȊȅΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŜƳ ǿ 
Ǌƻƪǳ ƻōŜŎƴȅƳ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀŏ ŘǊǳƎƛŜ ǘŀƪƛŜ ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΦ ½ ǘȅƳ ȍŜ ǳǎǘŀƭƛƱŜƳ ƛƴƴŜ ȊŀǎŀŘȅ 
ǿ ŘƻōƻǊȊŜ ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴȅŎƘ ǘŜƳŀǘƽǿΦ DŘȅ ǇƻǇǊȊŜŘƴƛƻ ŘŀƱŜƳ ƻǎƻōƻƳ ǿȅǎǘťǇǳƧŊŎȅƳ ǿƻƭƴŊ Ǌťƪť Ŏƻ 
Řƻ ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴŜƎƻ ǘŜƳŀǘǳΣ ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǎǳƎŜǊǳƧŊŎ ƻ Ŏƻ Ƴƛ ŎƘƻŘȊƛΣ ǘŀƪ ǘȅƳ ǊŀȊŜƳ ƴƛŜƧŀƪƻ ƴŀǊȊǳŎŀƱŜƳ 
ƧŀƪƛǏ ǘŜƳŀǘΦ hƪŀȊŀƱƻ ǎƛť ƧŜŘƴŀƪΣ ȍŜ ƳƻƧŜ ǇƻƳȅǎƱȅ ǿ ǇŜƱƴƛ ǇƻƪǊȅǿŀƱȅ ǎƛť Ȋ ǇƻƳȅǎƱŀƳƛ ƻǎƽōΣ ƪǘƽǊŜ ǘȅƳ 
ǊŀȊŜƳ ȊŀǇǊŀǎȊŀƱŜƳ Řƻ ǿȅǎǘŊǇƛŜƴƛŀΦ ¢ȅƳ ōŀǊŘȊƛŜƧΣ ȍŜ ǇƻȊŀ ƎƱƽǿƴȅƳ ȊŀƱƻȍŜƴƛŜƳ ǘŜƳŀǘǳ ƴƛŜ 
ƛƴƎŜǊƻǿŀƱŜƳ ǿ ȍŀŘŜƴ ǎǇƻǎƽō ǿ ǘǊŜǏŏ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿȅǿŀƴȅŎƘ ǇǊŜƭŜƪŎƧƛΦ tǊȊŜƧǊȊŀƱŜƳ ƪŀƭŜƴŘŀǊȊ ǇƻŘ 
ƪƻƴǘŜƳ ǊƻŎȊƴƛŎ ƧŀƪƛŜ ǿƱŀǏƴƛŜ ōťŘȊƛŜƳȅ ƻōŎƘƻŘȊƛƭƛ ƛ ǎǘŀǊŀƱŜƳ ǎƛť ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ƴƛŜ ǇƻǿǘŀǊȊŀŏ ǘŜƳŀǘƽǿ Ȋ 
Ǌƻƪǳ ǇƻǇǊȊŜŘƴƛŜƎƻΦ aǳǎȊť ǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ȍŜ ƪƛƭƪǳƳƛŜǎƛťŎȊƴŜ ƳƻƧŜ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƴƛŀ ǇǊȊȅƴƛƻǎƱȅ ŜŦŜƪǘ ƛ ǿ 
zasaŘȊƛŜ ȍŀŘƴŀ Ȋ ȊŀǇǊƻǎȊƻƴȅŎƘ ƻǎƽōΣ ǇƻȊŀ ǇǊȊȅǇŀŘƪŀƳƛ ƭƻǎƻǿȅƳƛΣ Ƴƛ ƴƛŜ ƻŘƳƽǿƛƱŀΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ƧŜǎǘŜƳ 
ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ōŀǊŘȊƻ ǿŘȊƛťŎȊƴȅ ƛ ǎƪƱŀŘŀƳ ǿƛŜƭƪƛŜ ǇƻŘȊƛťƪƻǿŀƴƛŀΦ ¢ȅƳ ōŀǊŘȊƛŜƧΣ ȍŜ ǿǎȊȅǎŎȅ ǿȅǎǘťǇǳƧŊŎȅ 
ǇƻǘǊŀƪǘƻǿŀƭƛ ǘƻ Ƨŀƪƻ ǇǊŀŎť ǎǇƻƱŜŎȊƴŊΦ bƛƪǘ ǇǊȊŜŎƛŜȍ ƴƛŜ ƻǘǊȊȅƳŀƱ Ȋŀ ƴƛŊ ȍŀŘƴŜƎƻ ƘƻƴƻǊŀǊƛǳƳΦ Wŀ 
ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǘŀƪȍŜΦ ²ǎȊȅǎǘƪƻ ȊǊƻōƛƭƛǏƳȅ Řƭŀ ŘƻōǊŀ ƻƎƽƭƴŜƎƻΦ !Σ ȍŜ ǿǎȊȅǎŎȅ ƛƴǘŜǊŜǎǳƧŜƳȅ ǎƛť ƴŀǎȊŊ 
ǇǊȊŜǎȊƱƻǏŎƛŊΣ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ȊŀǿƻŘƻǿƻΣ ƳŀƳȅΣ ǘŀƪ ƳȅǏƭťΣ ǇǊŀǿƻ ŘȊƛŜƭƛŏ ǎƛť ǎǿƻƧŊ ǿƛŜŘȊŊ Ȋ ǘȅƳƛΣ ƪǘƽǊȅŎƘ ǘƻ 
interesuje. 

Wykonana przeze mnie praca ǇƻȊǿƻƭƛƱŀ ƴŀ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴƛŜ ƪƻƭŜƧƴŜƎƻ ǎŜƳƛƴŀǊƛǳƳ ϦaƛƧŀƧŊŎŜ 
ƪǊŀƧƻōǊŀȊȅ ½ƛŜƳƛ WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜƧϦΦ hŘōȅƱƻ ǎƛť ƻƴƻ ǿ ǎƻōƻǘť мн ƳŀƧŀ нлмн Ǌƻƪǳ ǿ YǎƛŊȍƴƛŎȅ 
KŀǊƪƻƴƻǎƪƛŜƧΦ ¢ȅƳ ǊŀȊŜƳ ǎŜƳƛƴŀǊƛǳƳ ōȅƱƻ ƛƳǇǊŜȊŊ ǘƻǿŀǊȊȅǎȊŊŎŊ ·L± aƛťŘȊȅƴŀǊƻŘƻǿȅƳ ¢ŀǊƎƻƳ 
Turystycznym Th¦w¢9YΣ ŀ tŀǘǊƻƴŀǘ IƻƴƻǊƻǿȅ ƴŀŘ ƛƳǇǊŜȊŊ ƻōƧŊƱ tŀƴ WŜǊȊȅ tƻƪƽƧΣ tǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊŊŎȅ 
{ŜƧƳƛƪǳ ²ƻƧŜǿƽŘȊǘǿŀ 5ƻƭƴƻǏƭŊǎƪƛŜƎƻΦ hǊƎŀƴƛȊŀŎƧť ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ ǿǎǇŀǊƱƻ {ǘŀǊƻǎǘǿƻ tƻǿƛŀǘƻǿŜ ǿ 
WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ ƛ tǊŜȊȅŘŜƴǘ aƛŀǎǘŀ WŜƭŜƴƛŀ DƽǊŀΦ {ŀƭƛ ƛ ƻōǎƱǳƎƛ ǘŜŎƘƴƛŎȊƴŜƧ ǳȍȅŎȊȅƱŀ YǎƛŊȍƴica 
YŀǊƪƻƴƻǎƪŀ ŀ ǇŀǘǊƻƴŀǘ ƳŜŘƛŀƭƴȅ ƻōƧťƱŀ ¢ŜƭŜǿƛȊƧŀ 5ŀƳƛ ƛ bƻǿƛƴȅ WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜΦ {ŜƳƛƴŀǊƛŀ αaƛƧŀƧŊŎŜ 
krajobrazy Polskiέ ǎŊ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴŜ ǇǊȊŜȊ YƻƳƛǎƧť YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŊ ½ŀǊȊŊŘǳ DƱƽǿƴŜƎƻ tƻƭǎƪƛŜƎƻ 
Towarzystwa Turystyczno-YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŜƎƻΦ bŀǎȊŜ ƧŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜ ȊƻǎǘŀƱƻ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴŜ ǇǊȊŜȊ 
YƻƳƛǎƧť YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŊ ǇǊȊȅ hŘŘȊƛŀƭŜ t¢¢Y  Ϧ{ǳŘŜǘȅ ½ŀŎƘƻŘƴƛŜϦΦ 

² ǿȅǎǘŊǇƛŜƴƛǳ Ϧ²ƛƭƭŀ _Ŋƪƻǿȅ YŀƳƛŜƵ Ƨŀƪƻ ƳŜŘƛǳƳ ƪǳƭǘǳǊȅ ǿŎȊƻǊŀƧ ƛ ŘȊƛǏϦ Wǳƭƛǘŀ LȊŀōŜƭŀ 
Zaprucka (Dyrektor Muzeum Miejskiego Dom Gerharta IŀǳǇǘƳŀƴƴŀ ǿ WŀƎƴƛŊǘƪƻǿƛŜύ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛƱŀ 
ǎǇǊŀǿȅ ȊǿƛŊȊŀƴŜ Ȋ ŀǊǘȅǎǘŀƳƛ ƳƛŜǎȊƪŀƧŊŎȅƳƛ ƛ ǘǿƻǊȊŊŎȅƳƛ  ƪƛŜŘȅǏ ǿ ǊŜƧƻƴƛŜ WŀƎƴƛŊǘkowa. Przede 



 
 

wszystkim z GerhartŜƳ IŀǳǇǘƳŀƴƴŜƳΣ ƪǘƽǊȅ млл ƭŀǘ ǘŜƳǳ ƻǘǊȊȅƳŀƱ bŀƎǊƻŘť bƻōƭŀΣ ŀ ǳǊƻŘȊƛƱ ǎƛť 
Ǌƽǿƴƻ ǇƽƱǘƻǊŀ ǿƛŜƪǳ ǘŜƳǳ ōƻ ǿ мусн ǊƻƪǳΦ ¢Ŝƴ ǿȅōƛǘƴȅ ǇƛǎŀǊȊ ƎŘȅ ǇǊȊȅōȅƱ ǘǳ ǘŀƪ ȊŀŎƘǿȅŎƛƱ ǎƛť ǘȅƳ 
ƳƛŜƧǎŎŜƳΣ ȍŜ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱ ǿȅōǳŘƻǿŀŏ ǎǿƽƧ ƴƻǿȅ ŘƻƳΦ hŘ ƭŜȍŊŎȅŎƘ ƪŀƳƛŜƴƛ ƴŀȊǿŀƱ Ǝƻ α_Ŋƪƻǿȅ 
YŀƳƛŜƵέΦ 5ȊƛǎƛŀƧ ƎŘȅ ƻŘǿƛŜŘȊŀƳȅ ǘŜƴ ƻōƛŜƪǘ ƴƛŜ ƳƻȍŜƳȅ ǳǿƛŜǊȊȅŏΣ ȍŜ ǿ ǘŀƳǘȅŎƘ ŎȊŀǎŀŎƘ ƴŀ 
zbudowanie tak ǿƛŜƭƪƛŜƎƻ ƻōƛŜƪǘǳ ǿȅǎǘŀǊŎȊȅƱȅ tylko dwa lata. Co prawda samo wzniesienie budynku 
ǘƻ ŘƻǇƛŜǊƻ ǇƻŎȊŊǘŜƪΦ ²ƛŜƭŜ ƭŀǘ ǇƻǘǊȊŜōŀ ƧŜǎȊŎȊŜ ōȅ ǘŎƘƴŊŏ ǿ ƴƛŜƎƻ ϦŘǳǎȊťϦΦ .ƻ ǎŀƳŜ ƳǳǊȅ ǘƻ ƴƛŜ 
ǿǎȊȅǎǘƪƻΦ ¢ǊȊŜōŀ ƧŜ ƻȊŘƻōƛŏΣ ǘǊȊŜōŀ ǿȅǇƻǎŀȍȅŏ ŘƻƳ ǿ ƳŜōƭŜΣ ǿ ŘȊƛŜƱŀ ǎȊǘǳƪƛΦ ¢ǊȊŜōŀ ōȅƱƻ 
ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀŏ ōƛōƭƛƻǘŜƪť ƛ ǇǊŀŎƻǿƴƛŜ ƳƛǎǘǊȊŀΦ !ƭŜ ƎŘȅ ǘƻ ǿǎȊȅǎǘƪƻ Ƨǳȍ ǳŎȊȅƴƛƻƴƻ Řƻ ƳƛŜƧǎŎŀ ǘŜgo 
ǏŎƛŊƎŀƭƛ ƛƴƴƛ ǘǿƽǊŎȅ ƻǊŀȊ wielbiciele ǘǿƽǊŎȊƻǏŎƛ ƎƻǎǇƻŘŀǊȊŀ. 

Hauptmann ƳƛƳƻΣ ƛȍ Řǳȍƻ ǇƻŘǊƽȍƻǿŀƱ ŎƘťǘƴƛŜ ǇƻǿǊŀŎŀƱ Řƻ ǿƛƭƭƛ ǿ WŀƎƴƛŊǘƪƻǿƛŜΦ .ŀǊŘȊƻ 
dobrze ŎȊǳƱ ǎƛť ǘǳǘŀƧΦ aƛŀƱƻ ǘƻ ǿǇƱȅǿ ƴŀ ƧŜƎƻ ǘǿƽǊŎȊƻǏŏΦ WŜƎƻ ȊŀŎƘǿȅǘ Řƭŀ ǿƛŘȊƛŀƴȅŎƘ ƭŀǎƽǿΣ ƎƽǊΣ ƱŊƪ 
ŎȊȅ ƴƛŜōŀ ōȅƱ ƻƎƽƭƴƛŜ ȊƴŀƴȅΦ aƛǎǘǊȊ ƎŘȅ ǿǎǘŀǿŀƱ ȊŀǿǎȊŜ ǊǳǎȊŀƱ ƴŀ ǇƻǊŀƴƴȅ ǎǇŀŎŜǊΦ tƻŎȊȅƴƛƻƴŜ 
ǿƽǿŎȊŀǎ ǎǇƻǎǘǊȊŜȍŜƴƛŀ ŘȅƪǘƻǿŀƱ Ǉƻ ǇƻǿǊƻŎƛŜ ǎǿƻƧŜƳǳ ǎŜƪǊŜǘŀǊȊƻǿƛΣ ŀ ǎŀƳ ǇƻǎƛƭŀƱ ǎƛť ƛ ǳŎƛƴŀƱ ǎƻōƛŜ 
ŘǊȊŜƳƪťΦ tƽȋƴƛŜƧ Ǉƻ ǿȅǇƛŎƛǳ ƳƻŎƴŜƧ ƪŀǿȅ ǊƻȊǇƻŎȊȅƴŀƱ ǘȊǿΦ ƴƻŎƴŜ ȍȅŎƛŜΦ Wŀƪ Ƨǳȍ ōȅƱƻ ǿǎǇƻƳƴƛŀƴŜ 
ōȅǿŀƭƛ ǳ ƴƛŜƎƻ Ǌƽȍƴƛ  ŀǊǘȅǏŎƛΦ bƛŜƪǘƽǊȊȅ Ȋ ƴƛŎƘ ǇƻȊƻǎǘŀǿƛŀƭƛ ǿ ǿƛƭƭƛ ǎǿƻƧŜ ǇǊŀŎŜΦ {ŀƳ ƳƛǎǘǊȊ ǇƻǎƛŀŘŀƱ 
spore zbiory antyczne czy grafiki.  PrzybyǿŀƧŊŎȅ ǘǳ ǘǿƽǊŎȅ Ȋ ²ǊƻŎƱŀǿƛŀ ƛ Berlina doprowadzili do 
ǎǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ƭƻƪŀƭƴŜƧ ƪƻƭƻƴƛ ŀǊǘȅǎǘȅŎȊƴŜƧΦ aƛŀƱƻ ǘƻ ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǿǇƱȅǿ ƴŀ ǇƻǎǘǊȊŜƎŀƴƛŜ ƻǎƻōȅ 
ƎƻǎǇƻŘŀǊȊŀΦ IŀǳǇǘƳŀƴƴ ōȅƱ ǿ ǘȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ŘǊǳƎŊ ƴŀƧǇƻǇǳƭŀǊƴƛŜƧǎȊŊ ƻǎƻōŊ ǿ bƛŜƳŎȊŜŎƘΣ ȊŀǊŀȊ Ǉƻ 
cesarzu. RoȊǿŀȍŀƴƻ ƴŀǿŜǘ ǿȅǎǳƴƛťŎƛŜ ƧŜƎƻ ƪŀƴŘȅŘŀǘǳǊȅ ƴŀ ǎǘŀƴƻǿƛǎƪƻ ǇǊŜȊȅŘŜƴǘŀΦ bƛŎ ǿƛťŎ 
ŘȊƛǿƴŜƎƻΣ ȍŜ ƧŜƎƻ ŘƻƳ ǎǘŀƱ ǎƛť ŎŜƴǘǊǳƳ ǎǇƻǘƪŀƵ  Ŝƭƛǘ ǇƻƭƛǘȅŎȊƴȅŎƘΣ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴȅŎƘ ŎȊȅ ŀǊǘȅǎǘȅŎȊƴȅŎƘΦ 
hŘōȅǿŀƱȅ ǎƛť ǘǳǘŀƧ ƪƻƴŎŜǊǘȅ ƳǳȊȅŎȊƴŜΦ ½ǿƱŀǎȊŎȊŀΣ ȍŜ ƧŜƎƻ ŘǊǳƎŀ ȍƻƴŀ ōȅƱŀ ǳǘŀƭŜƴǘƻǿŀƴŊ ǎƪǊȊȅǇŀŎȊƪŊΦ 
²ƛŜŎȊƻǊŀƳƛ IŀǳǇǘƳŀƴƴ ŎȊȅǘŀƱ  ƎƻǏŎƛƻƳ ŦǊŀƎƳŜƴǘȅ ǎǿƻƛŎƘ ǳǘǿƻǊƽǿΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ƻŘ ǇƻŎȊŊǘƪǳ ƎŘȅ tu 
ȊŀƳƛŜǎȊƪŀƱ ōȅƱŀ ǇǊƻǿŀŘȊƻƴŀ ƪǎƛťƎŀ ƎƻǏŎƛΣ ƳƻȍŜƳȅ ǎǇǊŀǿŘȊƛŏ ƪǘƻ Řƻ ƴƛŜƎƻ ǇǊȊȅƧŜȍŘȍŀƱΦ /Ȋťǎǘƻ 
ōťŘȊƛŜƳȅ ȊŀǎƪƻŎȊŜƴƛ ȊƴŀƧŘǳƧŊŎ ƴŀȊǿƛǎƪŀ ƭǳŘȊƛΣ ƪǘƽǊȅŎƘ ƴƛŜ ƪƻƧŀǊȊȅƭƛōȅǏƳȅ Ȋ IŀǳǇǘƳŀƴƴŜƳΦ 
 

 
Julita Izabela Zaprucka (Dyrektor Muzeum Miejskiego Dom Gerharta Hauptmanna w WŀƎƴƛŊǘƪƻǿƛŜ) 

² нллм Ǌƻƪǳ ǿ ƻōŜŎƴƻǏŎƛ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŎƛŜƭƛ ǿƱŀŘz Niemiec i Polski otworzono w willi α_Ŋƪƻǿȅ 
YŀƳƛŜƵέ muzeum Dom Gerhartŀ IŀǳǇǘƳŀƴƴŀΦ ¦ǘǿƻǊȊƻƴƻ ǘǳǘŀƧ ǿȅǎǘŀǿť ǎǘŀƱŊ ǳƪŀȊǳƧŊŎŊ ƳƛŜƧǎŎŜ 
ǇǊŀŎȅ ƳƛǎǘǊȊŀ Ƨŀƪ ƛ ƧŜƎƻ ŘƻǊƻōŜƪ ƭƛǘŜǊŀŎƪƛΦ aǳȊŜǳƳ ƧŜǎǘ ǘŀƪȍŜ ƻǊƎŀƴƛȊŀǘƻǊŜƳ ƛƳǇǊŜȊ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴȅŎƘ 



 
 

ǇǊƻƳǳƧŊŎȅŎƘ Ǉƻƭǎƪƻ-ƴƛŜƳƛŜŎƪƛ ŘƛŀƭƻƎΦ hŘōȅǿŀƧŊ ǎƛť tu ƛƳǇǊŜȊȅ ƳǳȊȅŎȊƴŜ Řƭŀ ŘƻǊƻǎƱȅŎƘ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ 
imprŜȊȅ Řƭŀ ƴŀƧƳƱƻŘǎȊȅŎƘΦ aƛťdzy innymi dla nich wydano α.ŀƧƪƻǿȅ ǇǊȊŜǿƻŘƴƛƪ Ǉƻ WŀƎƴƛŊǘƪƻǿƛŜέ. 
hǊƎŀƴƛȊǳƧŜ ǎƛť ǘǳ ǊƽǿƴƛŜȍ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ Ȋ ǘǿƽǊŎŀƳƛ Ȋ ƴŀǎȊŜƎƻ ǊŜƎƛƻƴǳ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ƭǳŘȋƳƛ ƪǳƭǘǳǊȅ Ȋ ŎŀƱŜƧ 
tƻƭǎƪƛΦ ¢ŀƪȍŜ ƪƻƴŦŜǊŜƴŎƧŜ ƴŀǳƪƻǿŜΦ 

W 2010 roku przyznano muzeum certyfikat produktu ǘǳǊȅǎǘȅŎȊƴŜƎƻ 5ƻƭƴŜƎƻ |ƭŊǎƪŀΦ W 
obecnym 2012 roku przypada 150-lecie urodzin Gerharta Hauptmanna oraz 100-lecie przyznania mu 
literackiej nagrody Nobla. 5ƭŀǘŜƎƻ ǿ ƭƛǎǘƻǇŀŘȊƛŜ Ǉƭŀƴƻǿŀƴȅ ƧŜǎǘ ǎǇŜŎƧŀƭƴȅ ƪƻƴŎŜǊǘ ǳǊƻŘȊƛƴƻǿȅΣ ƪǘƽǊȅ 
ƻŘōťŘȊƛŜ ǎƛť  ǿ CƛƭƘŀǊƳƻƴƛƛ 5ƻƭƴƻǏƭŊǎƪƛŜƧΦ 

bƛŜǎǘŜǘȅ ǿȅǎǘŊǇƛŜƴƛŜ WŜǊȊŜƎƻ tƻƪƻƧŀ ǇǘΦ α²ŜǎǘŜǊƴ /ƛǘȅ ƛ {ȅƳōƻƭƛŎȊƴȅ /ƳŜƴǘŀǊȊ ǿ ƪǊŀƧƻōǊŀȊƛŜ 
YŀǊƪƻƴƻǎȊȅέ ƴƛŜ ŘƻǎȊƱƻ Řƻ ǎƪǳǘƪǳ ȊŜ ǿȊƎƭťŘƽǿ ǊƻŘȊƛƴƴȅŎƘΦ {ȊƪƻŘŀ ǇƻƴƛŜǿŀȍ Ǉŀƴ WŜǊȊȅ ǎǘǿƻǊȊȅƱ 
²ŜǎǘŜǊƴ /ƛǘȅ ŀƭŜ ōȅƱ ǘŀƪȍŜ ƧŜŘƴȅƳ Ȋ ǘǿƽǊŎƽǿ Symbolicznego Cmentarzyka. 

DŀōǊƛŜƭŀ ½ŀǿƛƱŀ ό5ȅǊŜƪǘƻǊ aǳȊŜǳƳ YŀǊƪƻƴƻǎƪƛŜƎƻ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜύ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƱŀ 
wystŊǇƛŜƴƛŜ ǇǘΦ ϦмллΦ ƭŀǘ ƳǳȊŜǳƳ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜϦΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ǇǊȊȅōƭƛȍȅƱŀ ƴŀƳ ƻǎƻōť 
Theodora Donata (1844-муфлύ Ȋ aȅǎƱŀƪƻǿƛŎΣ ƪǘƽǊȅ ȊŀƱƻȍȅƱ ¢ƻǿŀrzystwo Karkonoskie RGV. Celem tej 
ƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧƛ ōȅƱƻ ǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛŜ ǎǘŀƱŜƧ ǇǊŀŎȅ ǘǳǊȅǎǘȅŎȊƴŜƧΣ ƪǘƽǊŜƧ ǿȅƴƛƪƛ ƳƛŀƱȅ ǎǇǊŀǿƛŏΣ ƛȍ ƴŀǎȊŜ ƎƽǊȅ ōťŘŊ 
ōŜȊǇƛŜŎȊƴƛŜƧǎȊŜΦ Wŀƪ ōŀǊŘȊƻ ǘŜ ȊŀƱƻȍŜƴƛŀ ǘǊŀŦƛƱȅ Řƻ ƳƛŜǎȊƪŀƵŎƽǿ ƴƛŜŎƘ ǏǿƛŀŘŎȊȅ ŦŀƪǘΣ ȍŜ ƎŘȅ ǿ муул 
roku do RGV zapisaƱƻ ǎƛť уллΦ ƻǎƽōΣ ǘƻ Ƨǳȍ ǿ мфол Ǌƻƪǳ ōȅƱƻ ƛŎƘ ǇƻƴŀŘ мнΦƻƻƻΦ LǎǘƴƛŀƱƻ ǿƽǿŎȊŀǎ фпΦ 
ƎǊǳǇȅ ǘŜǊŜƴƻǿŜΦ hǊƎŀƴƛȊŀŎƧŀ ǘŀ ǿȅŘŀǿŀƱŀ ǿƱŀǎƴŜ ǇƛǎƳƻΦ 5Ȋƛťƪƛ ƧŜƧ ŘȊƛŀƱŀƴƛƻƳ ǇƻǿǎǘŀƱȅ ǎŜǘƪƛ 
ƪƛƭƻƳŜǘǊƽǿ ŘǊƽƎΦ ¢ŀƪȍŜ ŘȊƛťƪƛ wD± ǇƻǿǎǘŀƱƻ ƴŀǎȊŜ ƳǳȊŜǳƳΦ tƛŜǊǿǎȊŊ ǎŀƭť ȊŜ zbiorami uŘƻǎǘťǇƴƛƻƴƻ 
widzom w KǊƽƭŜǿǎƪƛƳ DƛƳƴŀȊƧǳƳ ǇǊȊȅ ǳƭΦ м-Ǝƻ aŀƧŀ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΦ /ȊƱƻǿƛŜƪƛŜƳΣ ƪǘƽǊȅ ƳƛŀƱ 
ƴŀƧǿƛťƪǎȊȅ ǿǇƱȅǿ ƴŀ ǘƻ Ŏƻ ŘȊƛǎƛŀƧ ƴŀƳ ǇƻȊƻǎǘŀƱƻ ōȅƱ ǘǿƽǊŎŀ muzeum Hugo Seydel ȊƳŀǊƱȅ ǿ мфон 
rokuΦ tǊȊŜȊ ǇƛŜǊǿǎȊŜ ƭŀǘŀ ȊōƛƻǊȅ ōȅƱȅ ǇǊȊŜƴƻǎȊƻƴŜ Řƻ ƪƻƭŜƧƴȅŎƘ ƻōƛŜƪǘƽǿ ǿ ƳƛŜǏŎƛŜΣ ŀȍ ǿǊŜǎȊŎƛŜ ǿ 
мфмн Ǌƻƪǳ ǇƻŘƧťǘƻ ŘŜŎȅȊƧŜ ƻ ōǳŘƻǿƛŜ ǿƱŀǎƴŜƎƻ ōǳŘȅƴƪǳΦ  ¢ƻ ǿǘŜŘȅ IǳƎƻ {ŜȅŘŜƭ ǿȅƪŀȊŀƱ ǎƛť 
ƴƛŜȊǿȅƪƱȅƳƛ ȊŘƻƭƴƻǏŎƛŀƳƛ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴȅƳƛ ƛ ŘȊƛťƪƛ ƧŜƎƻ ǳǇƻǊƻǿƛ ǎǇǊŀǿť ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƻƴƻ Řƻ ƪƻƵŎŀΦ 
½ƻǎǘŀƱ ƻƴ Ƴƛŀƴƻǿŀƴȅ ŘȅǊŜƪǘƻǊŜƳ ƳǳȊŜǳƳΦ .ȅƱ ǘŀƪȍŜ ǇǊŜȊŜǎŜƳ ȊŀǊȊŊŘǳ wD±Φ ¢ǊȊŜōŀ ǇƻŘƪǊŜǏƭƛŏΣ ȍe 
Řƭŀ ƳǳȊŜǳƳ ǇǊŀŎƻǿŀƱ ƻƴ ǎǇƻƱŜŎȊƴƛŜΦ tƻȊȅǎƪŀƴƻ ǿǘŜŘȅ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŊ ŘȊƛŀƱƪť όǇǊȊȅ ǳƭΦ aŀǘŜƧƪƛύ ƛ 
ǿȅōǊŀƴƻ ŀǊŎƘƛǘŜƪǘŀΣ ƪǘƽǊȅ ƳƛŀƱ ȊŀǇǊƻƧŜƪǘƻǿŀŏ ǿȅƳŀǊȊƻƴȅ ōǳŘȅƴŜƪΦ DƱƽǿƴȅƳƛ ȊŀƱƻȍŜƴƛŀƳƛ ōȅƱȅ 
ǿƽǿŎȊŀǎ ǿȅŜƪǎǇƻƴƻǿŀƴƛŜ ƪŀƳƛŜƴƛŎȊƪƛ ƛ ŎƘŀƱǳǇȅ karkonoskiejΦ hōŀ ǘŜ ƻōƛŜƪǘȅ ƳƻȍŜƳȅ ǇƻŘȊƛǿƛŀŏ Řƻ 
Řƴƛŀ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊŜƎƻΦ tƻȊƻǎǘŀƱŜ ōƻǿƛŜƳ ȊōƛƻǊȅ ƴŀ ǇǊȊŜǎǘǊȊŜƴƛ ƭŀǘ ǘƻ ǊƻȊōǳŘƻǿȅǿŀƱȅ ǎƛť ǘƻ ȊƳƴƛŜƧǎȊŀƱȅΦ  
DŘȅ ōǳŘȅƴŜƪ ƳǳȊŜǳƳ ōȅƱ Ƨǳȍ Ǝƻǘƻǿȅ όƪƻǎȊǘ ōǳŘƻǿȅ ммн ǘȅǎƛťŎȅ ƳŀǊŜƪύ ŘƻƪǳǇƛƻƴƻ ƎǊǳƴǘ przy ul. 
/ƘŜƱƳƻƵǎƪƛŜƎƻ ōŜȊǇƻǏǊŜŘƴƛƻ ǇǊȊȅƭŜƎŀƧŊŎȅ Řƻ Ƨǳȍ ǇƻǎƛŀŘŀƴŜƧ ŘȊƛŀƱƪƛΦ hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ƻŘ ǎŀƳŜƎƻ ǇƻŎȊŊǘƪǳ 
muzeǳƳ ƳƛŀƱƻ ǿƛŜƭǳ ǎǇƻƴǎƻǊƽǿΦ  ½ ŎȊŀǎŜƳ ǿ ǇƻȊȅǎƪƛǿŀƴƛŜ ȊōƛƻǊƽǿ ǿƱŊŎȊŀƱƻ ǎƛť ƳƛŀǎǘƻΣ ǎǘŀǊƻǎǘǿƻ ƛ 
ƛƴƴŜ ǳǊȊťŘȅ ǇŀƵǎǘǿƻǿŜΦ ½ŀǊŀȊ po otwarciu muzeum okazaƱƻ ǎƛť Ȋŀ ƳŀƱŜ, dlatego dobudowano 
ȊŜǿƴťǘǊȊƴȅ ǊȅȊŀƭƛǘ ƴŀ ƪƭŀǘƪť ǎŎƘƻŘƻǿŊΦ 

 

 
DŀōǊƛŜƭŀ ½ŀǿƛƱŀ ό5ȅǊŜƪǘƻǊ aǳȊŜǳƳ YŀǊƪƻƴƻǎƪƛŜƎƻ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜύ 



 
 

 
bŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎȊŀ ŜƪǎǇƻȊȅŎƧŀ ǘƻ ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǎȊƪƱƻΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ǎŊ ǘƻ ŘȊƛŜƱŀ Ȋ ǿŀǊǎȊǘŀǘƽǿ 

cieplickich i sobieszowsƪƛŎƘΦ hōŜŎƴƛŜ ŘȊƛťƪƛ ǇƻǎƛŀŘŀƴƛǳ odpowiedniego skanera  do ǇǊȊŜȋǊƻŎȊȅ 
wszystkie posiadane przedwojenne diapozytywy szklane i celuloidowe ōťŘŊ ŘƻǎǘťǇƴŜ  ǘŀƪȍŜ ǿ ǘŜƧ 
ŦƻǊƳƛŜΦ tƻȊǿƻƭƛ ǘƻ ƴŀ ōŀǊŘȊƻ ŘƻƪƱŀŘƴŜ ƛŎƘ ƻōŜƧǊȊŜƴƛŜΦ  bƛŜǎǘŜǘȅ ŎȊťǏŏ ȊōƛƻǊƽǿ Ǉƻ ŘǊǳƎƛŜƧ ǿƻƧƴie 
ǏǿƛŀǘƻǿŜƧ ȊƻǎǘŀƱŀ ǊƻȊǇǊƻǎȊƻƴŀΦ /Ƙƻŏōȅ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŜƴƛŜ /ȊǘŜǊŜŎƘ tƽǊ wƻƪǳΦ Z czterech odzyskano 
tylko jednƻΣ ƪǘƽǊŜ ȊŀŎƘƻǿŀƱo ǎƛť ǿ [ƛŎŜǳƳ hƎƽƭƴƻƪǎȊǘŀƱŎŊŎȅƳ ƛƳΦ ÀŜǊƻƳǎƪƛŜƎƻΦ bŀƧŎƛŜƪŀǿǎȊȅƳ 
ŜƪǎǇƻƴŀǘŜƳ ƧŜǎǘ ƳƻŘŜƭ ƪƻǏŎƛƻƱŀ _ŀǎƪƛ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ Dƽrze. Po 1945 roku ōȅƱŀ ǘǳ ǎƪƱŀŘƴƛŎŀ ƳǳȊŜŀƭƴŀΦ 
½ŀǎǘŀƴŀǿƛŀƴƻ ǎƛť ǿƽǿŎȊŀǎ Ŏƻ ŘŀƭŜƧ Ȋ ƳǳȊŜǳƳΦ bŀ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ ǇƻƧŀǿƛƭƛ ǎƛť ƪƻƭŜƧƴƛ wspaniali ludzie, 
ƪǘƽǊȊȅ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ƴƛŜ ǇƻȊǿƻƭƛƭƛ ȊŀǇǊȊŜǇŀǏŎƛŏ ŘƻǘȅŎƘŎȊŀǎƻǿŜ Řƻƪƻƴŀƴƛŀ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ǇǊȊȅŎȊȅƴƛƭƛ ǎƛť Řƻ 
Ǉƻǿǎǘŀƴƛŀ ƴƻǿȅŎƘ ȊōƛƻǊƽǿΦ L ǘŀƪ aƛeŎȊȅǎƱŀǿ .ǳŎȊȅƵǎƪƛ ǎǘǿƻǊȊȅƱ ƪƻƭŜƪŎƧť ǎȊƪƱŀΦ ¢ƻ ŘȊƛťƪƛ ƧŜƎƻ 
ȊŀōƛŜƎƻƳ ǇƻȊȅǎƪŀƴƻ ǇǊŀǿƛŜ ƻǎƛŜƳ ǘȅǎƛťŎȅ ŜƪǎǇƻƴŀǘƽǿΦ .ȅƱȅ ǘƻ ȊŀƪǳǇȅ ŀƭŜ ǘŀƪȍe darowizny. 
Zorganizowano kolekcje prac Jozefa Gielniaka i Vlastimila Hoffmana. Systematyczne pozyskiwanie 
kolejnych prac oraz nowa forma prezentacji kolekcji muzealnych jak i podejmowane przez muzeum 
ƛƴƴŜ ŦƻǊƳȅ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ ǎǇƻǿƻŘƻǿŀƱȅ ǇƻŘƧťcie prac przy rozbudowie budynku. Dobudowany nowy 
ƻōƛŜƪǘ ǇƻȊǿƻƭƛƱ ƴŀ ǇƻȊȅǎƪŀƴƛŜ ǘȅǎƛŊŎŀ ƳŜǘǊƽǿ ǇƻǿƛŜǊȊŎƘƴƛ ǿȅǎǘŀǿƻǿŜƧ ŘƻǎǘťǇƴŜƧ ǘŀƪȍŜ Řƭŀ ƻǎƽō 
niŜǇŜƱƴƻǎǇǊŀǿƴȅŎƘΦ 5ƻ ǘŜƎƻ uzyskano jeszcze ǇƻǿƛŜǊȊŎƘƴƛŜ ōƛǳǊƻǿŜ ƛ ŘǳȍŜ ǎŀƭŜΣ ǿ ƪǘƽǊȅŎƘ ƳƻƎŊ 
ƻŘōȅǿŀŏ ǎƛť ǊƽȍƴŜ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ ƛ ǿȅŘŀǊȊŜƴƛŀ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴŜΦ {ǘŀǊŊ ŎƘŀƱǳǇť ǇǊȊȅƪǊȅǘƻ ǎȊƪƭŀƴȅƳ ƱŊŎȊƴƛƪƛŜƳΦ 
¢ŀƳ ǘŜȍ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴƻ ƴƻǿŜ ǿŜƧǏŎƛŜΦ 5ȊƛǎƛŀƧ ƪŀȍŘȅ ƪǘƻ ǘǳ ǇǊȊȅƧŘȊƛŜ ȊŀŎƘǿȅŎŀ ǎƛť ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ǇƻǎƛŀŘŀƴȅƳƛ 
przez muzeum ȊōƛƻǊŀƳƛ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ŀǊŎƘƛǘŜƪǘǳǊŊ ǎŀƳŜƎƻ ƎƳŀŎƘǳ ƎƱƽǿƴŜƎƻΦ 

.ǊƻƴƛǎƱŀǿ tŜƛƪŜǊǘ ƎŜƴΦ ōǊȅƎΦ ƳƽǿƛƱ ƻ α{ȊƪƻƭƴƛŎǘǿƛŜ ǿƻƧǎƪƻǿȅƳ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜέΦ Przede 
ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ǇƻŘƪǊŜǏƭƛƱ ŦŀƪǘΣ ȍŜ ǿ Řƴƛǳ ǿŎȊƻǊŀƧǎȊȅƳ ƻǘǿŀǊǘƻ ǿ ƳǳȊŜǳƳ ǿȅǎǘŀǿť {ȊƪƻƭƴƛŎǘǿƻ ²ƻƧǎƪ 
wŀŘƛƻǘŜŎƘƴƛŎȊƴȅŎƘ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΦ tǊȊȅǇƻƳƴƛŀƱ ǘŀƪȍŜ ƻ ǊƻŎȊƴƛŎȅ сл-ƭŜŎƛŀ ǇƻǿƻƱŀƴƛŀ hŦƛŎŜǊǎƪƛŜƧ 
{ȊƪƻƱȅ wŀŘƛƻǘŜŎƘƴƛŎȊƴŜƧ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ȊƻǎǘŀƱ ƻƴŀ Ƨǳȍ ȊƭƛƪǿƛŘƻǿŀƴŀΦ ½ ƪƻƭŜƛ млΦ ƭŀǘ ǘŜƳǳ 
ǇƻǿǎǘŀƱƻ WŜƭŜƴƛƻƎƽrskie SǘƻǿŀǊȊȅǎȊŜƴƛŜ ÀƻƱƴƛŜǊȊȅ wadiotechnicznych. 

 

 
.ǊƻƴƛǎƱŀǿ tŜƛƪŜǊǘ ƎŜƴΦ bryg. 

tƛŜǊǿǎȊȅ ȍƻƱƴƛŜǊȊ ²ƻƧǎƪŀ tƻƭǎƪƛŜƎƻ ȊƧŀǿƛƱ ǎƛť ǘǳǘŀƧ нуΦлрΦмфпр ǊƻƪǳΦ ²ƱŀǏƴƛŜ Ȋ ǘŀƳǘŜƎƻ 
ƻƪǊŜǎǳ ȊŀŎƘƻǿŀƱȅ ǎƛť ǿǎǇƻƳƴƛŜƴƛŀ ƳƛƴŜǊŀ WƽȊŜŦŀ .ƻǊƻǿŎŀΦ tƛǎȊŜ ƻƴΣ ȍŜ ƪǿƛǘƱȅ ōȊȅΣ ōȅƱƻ ŎȊȅǎǘƻΣ na 
ŘŀŎƘŀŎƘ ŘƻƳƽǿ ǿƛŘŀŏ ōȅƱƻ ƻƎǊƻŘȅΦ bŀ ²ȊƎƽǊȊǳ YƻǏŎƛǳǎȊƪƛ Ƴƻȍƴŀ ōȅƱƻ ǇƻŘȊƛǿƛŀŏ  kwiatowe 
dywany. 



 
 

tǊȊȅōȅǿŀƧŊŎȅ ǿƽǿŎȊŀǎ ȍƻƱƴƛŜǊȊŜ Ȋŀǎǘŀƭƛ ƴƻǿƻŎȊŜǎƴŜ ƻōƛŜƪǘȅ ƪƻǎȊŀǊƻǿŜΦ ¢ǊȊŜōŀ ǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ȍŜ 
ǿ мфло Ǌƻƪǳ ǇƻǿǎǘŀƱȅ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ ƪƻǎȊŀǊȅ ǇǊȊȅ ǳƭΦ [ǿƽǿŜŎƪƛŜƧΦ .ȅƱȅ ǘŀƪȍŜ ƪƻǎȊŀǊȅ ǇǊȊȅ ǳƭΦ 
{ǳŘŜŎƪƛŜƧ ȊŀƳƛŜƴƛƻƴŜ ƻōŜŎƴƛŜ ƴŀ ƻǎƛŜŘƭŜ ƳƛŜǎȊƪŀƴƛƻǿŜΦ !ƭŜ ƴŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎȊŜ Řƭŀ ƴŀǎȊŜƎƻ ƳƽǿŎȅ ōȅƱȅ 
ƪƻǎȊŀǊȅ  ǇƻǇǳƭŀǊƴƛŜ ƴŀȊȅǿŀƴŜ ϦtƻŘ WŜƭŜƴƛŀƳƛϦΦ ²ǊŜǎȊŎƛŜ ŘƻǿƛŜŘȊƛŜƭƛǏƳȅ ǎƛť ǎƪŊŘ ǇƻŎƘƻŘȊŊ ǘŜ 
ƧŜƭŜƴƛŜΦ hǘƽȍ ǎŊ ƻƴŜ Ȋ aŀŎƛŜƧƻǿŜƧΣ ƎŘȊƛŜ ōȅƱȅ ƻȊŘƻōŊ ŘǿƻǊƪǳ Ȋ мфнл ǊƻƪǳΦ ¢ȊǿΦ ǎǇƻƴǎƻǊ ǘȅǘularny 
koszar, Hermanƴ DǀǊƛƴƎ, wƛŘȊŊŎ ǘŀƪ ǇƛťƪƴŜ ƧŜƭŜƴƛŜ ǇƻƭŜŎƛƱ ȊŘƧŊŏ ƧŜ ƛ ǳƳƛŜǏŎƛŏ ǿ ƪƻǎȊŀǊŀŎƘΦ 5ǿƻǊƪǳ 
ŘȊƛǎƛŀƧ Ƨǳȍ ƴƛŜ Ƴŀ ŀƭŜ ƧŜƭŜƴƛŜ ȊƻǎǘŀƱȅΦ 

Wǳȍ ǿ мфпу Ǌƻƪǳ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ ǇƻǿƻƱŀƴƻ hŦƛŎŜǊǎƪŊ {ȊƪƻƱť tƛŜŎƘƻǘȅ ƴǊ нΦ tƽȋƴƛŜƧ ōȅƱŀ 
hŦƛŎŜǊǎƪŀ {ȊƪƻƱŀ tǊŀǿƴŀ ƛ hŦƛŎŜǊǎƪŀ {ȊƪƻƱŀ ¢ƻǇƻƎǊŀŦƛŎȊƴŀΦ ² ƭŀǘŀŎƘ мфрр-мфсф hŦƛŎŜǊǎƪŀ {ȊƪƻƱŀ 
RadiotechniŎȊƴŀΣ ƪǘƽǊŊ ǇǊȊŜƴƛŜǎƛƻƴƻ z Beniaminowa ǇƻŘ ²ŀǊǎȊŀǿŊΦ tƛŜǊǿǎȊŀ ƧŜŘƴƻǎǘƪŀ 
radƛƻƭƻƪŀŎȅƧƴŀ ǇƻǿǎǘŀƱŀ ǿŜ [ǿƽǿƪǳΦ WŜƧ ŘƻǿƽŘŎŊ ȊƻǎǘŀƱ ǇǇƱƪ ²ŀŎƱŀǿ YŀȊƛƳƛŜǊǎƪƛΦ /ƛŜƪŀǿƻǎǘƪŊ jest 
Ŧŀƪǘ ǎȊƪƻƭŜƴƛŀ ǘǳ ǿ ƭŀǘŀŎƘ ǎȊŜǏŏŘȊƛŜǎƛŊǘȅŎƘ ·· ǿƛŜƪǳ ƪŀŘŜǘƽǿ Ȋ LƴŘƻƴŜȊƧƛΦ Zostali oni przypisani do 
ǊƻŘȊƛƴ ƧŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŎƘΦ 

² tƻǇƛŜƭƽǿƪǳ ǇƻǿǎǘŀƱ ƻōƛŜƪǘ ǎȊƪƻƭŜƴƛƻǿȅΦ {Ȋƪƻƭƻƴƻ ǿƽǿŎȊŀǎ ƻŦƛŎŜǊƽǿΣ ŎƘƻǊŊȍȅŎƘΣ 
ǇƻŘƻŦƛŎŜǊƽǿ ƛ ȍƻƱƴƛŜǊȊȅ ǎƱǳȍōȅ ȊŀǎŀŘƴƛŎȊŜƧΦ wƻŎȊƴƛŜ ōȅƱƻ ǘƻ ǇǊŀǿƛŜ Ǉƛťŏ ǘȅǎƛťŎȅ ȍƻƱƴƛŜǊȊȅΦ tǊȊŜȊ рл ƭŀǘ 
ƛǎǘƴƛŜƴƛŀ ǎȊƪƻƱȅ ǇǊȊŜǿƛƴťƱƻ ǎƛť ǇǊȊŜȊ ƧŜƧ ƳǳǊȅ ƻƪƻƱƻ ƻǎƛŜƳŘȊƛŜǎƛŊǘ ǘȅǎƛťŎȅ ƭǳŘȊƛΦ  hŘ мффм Ǌƻƪǳ 
ǿǎǇƽƱǇǊŀŎƻǿŀƴƻ Ȋ tƻƭƛǘŜŎƘƴƛƪŊ ²ǊƻŎƱŀǿǎƪŀ Ŏƻ ǇƻȊǿƻƭƛƱƻ ƴŀ ǳȊȅǎƪŀƴƛŜ ǇǊȊŜȊ ǳŎȊƴƛƽǿ ŘƻŘŀǘƪƻǿŜƎƻ 
ǘȅǘǳƱǳ ƛƴȍȅƴƛŜǊŀΦ  bƛŜǎǘŜǘȅ ǿ Ǌƻƪǳ нллп ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ȊŀƪƻƵŎȊƻƴƻ ƧŜƧ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŏΦ /ƻ Řƻ ƻōƛŜƪǘƽǿ Ǉƻ 
ǿƻƧǎƪǳ ǘƻ ƎŜƴŜǊŀƱ ƳȅǏƭŀƱ ōȅ ŘŀƭŜƧ ōȅƱ ǘƻ ƪƻƳǇƭŜƪǎ  ǎȊƪƻƭŜƴƛƻǿȅ ǳŎȊŜƭƴƛ ǿȅȍǎȊȅŎƘΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƴƛŎ Ȋ ǘŜƎƻ 
ƴƛŜ ǿȅǎȊƱƻΦ {ƪƻƵŎȊȅƱƻ ǎƛť ǘȅƭƪƻ ƴŀ ǇǊȊŜƧťŎƛǳ ƳƛŜƴƛŀΦ tƻƱƻǿť ƪƻƳǇƭŜƪǎǳ ǇǊȊŜƧťƱƻ YƻƭŜƎƛǳƳ 
YŀǊƪƻƴƻǎƪƛŜΦ .ȅƱƻ ǘƻ ƳƻȍƭƛǿŜ ƳΦ ƛƴΦ ǿ ǎƪǳǘŜƪ ǇƛŜǊǿǎȊŜƧ ǿ ŘȊƛŜƧŀŎƘ ȊŀƳƛŀƴȅ  ƻōƛŜƪǘƽǿ, ƴŀ ƪǘƽǊŊ 
ǿȅǊŀȊƛƱŀ ȊƎƻŘť !ƎŜƴŎƧŀ aƛŜƴƛŀ ²ƻƧǎƪƻǿŜƎƻΦ 

²ƻƧǎƪƻ ȊŀǿǎȊŜ ŀƴƎŀȍƻǿŀƱƻ ǎƛť ǿ ȍȅŎƛŜ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴŜ ƳƛŀǎǘŀΦ ÀƻƱƴƛŜǊȊŜ ǳŎȊestniczyli w wielu 
ƪƛŜǊǳƴƪŀŎƘ ȍȅŎƛŀ ǎǇƻƱŜŎȊŜƵǎǘǿŀΦ tƻƳŀƎŀƴƻ m. in. w wybudowaniu Domu Kombatanta. Dlatego gen. 
tŜƛƪŜǊǘ ǳǿŀȍŀΣ ȍŜ ǿƻƧǎƪƻ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ ǘƻ ǎǇƻǊȅ ƪŀǿŀƱ ƘƛǎǘƻǊƛƛΦ tƻȊȅǘȅǿƴŜƧ ƘƛǎǘƻǊƛƛΦ 

 

 
½ŜǎǇƽƱ ƭǳŘƻǿȅ ϦWŜƭŜƴƛƻƎƽǊȊŀƴƛŜϦ 

 
¢ŜǊŀȊ ƴŀ ǎŎŜƴƛŜ ǇƻƧŀǿƛƱ ǎƛť ȊŜǎǇƽƱ ƭǳŘƻǿȅ αWŜƭŜƴƛƻƎƽǊȊŀƴƛŜέΦ tǊŀǿƛŜ ǘǊȊȅŘȊƛŜǏŎƛ ƭŀǘ ǘŜƳǳ 

ȊŜǎǇƽƱ ȊŀƱƻȍȅƱ ƛ ǇǊƻǿŀŘȊƛ Řƻ Řƴƛŀ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊŜƎƻ aŀǊŎƛƴ ½ŘȅōŀƱΦ ²ȅǎǘťǇǳƧŊ ƻƴƛ ǿ ǎǘǊƻƧŀŎƘ ƭǳŘƻǿych a w 
ǎǿƻƛƳ ǊŜǇŜǊǘǳŀǊȊŜ ƳŀƧŊ nie tylko piosenki ludowe ale takȍŜ ǘŜ ǇǊŜȊŜƴǘǳƧŊŎŜ ƴŀǎȊŊ ƻƪƻƭƛŎťΦ |ǇƛŜǿŀƧŊ 
ƻ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΣ YŀǊƪƻƴƻǎȊŀŎƘ ƛ |ƴƛŜȍŎŜ ƪǊƽƭǳƧŊŎŜƧ ƴŀŘ ƴŀǎȊȅƳ ƳƛŀǎǘŜƳΦ ½ŜǎǇƽƱ ȊŘƻōȅƱ L ƳƛŜƧǎŎŜ ǿ 
ǇƭŜōƛǎŎȅŎƛŜ tƻƭǎƪƛŜƎƻ wŀŘƛŀ ²ǊƻŎƱŀǿ α[ǳŘƻǿŀ ƭƛǎǘŀ ǇǊȊŜōƻƧƽǿέΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ŎȊťǏŎƛŜƧ ǿȅǎǘťǇǳƧŜ ǿ ǘŜǊŜƴƛŜ 



 
 

ƴƛȍ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΦ bŀǿŜǘ Ƨŀ ƎŘȅ ŎƘŎƛŀƱŜƳ ǎƪƻƴǘŀƪǘƻǿŀŏ ǎƛť Ȋ ǇŀƴŜƳ aŀǊŎƛƴŜƳ ƳǳǎƛŀƱŜƳ 
ǇǊƽōƻǿŀŏ ƪƛƭƪŀ ǊŀȊȅΦ bŀ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ ȊŀǇǊƻǎȊƻƴƻ ƳƴƛŜ ƴŀ ǇǊƽōť ƛ ƳƻƎƱŜƳ ǇǊȊŜƪƻƴŀŏ ǎƛť Ƨŀƪ ƱŀŘƴƛŜ 
ǏǇƛŜǿŀƧŊΦ hǎǘŀǘƴƛƻ ǇƻƱŊŎȊȅƭƛ ǎǿƻƧŜ ǎƛƱȅ Ȋ ŘȊƛŜŎƛťŎȅƳ ȊŜǎǇƻƱŜƳ ǇǊȊȅ {ȊƪƻƭŜ tƻŘǎǘŀǿƻǿŜƧ ƴǊ н ǿ 
Jeleniej DƻǊȊŜ ƛ ǿȅǎǘťǇǳƧŊ ǊŀȊŜƳΦ ½Ŝ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ǿƛŜƭƪƻǏŏ ǎŎŜƴȅ ǿ YǎƛŊȍƴƛŎȅ YŀǊƪƻƴƻǎƪƛŜƧ ȊŜǎǇƽƱ 
ǿȅǎǘŊǇƛƱ ǿ ƻƪǊƻƧƻƴȅƳ ǎƪƱŀŘȊƛŜΣ ƎŘȅȍ ƴƛŜ ōȅƱƻ ōȅ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ȊƳƛŜǏŎƛŏ ǘǳǘŀƧ ǇƻƴŀŘ ǘǊȊȅŘȊƛŜǏŎƛ ƻǎƽōΦ  

YǊȊȅǎȊǘƻŦ YƻǊȊŜƵ 5ȅǊŜƪǘƻǊ Biura CǳƴŘŀŎƧƛ 5ƻƭƛƴȅ tŀƱŀŎƽǿ ƛ hƎǊƻŘƽǿ Kotliƴȅ WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜƧ 
zŀǘȅǘǳƱƻǿŀƱ ǎǿƻƧŜ ǿȅǎǘŊǇƛŜƴƛŜ α½ƴƛǎȊŎȊŜƴƛŀΣ ǇǊƻōƭŜƳȅ ƛ ǎǳƪŎŜǎȅ ǿ ǇǊȊȅǿǊŀŎŀƴƛǳ Řƻ ǎǘŀƴǳ 
ǳȍȅǘŜŎȊƴƻǏŎƛ ǇŀƱŀŎƽǿ ƛ ǇŀǊƪƽǿ ǿ YƻǘƭƛƴƛŜ WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜƧ Ǉƻ мфпр ǊƻƪǳέΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ȊǿǊƽŎƛƱ ƻƴ 
ǳǿŀƎť ƴŀ ŦŀƪǘΣ ȍŜ Ǉƻ мфпр Ǌƻƪǳ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ƻōƛŜƪǘȅ bȅƱȅ ǿ ǎǘŀƴƛŜ ƴƛŜƴŀǊǳǎȊƻƴȅƳΦ aŀƱƻ ǘŜƎƻΣ ǿƛťƪǎȊƻǏŏ 
Ȋ ƴƛŎƘ ǇƻǎƛŀŘŀƱŀ ƪƻƳǇƭŜǘƴŜ ǿȅǇƻǎŀȍŜƴƛŜΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ǇƽȋƴƛŜƧǎȊŜ ȊƴƛǎȊŎȊŜƴƛŜ ƴƛŜ ōȅƱƻ ǿȅƴƛƪƛŜƳ ŘȊƛŀƱŀƵ 
ǿƻƧŜƴƴȅŎƘΦ WŜǎǘ ǘƻ Řƭŀ ƴŀǎ ŘȊƛǎƛŀƧ ƴƛŜȊǊƻȊǳƳƛŀƱŜ ƛ ƴƛŜǇƻƧťǘŜΦ 

 

 
YǊȊȅǎȊǘƻŦ YƻǊȊŜƵ ό5ȅǊŜƪǘƻǊ .ƛura Fundacji Doƭƛƴȅ tŀƱŀŎƽǿ ƛ hƎǊƻŘƽǿ Yƻǘƭƛƴȅ WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜƧύ 

hōŜŎƴƛŜΣ ƎŘȅ ǇƻǿǎǘŀƱŀ ŦǳƴŘŀŎƧŀΣ ŀȍ мм ƻōƛŜƪǘƽǿ ǳȊƴŀƴƻ Ȋŀ ǇƻƳƴƛƪƛ ȊŀōȅǘƪƽǿΦ WŜǎǘ ǘƻ 
ƴƛŜȊǿȅƪƭŜ ǿŀȍƴŜΣ ȊǿƱŀǎȊŎȊŀΣ ȍŜ ǎŊ ǘƻ Ȋŀōȅǘƪƛ ǇƻŎƘƻŘȊŜƴƛŀ ƴƛŜƳƛŜŎƪƛŜƎƻΦ ½ŀƻǿƻŎƻǿŀƱƻ ǘǳ ƴƻǿŜ 
ǎǇƻƧǊȊŜƴƛŜ ƴŀ ǘŜ ƻōƛŜƪǘȅΦ hōŜŎƴƛŜ Ƴƽǿƛ ǎƛť ƻ ƴƛŎƘ Ƨŀƪƻ ƻ ȊŀōȅǘƪŀŎƘ 5ƻƭƴŜƎƻ |ƭŊǎƪŀΦ hōƛŜƪǘȅ ǘŜ 
budowano ǿ ǊƽȍƴȅŎƘ ǎǘȅƭŀŎƘΦ bƛŜ ǎŊ ȊŀǘŜƳ ƳƻƴƻǘƻƴƴŜ Řƭŀ ȊǿƛŜŘȊŀƧŊŎŜƎƻΦ hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ŘŀǿƴƛŜƧ ōȅƱȅ 
ƻƴŜ ōŀǊŘȊƛŜƧ ȊŘƻōƴŜΦ bƛŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ōƻǿƛŜƳ ŘŜǘŀƭŜ ǳŘŀƱƻ ǎƛť ǿ ǇŜƱƴƛ ƻŘǊŜǎǘŀǳǊƻǿŀŏΦ ²ƛŀŘƻƳƻ Ǝdy   
przejmowano je ȊƴŀƧŘƻǿŀƱȅ ǎƛť one ǿ ǊƽȍƴȅƳ ǎǘŀƴƛŜΦ DƻǊǎȊȅƳ ƭǳō Χ ƧŜǎȊŎȊŜ ƎƻǊǎȊȅƳΦ ¢ŜΣ ǿ ƪǘƽǊȅŎƘ 
ǳƳƛŜǎȊŎȊŀƴƻ Ǉƻ ǿƻƧƴƛŜ ƛƴǎǘȅǘǳŎƧŜ ǇǳōƭƛŎȊƴŜ ȊŀŎƘƻǿŀƱȅ ǎƛť ǿ ƻ ǿƛŜƭŜ ƭŜǇǎȊȅƳ ǎǘŀƴƛŜ ƴƛȍ ǘŜΣ ƪǘƽǊŜ ōȅƱȅ 
ǇǊȊŜƪŀȊȅǿŀƴŜ tŀƵǎǘǿƻǿȅƳ DƻǎǇƻŘŀǊǎǘǿƻƳ wƻƭƴȅƳΦ 

aȅǏƭ ŘȊƛŜǿƛťǘƴŀǎǘƻǿƛŜŎȊƴŀ ŀōȅ ǎǘǿƻǊȊȅŏ ǿ YƻǘƭƛƴƛŜ WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜƧ ƪǊŀƧƻōǊŀȊ ƛŘŜŀƭƴȅ ōȅƱŀ 
przedstawiana ȊŀǊƽǿƴƻ ǿ ƭƛǘŜǊŀǘǳǊȊŜΣ ǎȊǘǳŎŜ Ƨŀƪ ƛ architekturze ogrodowej. Pierwotnie wszystkie te 
ǇŀǊƪƛ Ƨŀƪƻ ȊŀƱƻȍŜƴƛŀ ǊƻƳŀƴǘȅŎȊƴŜ ǘǿƻǊȊȅƱȅ ƧŜŘƴƻǏŏΦ  {ŊǎƛŀŘ ƻŘ ǎŊǎƛŀŘŀ ōȅƱ ōƭƛǎƪƻΦ .ȅƱƻ ǘƻ ǇǊŀǿƛŜ 3500 
ƘŜƪǘŀǊƽǿ ƳŀƧŊŎȅŎƘ ȊƴŀƳƛƻƴŀ ŎŀƱƻǏŎƛƻǿŜƎƻ ȊŀƱƻȍŜƴƛŀ ƪǊŀƧobrazowego. 

WŜǏƭƛ ŎƘƻŘȊƛ ƻ ǇƻǎȊŎȊŜƎƽƭƴŜ ƻōƛŜƪǘȅ ƴƛŜ ƪŀȍŘȅ Ȋ ƴƛŎƘ Ƴŀ ǘŀƪƛŜ ǎŀƳƻ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ Ŏƻ Řƻ ƴƻǿŜƎƻ 
ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭŀ ŎȊȅ ȊŀǊȊŊŘȊŀƧŊŎȅŎƘ ƴƛƳ ƻǎƽōΦ bƛŜƪǘƽǊȅƳ ǳŘŀƧŜ ǎƛť ǿ ƪǊƽǘƪƛƳΣ ƴŀǿŜǘ ōŀǊŘȊƻ ƪǊƽǘƪƛƳ 
ŎȊŀǎƛŜΣ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛŏΣ nieraz ǿȅŘŀǿŀƱƻ ōȅ ǎƛť ǘƻǘŀƭƴŊ ǊǳƛƴťΣ Řƻ ŎŀŎǳǎȊƪŀΦ ! ƴƛŜƪǘƽǊȅƳ ƴƛŜΦ ² ŘǳȍŜƧ 
ƳƛŜǊȊŜ ǳȊŀƭŜȍƴƛƻƴŜ ƧŜǎǘ ǘƻ ƻŘ ǇƻǎƛŀŘŀƴȅŎƘ ŦǳƴŘǳǎȊȅ ŎȊȅ ŘƻǎǘťǇǳ Řƻ ǏǊƻŘƪƽǿ ȊŜǿƴťǘǊȊƴȅŎƘΦ aƻȍŜ ƴƛŜ 
ǿǎȊȅǎŎȅ ȊŘŀƧŊ ǎƻōƛŜ ǎǇǊŀǿť Ƨŀƪ ǿƛŜƭƪƛŜ ǎŊ ǘƻ ƴƛŜǊŀȊ ƴŀƪƱŀŘȅΦ /Ȋťǎǘƻ ȊŀƪǳǇ Ǌǳƛƴȅ Ȋŀ ƴƛŜǿƛŜƭƪŊ ǎǳƳť 
ǇƛŜƴƛťŘȊȅ ƴƛŜ ǇǊȊŜƪƱŀŘŀ ǎƛť ƴŀ ƧŜƧ ǳǊŀǘƻǿŀƴƛŜΦ 5ŀƭǎȊŜ ōƻǿƛŜƳ ƪƻǎȊǘȅ ǇǊŀŎ ƴŀǇǊŀǿŎȊȅŎƘ ŎȊťǎǘƻ 
ǇǊȊŜǊŀǎǘŀƧŊ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ƛŎƘ ƴŀōȅǿŎȅΦ ! ƴƛŜ ƪŀȍŘȅ Ȋ ƴƻǿȅŎƘ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƛ Ƴŀ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ ǇƻȊȅǎƪŀƴƛŀ 



 
 

ǏǊƻŘƪƽǿ ƻōŎȅŎƘ ƛ ƴƛŜ ƪŀȍŘȅ ƧŜǎǘ ǿ ǎǘŀƴƛŜ ǿȅǘǊȊȅƳŀŏ ǇǊŜǎƧƛ Ƨŀƪŀ ǿƛŊȍŜ ǎƛť Ȋ ǇƻƧŀǿƛŀƧŊŎȅƳƛ ǎƛť ǿŎƛŊȍ 
nowymi wydatkami. 

tƻƴƛŜǿŀȍ ƴŀ ǘŜǊŜƴƛŜ Yotliny WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜƧ  ǿȅǎǘťǇǳƧŜ ƴƛŜȊǿȅƪƱŜ ƴŀƎǊƻƳŀŘȊŜƴƛŜ ƻōƛŜƪǘƽǿ 
rezydencjonalnych, powoduje to ich ȊŀǳǿŀȍŀƴƛŜ ǇǊȊŜȊ ǇƻǘŜƴŎƧŀƭƴȅŎƘ ȊǿƛŜŘȊŀƧŊŎȅŎƘ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ŎȊťǎǘƻ 
ǊƻȊŘǊƻōƴƛŜƴƛŜ ǊǳŎƘǳ ǘǳǊȅǎǘȅŎȊƴŜƎƻΣ ƪǘƽǊȅ ƴƛŜ ȊŀǿǎȊŜ ŘƻǘǊȊŜ Řƻ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ 
ƻŘǿƛŜŘȊŀƴŜ ǎŊ ǘŜ ƴŀƧǿƛťƪǎȊŜ ƛ ƴŀƧƱadniejsze obiekty a te mniejszeΣ ŎƘƻŏ ǳǊƻƪƭƛǿŜ ŎȊťǎǘƻ ǎŊ ǇƻƳƛƧŀƴŜ 
na ǘǊŀǎŀŎƘ ǘǳǊȅǎǘȅŎȊƴȅŎƘΦ bƛŜ ǇƻƳŀƎŀ ǘƻ ƛŎƘ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƻƳ ǿ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛŀŎƘ ƛŎƘ ǳǘǊȊȅƳŀƴƛŀ ƴŀ 
odpoǿƛŜŘƴƛƳ ǇƻȊƛƻƳƛŜΦ  hǇǊƽŎȊ ǇŀƱŀŎƽǿ ƳŀƳȅ ǘǳǘŀƧ ǘŀƪȍŜ ǿƛŜƭŜ Ȋŀōȅǘƪƽǿ ǘŜŎƘƴƛƪƛΦ aƻȍƴŀ 
ǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ȍŜ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ƴŀƧōƻƎŀǘǎƛ  ǿ ƪǊŀƧǳ ƧŜǏƭƛ ŎƘƻŘȊƛ ƻ ƛƭƻǏŏ ǇƻǎƛŀŘŀƴȅŎƘ ȊŀōȅǘƪƽǿΦ ¢ŀƪ ƛŎƘ ǿƛŜƭƪƛŜ 
ƴŀƎǊƻƳŀŘȊŜƴƛŜ ƴŀ ƴƛŜǿƛŜƭƪƛƳ ǘŜǊŜƴƛŜ ǇƻǿƻŘǳƧŜ ǇƻǿǎǘŀǿŀƴƛŜ ƻōƻƪ ƴƻǿȅŎƘ ƻōƛŜƪǘƽǿ ƘƻǘŜƭƻǿȅŎƘ 
czy gastronomicznych.  Same ǇŀƱŀŎŜ zrzeszone w Fundacji ŘŀƧŊ ƻōŜŎƴƛŜ ƻƪƻƱƻ плл ƳƛŜƧǎŎ ǇǊŀŎȅΦ ² 
ƴŀǎȊȅŎƘ ƻōƛŜƪǘŀŎƘ ƻǊƎŀƴƛȊǳƧŜ ǎƛť ǿƛŜƭŜ ƛƳǇǊŜȊ ƪǳƭǘǳǊŀƭƴȅŎƘΦ hŘōȅǿŀ ǎƛť ǿƛŜƭŜ ǿȅŘŀǊȊŜƵ ƳǳȊȅŎȊƴȅŎƘΦ 
!ōȅ ƴƛŜŎƻ ǇǊȊȅōƭƛȍȅŏ ƻ ƧŀƪƛŜ ƻōƛŜƪǘȅ ŎƘƻŘȊƛ ǇƻŘŀƳ ǘǳ ƪƛƭƪŀ ǇǊȊȅƪƱŀŘƽǿΦ {Ŋ ǘƻ ǇŀƱŀŎŜ ǿ .ǳƪƻǿŎǳΣ 
²ƻƧŀƴƻǿƛŜΣ _ƻƳƴƛŎȅΣ {ǘŀƴƛǎȊƻǿƛŜΣ YŀǊǇƴƛƪŀŎƘΣ aƛƱƪƻǿƛŜΣ tŀƪƻǎȊƻǿƛŜΣ /ƛŜŎƘŀƴƻǿƛŎŀŎƘΣ tŀƱŀŎ 
tŀǳƭƛƴǳƳ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊe czy 5ǿƽǊ /ȊŀǊƴŜΦ 

bƛŜ ƧŜǎǘ ǎǇǊŀǿŊ ǇǊƻǎǘŊ ǊŜƪƭŀƳƻǿŀƴƛŜ ǎƛť ƪŀȍŘŜƎƻ ƻōƛŜƪǘǳ ƴŀ ǿƱŀǎƴŊ ǊťƪťΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǿƱŀǏƴƛŜ 
CǳƴŘŀŎƧŀ ǇǊƻǿŀŘȊƛ ǿǎǇƽƭƴŊ Ǉƻƭƛǘȅƪť ǊŜƪƭŀƳƻǿŊΦ ²ȅƳȅǏƭƻƴƻ ƧŜŘƴƻƭƛǘȅ ǿȊƽǊ ǘŀōƭƛŎ ƛƴŦƻǊƳŀŎȅƧƴȅŎƘΣ 
ƪǘƽǊŜ ǳǎǘŀǿƛŀ ǎƛť ǇǊȊȅ ŘǊƻƎŀŎƘΦ L Ƨŀƪ ŎȊŀǎ ǇƻƪŀȊǳƧŜ ōȅƱo to ǿƱŀǏŎƛǿŜ ǇƻǎǳƴƛťŎƛŜΦ ¢ǳǊȅǏŎƛ 
ǇǊȊȅƧŜȍŘȍŀƧŊŎȅ ǘǳ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ Ȋ tƻƭǎƪƛ ǊƻȊǊƽȍƴƛŀƧŊ ƴŀǎȊŜ ǘŀōƭƛŎŜ ƛ ǿƛŜŘȊŊ ƻ Ŏƻ ŎƘƻŘȊƛΦ wƽǿƴƛŜȍ ǿǎǇƽƭƴŀ 
Ǉƻƭƛǘȅƪŀ ǿȅŘŀǿƴƛŎȊŀ ǇǊȊȅŎȊȅƴƛŀ ǎƛť Řƻ ŎƻǊŀȊ ǿƛťƪǎȊŜƧ ǇƻǇǳƭŀǊƴƻǏŎƛ ƴŀǎȊȅŎƘ ƻōƛŜƪǘƽǿ ǿǏǊƽŘ 
ǘǳǊȅǎǘƽǿΦ 
 

 
Kazimierz Piotrowski 

YŀȊƛƳƛŜǊȊ tƛƻǘǊƻǿǎƪƛ ȊŀǘȅǘǳƱƻǿŀƱ ǎǿƻƧŜ ǿȅǎǘŊǇƛŜƴƛŜ αWŜƭŜƴƛŀ DƽǊŀ Ƴŀ Ǌynek czy plac 
Ratuszowy?έ tƻŎȊŊǘƪƻǿƻ ǘŀƪ ȊŀŘŀƴŜ ǇȅǘŀƴƛŜ ǿȅŘŀǿŀƱƻ ǎƛť Ŏƻ ƴŀƧƳƴƛŜƧ  ŘȊƛǿƴŜΦ WŜŘƴŀƪ ǿ ƳƛŀǊť 
ǎƱǳŎƘŀƴƛŜ ǘŜƎƻ Ŏƻ ƴŀƳ ǇǊȊŜƪŀȊȅǿŀƱΣ ƧŜƎƻ ǇȅǘŀƴƛŜ ǎǘŀǿŀƱƻ ǎƛť ŎƻǊŀȊ ōŀǊŘȊƛŜƧ ȊŀǎŀŘƴŜΦ ²ŜŘƱǳƎ ƴƛŜƎƻ 
ǊȅƴŜƪ  ƧŜǎǘ ǘƻ ǇǊȊŜǎǘǊȊŜƵ ǿȅƳƛŀƴȅ ƘŀƴŘƭƻǿŜƧΦ tǊȊŜŎƛŜȍ ƴŀ ǏǊƻŘƪǳ ǎǘƻƛ ǊŀǘǳǎȊ ōťŘŊŎȅ ǎƛŜŘȊƛōŊ ǿƱŀŘȊ 
miejskich. Ale ǘǳȍ ƻōƻƪ ōȅƱȅ ƳƛŜƧǎŎŀ ƘŀƴŘƭƻǿŜ Řƭŀ ǎǳƪƛŜƴƴƛƪƽǿΣ ƪǳǏƴƛŜǊȊȅΣ ōƛŀƱƻǎƪƽǊƴƛƪƽǿΣ Řƻ ƘŀƴŘƭǳ 
ȊōƻȍŜƳ  ŎȊȅ Ʊŀǿȅ ŎƘƭŜōƻǿŜΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ǇƛŜǊǿǎȊȅ ǊŀǘǳǎȊ ƧŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛ ȊŀǿŀƭƛƱ ǎƛťΦ hōŜŎƴȅ ƧŜǎǘ ŘǊǳƎƛƳ 
ǘŜƎƻ ǘȅǇǳ ƻōƛŜƪǘŜƳΦ ²ƻƪƽƱ ǇƭŀŎǳ ōǳŘƻǿŀƴƻ ƴƻǿŜ ƪŀƳƛŜƴƛŎŜΦ tǊŀǿƛŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ōȅƱȅΣ Ƨŀƪ ōȅǏƳȅ ǘƻ 
ŘȊƛǎƛŀƧ ƻƪǊŜǏƭƛƭƛ, ƻōƛŜƪǘŀƳƛ ƳƛŜǎȊƪŀƭƴƻ ǳǎƱǳƎƻǿȅƳƛΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǇǊȊŜōǳŘƻǿȅǿŀƴƻ ƧŜ ǿ ǊƽȍƴȅŎƘ ƻƪǊŜǎŀŎƘ 



 
 

cȊŀǎǳ ǘŀƪ ōȅ Řƻǎǘƻǎƻǿŀŏ ƧŜ Řƻ ǿȅƳƻƎƽǿ ŦǳƴƪŎƧƛ ǳǎƱǳƎƻǿŜƧ Ƨŀƪŀ ōȅƱŀ ǿƱŀǏƴƛŜ ǇƻǘǊȊŜōƴŀΦ bƛŜǊŀȊ 
ǇƻǿƻŘƻǿŀƱƻ ǘƻ ǎǇƻǊŜ ȊƳƛŀƴȅ ǿ ǿȅƎƭŊŘȊƛŜ ǘȅŎƘ ƻōƛŜƪǘƽǿΣ ŎƘƻŏōȅ ǇƻǇǊȊŜȊ ǇƻǿƛťƪǎȊŀƴƛŜ ƻƪƛŜƴΦ 

hǎǘŀǘƴƛŀ ǿƻƧƴŀ ƴƛŜ ǇǊȊȅŎȊȅƴƛƱŀ ǎƛť Řƻ ǿƛŜƭƪƛŎƘ ȊƴƛǎȊŎȊŜƵ ǎǘŀǊƽǿƪƛΦ WŜŘƴŀƪ ǇƽȋƴƛŜƧǎȊŜ ƛŎƘ 
ǳȍȅǘƪƻǿŀƴƛŜ ƴƛŜ ƳŀƧŊŎŜ ƴƛŎ ǿǎǇƽƭƴŜƎƻ Ȋ ǇǊŀǿƛŘƱƻǿȅƳ ǳǘǊȊȅƳŀƴƛŜƳ ŘŀƴŜƎƻ ƻōƛŜƪǘǳ ƴƛŜǎǘŜǘȅ 
ǇǊȊȅƴƛƻǎƱƻ ǿƛŜƭŜ ƴƛŜŘƻōǊȅŎƘ ȊƳƛŀƴΦ bƛŜŎȊȅǎȊŎȊƻƴŜ ƪƻƳƛƴȅΣ ƴƛŜƴŀǇǊŀǿƛŀƴŜ ŘŀŎƘƽǿƪƛ ōȅƱȅ ǇƻǿƻŘŜƳ 
ŎƻǊŀȊ ŎȊťǎǘǎȊȅŎƘ ƪŀǘŀǎǘǊƻŦ ōǳŘƻǿƭŀƴȅŎƘΦ tƻƧŀǿƛƱȅ ǎƛť ǿƽǿŎȊŀǎ ŘȊƛǿƴŜ ǇƻƳȅǎƱȅΣ ǿ ƪǘƽrych 
planowano  wyburzanie  ŎŀƱȅŎƘ ƪǿŀǊǘŀƱƽǿ ōǳŘȅƴƪƽǿΦ ¦Ȋƴŀǿŀƴƻ ǿǘŜŘȅΣ ȍŜ Ƴƻȍƴŀ ǳǎǳƴŊŏ ƴŀǿŜǘ 
ǇƻƱƻǿť ȊŀōǳŘƻǿȅ ōŜȊ ǎȊƪƻŘȅ Řƭŀ ǎǳōǎǘŀƴŎƧƛ ƳƛŜƧǎƪƛŜƧΦ 5ƻǘȅŎȊȅƱƻ ǘƻ ǘŀƪȍŜ ǇƭŀŎǳ watuszowego. 
bƛŜƪǘƽǊŜ ōǳŘȅƴƪƛ ǊƻȊŜōǊŀƴƻ Ȋ ȊŀƳƛŀǊŜƳ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀƴƛŀ Řetali architektonicznych przy ich odbudowie. 
bƛŜǎǘŜǘȅ ƴƛŜ ȊŀǿǎȊŜ Řƻ ǘŜƎƻ ŘƻŎƘƻŘȊƛƱƻΦ /ȊŀǎŀƳƛ ǿ ƻŘōǳŘƻǿȅǿŀƴȅŎƘ ƻōƛŜƪǘŀŎƘ ǿ ǇŀǊǘŜǊȊŜ 
umieszczano lokale ǎƪƭŜǇƻǿŜΦ ²ƛŊȊŀƱƻ ǎƛť ǘƻ Ȋ ŎŀƱƪƻǿƛǘŊ ȊƳƛŀƴŊ ǿȅƎƭŊŘǳ ŘŀƴŜƧ ƪŀƳƛŜƴƛŎȅΦ hōŜŎƴƛŜ 
ƭǳŘȊƛŜ ƳƛŜǎȊƪŀƧŊŎȅ ǿ ǘȅƳ ǊŜƧƻƴƛŜ ǎȊǳƪŀƧŊ ŎƛǎȊȅ ƛ ǎǇƻƪƻƧǳΣ ȊŀǘŜƳ ƴƛŜ ȊŀǿǎȊŜ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴŜ ǘǳ ƛƳǇǊŜȊȅ 
ƳŀǎƻǿŜ ǎǇƻǘȅƪŀƧŊ ǎƛť Ȋ ƛŎƘ ŀǇǊƻōŀǘŊΦ ² ǇŜǿƴȅƳ ƳƻƳŜƴŎƛŜ ǿȅƳƛŜƴƛƻƴƻ ƪƻǎǘƪť ǇƻƪǊȅǿŀƧŊŎŊ ǇƭŀŎ ƴŀ 
ǎȊƭƛŦƻǿŀƴŜ ǇƱȅǘȅ ƎǊŀƴƛǘƻǿŜΦ tǊȊȅŎȊȅƴƛƱƻ ǎƛť ǘƻ Řƻ ǿƛŜƭǳ ǳǊŀȊƽǿ ǿǏǊƽŘ ǇǊȊŜŎƘƻŘƴƛƽǿΦ ½ǿƱŀǎȊŎȊŀ ȊƛƳŊΦ 
5ƭŀǘŜƎƻ ǇƻƴƻǿƴƛŜ ȊƳƛŜƴƛƻƴƻ ƴŀǿƛŜǊȊŎƘƴƛťΦ hŘ мффф Ǌƻƪǳ ȊŜȊǿƻƭƻƴƻ ƴŀ ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴƛŜ ǘǳǘŀƧ 
ƻƎǊƽŘƪƽǿ ǇƛǿƴȅŎƘ Ŏƻ ƴƛŜǿŊǘǇƭƛǿƛŜ ǇǊȊȅŎȊȅƴƛƱƻ ǎƛť Řƻ ȊǿƛťƪǎȊŜƴƛŀ ƴŀǇƱȅǿǳ ǎǇŀŎŜǊƻǿƛŎȊƽǿΦ 

W JŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ ǿ ǎǘǳŘƛǳƳ ƻ ȊŀōȅǘƪŀŎƘ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǇƻƴŀŘ о ǘȅǎƛŊŎŜ ƻōƛŜƪǘƽǿ ale tylko 200 z 
nich wpisano do rejestru jako zabytkƛΦ /ȊťǏŏ Ȋ ōǳŘȅƴƪƽǿ ǇǊȊȅ ǇƭŀŎǳ wŀǘǳǎȊƻǿȅƳ ŘƻŎȊŜƪŀƱŀ ǎƛť 
ǊŜƪƻƴǎǘǊǳƪŎƧƛΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƪǊȅǘŜǊƛŀ ǿǇƛǎȅǿŀƴƛŀ ƻōƛŜƪǘƽǿ Řƻ ǊŜƧŜǎǘǊǳ ǎŊ ƴƛŜȊǊƻȊǳƳƛŀƱŜΦ .ƻ ƴǇΦ kamienice 
1-2-оΣ ƳƛƳƻ ƛȍ ȊƻǎǘŀƱȅ ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ǇǊȊŜōǳŘƻǿŀƴŜ ƛ ǇƻȊōŀǿƛƻƴŜ ǿǎȊŜƭƪƛŎƘ ƻȊŘƽōΣ ǿǇƛǎŀƴƻ Řƻ ǊŜƧŜǎǘǊǳΣ 
ƴŀǘƻƳƛŀǎǘ ǎŊǎƛŜŘƴƛŜΣ ƪǘƽǊŜ ƳŀƧŊ ǎǘŀǊŜ ŜƭŜƳŜƴǘȅ ƪŀƳƛŜƴƛŀǊǎƪƛŜ ƴƛŜ ǳƧťǘƻ ǿ ǿȅƪŀȊƛŜ ƻōƛŜƪǘƽǿ 
ȊŀōȅǘƪƻǿȅŎƘΦ bƛŜƪǘƽǊŜ Ȋ ƪŀƳƛŜƴƛŎ ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ǿȅōǳǊȊƻƴȅŎƘ ƛ ǿȅōǳŘƻǿŀƴȅŎƘ ƻŘ ƴƻǿŀ ǎŊ ǿ ǊŜƧŜǎǘǊȊŜ ŀ 
ǎŊǎƛŜŘƴƛŜ ǎǘŀǊŜ Ƨǳȍ nie. 

!ƴŀƭƛȊǳƧŊŎ ǘƻ Ŏƻ ȊƻǎǘŀƱƻ ǇƻǿƛŜŘȊƛŀƴŜ ƴŀƭŜȍȅ ǇƻƴƻǿƴƛŜ ȊŀŘŀŏ ǇȅǘŀƴƛŜ ŎȊȅ WŜƭŜƴƛŀ DƽǊŀ Ƴŀ 
rynek czy plac Ratuszowy. 

 

 
LǾƻ _ŀōƻǊŜǿƛŎȊ όYƛŜǊƻǿƴƛƪ !ǊŎƘƛǿǳƳ tŀƵǎǘǿƻǿŜƎƻ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜύ 

LǾƻ _ŀōƻǊŜǿƛŎȊ όYƛŜǊƻǿƴƛƪ !ǊŎƘƛǿǳƳ tŀƵǎǘǿƻǿŜƎƻ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜύ ǇƻŘƧŊƱ ǎƛť ukazania 
αtǊȊŜƳƛŀƴ ulicy Bankowej ƻŘ ·L· ǿƛŜƪǳ Řƻ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴƻǏŎƛέΦ hŘ ƪƻǏŎƛƽƱƪŀ ǏǿΦ !ƴƴȅ ŀȍ Řƻ tƻŘǿŀƭŀ ōȅƱ 
ǘƻ ƻōǎȊŀǊ ƻǘŀŎȊŀƧŊŎȅ ƳǳǊȅ ƛ ŦƻǎȅΦ ² ·±LLL ǿƛŜƪǳ ōȅƱŀ tu sucha fosa. W XIX wieku wyburzono mury. 
tƻǿǎǘŀƱŀ tǊƻƳŜƴŀŘŜ, ŎƻǏ ƴŀ ǿȊƽǊ ǇƭŀƴǘƽǿΦ tƻŎȊŊǘƪƻǿƻ ōǳŘȅƴƪƛ ǎǘŀƱȅ tu ǘȅƱŜƳ Řƻ ǘŜƧ ǳƭƛŎȅΦ ½ŀŎȊťǘƻ 
ȊŀǘŜƳ ōǳŘƻǿŀŏ ƴƻǿŜ ƻōƛŜƪǘȅΦ 5Ȋƛťƪƛ ǘŜƳǳ ǇƻǿǎǘŀƱŀ ōŀǊŘȊƻ ǊŜǇǊŜȊŜƴǘŀŎȅƧƴŀ ŎȊťǏŏ ƳƛŀǎǘŀΦ bŀ 



 
 

ǇƻŎȊŊǘƪǳ ȊƴŀƧŘƻǿŀƱ ǎƛť ƘƻǘŜƭ όYŀƛǎŜǊƘƻŦύ ǇǊȊŜƪǎȊǘŀƱŎƻƴȅ ǿ ǇǊȊȅŎƘƻŘƴƛť ȊŘǊƻǿƛŀΦ  tƻ ǇǊȊŜŎƛǿƴŜƧ 
stronie ulicy powǎǘŀƱ ƪƻƭŜƧƴȅ ƘƻǘŜƭΣ ǇƽȋƴƛŜƧ ōŀƴƪΣ ǎƪƭŜǇ ǘŜƭŜǿƛȊȅƧƴȅ ƛ .iuro Wystaw Artystycznych. 
5ŀƭŜƧ ƳŀƳȅ ōǳŘȅƴŜƪΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ȊƴŀƧŘƻǿŀƱ ǎƛť bŀǊƻŘƻǿȅ .ŀƴƪ tƻƭǎƪƛΣ ŀ ƻōŜŎƴƛŜ ǳȍȅǘƪƻǿŀƴȅ ƧŜǎǘ Ƨŀƪƻ 
ōǳŘȅƴŜƪ ǎŊŘǳΦ tǊȊȅ tƭŀŎǳ bƛŜǇƻŘƭŜƎƱƻǏŎƛ ǿ ǎǘŀǊŜƧ ǿƛƭƭƛ Ƴŀ ǎǿƻƧŊ ǎƛŜŘȊƛōť ƪƻƭŜƧny bank. Dzisiaj jest to 
².Y .ŀƴƪ ½ŀŎƘƻŘƴƛΣ ŀ ŘŀǿƴƛŜƧ ōȅƱ ǘƻ 5ǊŜǎŘŜƴŜǊ .ŀƴƪΦ bŀǇǊȊŜŎƛǿƪƻ ǎǿƻƧŊ ǎƛŜŘȊƛōť ƳƛŀƱ 9ƛŎƘōƻǊƴ 
.ŀƴƪΦ hōƻƪ ǿ ōǳŘȅƴƪǳ ŘŀǿƴŜƧ {ŀƭƛ YƻƴŎŜǊǘƻǿŜƧ ŘȊƛǎƛŀƧ ƳƛŜǏŎƛ ǎƛť WŜƭŜƴƛƻƎƽǊǎƪƛŜ /Ŝƴtrum Kultury. A 
jest to miejsceΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ƳƛŀƱ ƳƛŜƧǎŎŜ ǇƛŜǊǿǎȊȅ ǇƻƪŀȊ ŦƛƭƳƻǿȅΦ .ȅƱƻ ǘƻ ммр ƭŀǘ ǘŜƳǳΦ {ŀƳ tƭŀŎ 
bƛŜǇƻŘƭŜƎƱƻǏŎƛ ǇƛŜǊǿƻǘƴƛŜ ƴŀȊȅǿŀƱ ǎƛť !ŘƻƭŦ IƛǘƭŜǊ tƭŀŎΦ tƽȋƴƛŜƧ ōȅƱ ǘƻ tƭŀŎ .ƛŜǊǳǘŀΦ .ȅƱ ǘǳ ǇǊȊȅǎǘŀƴŜƪ 
ǘǊŀƳǿŀƧƻǿȅΦ ½ƴŀƴŜ ƧŜǎǘ ǿȅŘŀǊȊŜƴƛŜ ƪƛŜŘȅ ǘƻ ǊƻȊƻŎƘƻŎƻƴȅ ƳƻǘƻǊƴƛŎȊȅ ȊŀǊȊǳŎƛƱ ƭƛƴť ƴŀ ǇƻƳƴƛƪ Lǿŀƴŀ i 
ǊǳǎȊȅƱ ǇǊƽōǳƧŊŎ Ǝƻ ǇǊȊŜǿǊƽŎƛŏΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ȋƭŜ ǎƛť Řƻ ǘŜƎƻ ȊŀōǊŀƱ ƛ ǘƻ ǘǊŀƳǿŀƧ ǿȅǇŀŘƱ Ȋ ǎȊȅƴ ŀ ƴƛŜ 
ǇƻƳƴƛƪΦ bŀǎǘťǇƴƛŜ ǇƻƳƴƛƪ ǘŜƴ ǇǊȊŜƴƛŜǎƛƻƴƻΣ Ƨǳȍ ƻŦƛŎƧŀƭƴƛŜΣ ƴŀ ǎǘŀǊȅ ŎƳŜƴǘŀǊȊ ƛ ǳǎǘŀǿƛƻƴƻ ǇǊȊȅ 
ƪǿŀǘŜǊȊŜ Ȋ ƳƻƎƛƱŀƳƛ ȍƻƱƴƛŜǊȊȅ ǊŀŘȊƛŜŎƪƛŎƘΦ 

LŘŊŎ ŘŀƭŜƧ ǿƛŘȊƛƳȅ ōǳŘȅƴŜƪ Ȋ ƪƻƭŜƧƴȅƳ ōŀƴƪƛŜƳΦ 5ŀǿƴƛŜƧ ōȅƱ ǘǳ ŘǿƻǊȊŜŎ ŀǳǘƻōǳǎƻǿȅΦ ! ƻōƻƪ 
ȊƴŀƧŘƻǿŀƱŀ ǎƛť ƳŀƱŀ ǎǘŀŎƧŀ ōŜƴȊȅƴƻǿŀ ȊŀǇǊƻƧŜƪǘƻǿŀƴŀ ƧŜǎȊŎȊŜ ǿ ƭŀǘŀŎƘ нл. XX wieku. Naprzeciwko 
ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǘŜǊŜƴ Ȋǿŀƴȅ CƭƻǊŊΦ 5ŀǿƴƛŜƧ ōȅƱƻ ǘǳ ƻƎǊƻŘƴƛŎǘǿƻΦ tǊȊȅ tƭŀŎǳ ²ȅǎȊȅƵǎƪƛŜƎƻ ǿ ƴŀǊƻȍƴȅƳ 
ōǳŘȅƴƪǳ ōȅƱŀ ƪƛŜŘȅǏ Ʊŀȋƴƛŀ ƳƛŜƧǎƪŀΦ 

Wŀƪ ǿƛťŎ ǿƛŘŀŏ Řŀǿƴŀ tǊƻƳŜƴŀŘŜ ōȅƱŀ ƪƛŜŘȅǏ ȊǳǇŜƱƴƛŜ ƛƴƴŊ ǳƭƛŎŊ ƧŜǏƭƛ ŎƘƻŘȊƛ ƻ ƧŜƧ 
ŦǳƴƪŎƧƻƴŀƭƴƻǏŏΦ tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ōȅƱŀ ƻƴŀ ǳƭƛŎŊ ǊŜǇǊŜȊŜƴǘŀŎȅƧƴŊ ŎȊŜƎƻ ǊŀŎȊŜƧ ƴƛŜ Ƴƻȍƴŀ ǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏ 
o dzisiejszej ulicy Bankowej. 

 

 
KǊȊȅǎȊǘƻŦ ¢ťŎȊŀ 

{ŜƳƛƴŀǊƛǳƳ ȊŀƪƻƵŎȊȅƱ ǿȅǎǘťǇ YǊȊȅǎȊǘƻŦŀ ¢ťŎȊȅ ŎȊȅƭƛ ǇƛǎȊŊŎŜƎƻ ǘŜ ǎƱƻǿŀΦ ½ŀǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƱŜƳ 
ǿƽǿŎȊŀǎ ǇŜǿƛŜƴ ǎȊŀƭƻƴȅ ǇƻƳȅǎƱ Ƨŀƪƛ ǿǇŀŘƱ Ƴƛ Řƻ ƎƱƻǿȅΦ hǘƽȍ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŜƳ ǎŦƻǘƻƎǊŀŦƻǿŀŏ ƳƛŜƧǎŎŀ 
ǳǘǊǿŀƭƻƴŜ ƴŀ ǎǘŀǊȅŎƘ ǇƻŎȊǘƽǿƪŀŎƘΦ {Ǉȅǘŀ ƪǘƻǏ ŀ Ŏƽȍ ǿ ǘȅƳ ǘŀƪƛŜƎƻ ǎȊŀƭƻƴŜƎƻΦ bƻ ǿƱŀǏƴƛŜΦ ² 
ǇƛŜǊǿǎȊȅƳ ƳƻƳŜƴŎƛŜ ǘŜȍ ǘŀƪ ƴƛŜ ƳȅǏƭŀƱŜƳΦ tƻǎȊŜŘƱŜƳ Řƻ YǎƛŊȍƴƛŎȅ YŀǊƪƻƴƻǎƪƛŜƧ ƎŘȊƛŜ Wƻŀƴƴŀ 
.ǊƻƴƛŀǊŎȊȅƪ ǳŘƻǎǘťǇƴƛƱŀ Ƴƛ ōŀȊť ǎǘŀǊȅŎƘ ǇƻŎȊǘƽǿŜƪΦ ²ȅōǊŀƱŜƳ Ȋ ƴƛŎƘ ƻƪƻƱƻ ŘǿǳŘȊƛŜǎǘǳ ǎȊǘǳƪ ƛ 



 
 

ǇƻǎȊŜŘƱŜƳ ǿ ǘŜǊŜƴ ǎȊǳƪŀŏ ƳƛŜƧǎŎΣ Ȋ ƪǘƽǊȅŎƘ ōȅƱȅ ƻƴŜ ǊƻōƛƻƴŜΦ ² ǿƛťƪǎȊƻǏŎƛ ǇǊȊȅǇŀŘƪƽǿ ƴƛŜ ōȅƱƻ 
ǇǊƻōƭŜƳƽǿΦ WŜŘƴŀƪ ǿ ƪƛƭƪǳ ǎǇǊŀǿŀ ǎƛť ǎƪƻƳǇƭƛƪƻǿŀƱŀΦ /ƘŎƛŀƱŜƳ ōȅŏ ǿ ƳƛŀǊť ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ŘƻƪƱŀŘƴȅ 
ƎŘȅȍ ǿǘŜŘȅ ǿƛŘŀŏ ōȅ ōȅƱƻ ǊƽȍƴƛŎŜ ƧŀƪƛŜ ǇƻǿǎǘŀƱȅ ǿ ǿȅƎƭŊŘȊƛŜ ŘŀƴŜƎƻ ƻōƛŜƪǘǳΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ 
ŎȊŀǎŀƳƛ ȊŘƧťŎƛŜ ōȅƱƻ ǊƻōƛƻƴŜ Ȋ ŘǊȊŜǿŀΣ Ǉƻ ƪǘƽǊȅƳ ƴƛŜ Ƴŀ Ƨǳȍ ǏƭŀŘǳΦ bŀǘƻƳƛŀǎǘ ǿ ƧŜƎƻ ƳƛŜƧǎŎǳ ǎǘƻƛ 
ōǳŘȅƴŜƪ ǳƴƛŜƳƻȍƭƛǿƛŀƧŊŎȅ ǿȅƪƻƴŀƴƛŜ ƴƻǿŜƧ ŦƻǘƻƎǊŀŦƛƛΦ ¢ǊȊŜōŀ ōȅƱƻ ǿǘŜŘȅ ƳȅǏƭŜŏ Ƨŀƪ ǊƻȊǿƛŊȊŀŏ 
poǿǎǘŀƱȅ ǇǊƻōƭŜƳΦ tǊƽōƻǿŀƱŜƳ ǿƽǿŎȊŀǎ ŘȊǿƻƴƛŏ Řƻ ƳƛŜǎȊƪŀƵ ƛ ǇǊƻǎƛŏ ƭƻƪŀǘƻǊƽǿΣ ǘƱǳƳŀŎȊŊŎ ƛƳ ƻ Ŏƻ 
ŎƘƻŘȊƛΣ ƻ ȊƎƻŘť ƴŀ ǿȅƪƻƴŀƴƛŜ ȊŘƧťŎƛŀ Ȋ ƻƪƴŀ ƛŎƘ ƳƛŜǎȊƪŀƴƛŀΦ bŀ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ ōȅƭƛ ƻƴƛ ōŀǊŘȊƻ ǿȅǊƻȊǳƳƛŀƭƛ 
ƛ ƴƛŜ Ǌƻōƛƭƛ Ƴƛ ƪƱƻǇƻǘǳΦ !ƭŜ ōȅƱȅ ǘŜȍ ƛƴƴŜ ǇǊƻōƭŜƳȅΦ 

DŘȅ ŎƘŎƛŀƱŜƳ ȊǊƻōƛŏ ȊŘƧťŎƛŜ ƴŀ ǇƻŘǎǘŀǿƛŜ ǇƻŎȊǘƽǿƪƛ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƧŊŎŜƧ ǳƭƛŎť ²ƻƧǎƪŀ tƻƭǎƪiego 
ǿ ǊŜƧƻƴƛŜ ǎƪǊȊȅȍƻǿŀƴƛŀ Ȋ ǳƭΦ YƭƻƴƻǿƛŎŀ ƛ bƻǿƻǿƛŜƧǎƪŊΣ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛť, ȍŜ ǎǘŀǊŜ ǳƧŜŎƛŜ ōȅƱƻ ȊǊƻōƛƻƴŜ Ȋ 
ŘŀŎƘǳ ǎŊǎƛŜŘƴƛŜƎƻ ōǳŘȅƴƪǳΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƪƭŀǇŀ ƴŀ ŘŀŎƘ ƧŜǎǘ ȊŀƳƪƴƛťǘŀΦ tƻȊŀ ǘȅƳ ŀōȅ Řƻǎǘŀŏ ǎƛť Řƻ  ƴƛŜƧ 
trzeba bȅ ƳƛŜŏ Ŏƻ ƴŀƧƳƴƛŜƧ ŎȊǘŜǊƻƳŜǘǊƻǿŊ ŘǊŀōƛƴťΦ ²ȅƎƭŊŘŀƧŊŎ ǇǊȊŜȊ ƻƪƴƻ ȊŀǳǿŀȍȅƱŜƳ ƧŀƪŊǏ ǇŀƴƛŊ 
na ǇƻŘǿƽǊƪǳΦ ²ȅƧŀǏƴƛƱŜƳ ƧŜƧ ƻ Ŏƻ ŎƘƻŘȊƛ ƛ Ǉƻ ǇŜǿƴȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŀ ƻƴŀ Ƴƛ ǇƻƳƽŎΦ tƻȍȅŎȊȅƱŀ 
ŘǊŀōƛƴť ƛ ǳƳƻȍƭƛǿƛƱŀ ŘƻǎǘŀƴƛŜ ǎƛť ƴŀ ŘŀŎƘΦ WŜŘƴŀƪ ƧŜƧ ŘǊŀōƛƴŀ ƴƛŜ ƳƛŀƱŀ ƴŀǿŜǘ ŘǿƽŎƘ ƳŜǘǊƽǿΦ 
5ƭŀǘŜƎƻ ƎŘȅ ǎǘŀƴŊƱŜƳ ƴŀ ǎŀƳym szczycie ledǿƛŜ ǎƛťƎŀƱŜƳ Řƻ ƪƭŀǇȅΦ ½ŀǊȅȊȅƪƻǿŀƱŜƳΣ ƻŘōƛƱŜƳ ǎƛť ƛ 
ȊŀŎȊŊƱŜƳ ǿŎƛŊƎŀŏ ƴŀ ŘŀŎƘΦ ¦ŘŀƱƻ Ƴƛ ǎƛť ǘƻΦ bƛŜ ǇƻǿƛŜƳ ƧŜŘƴŀƪΣ ȍŜōȅƳ ƴƛŜ ƳƛŀƱ Ȋ ǘȅƳ ǇǊƻōƭŜƳƽǿΦ 
Raz, ȍŜ ōȅƱƻ ǿȅǎƻƪƻΦ 5ǿŀΣ ȍŜ ƴŀ ǎȊȅƛ ǿƛǎƛŀƱ Ƴƛ ŀǇŀǊŀǘ ƛ ƴƻǘŜǎΦ ¢ǊȊȅ, ȍŜ ȊŜ ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ǇŀƴǳƧŊŎȅ ǳǇŀƱ 
ǎƳƻƱŀ ƴŀ ŘŀŎƘǳ ōȅƱŀ ǊƻȊƎǊȊŀƴŀ ƛ ǳōǊǳŘȊƛƱŜƳ ǎƛť ƴƛŜǎŀƳƻǿƛŎƛŜΦ bƛŜ ƳǳǎȊť ǘǳǘŀƧ ŘƻŘŀǿŀŏΣ ȍŜ 
ǇǊŀƪǘȅŎȊƴƛŜ ȊŀōǊǳŘȊƻƴŜ ǳōǊŀƴƛŜ ǎƳƻƱŊ ƴŀŘŀƧŜ ǎƛť ǘȅƭƪƻ Řƻ ǿȅǊȊǳŎŜƴƛŀΦ bŀƧƎƻǊǎȊŜ ƧŜŘƴŀƪ ōȅƱƻ ǿǘŜŘȅ 
ƎŘȅ ŎƘŎƛŀƱŜƳ ȊŜƧǏŏ ƴŀ ŘƽƱΦ bƛŜ ȊǿŀȍŀƧŊŎ Ƨǳȍ ƴŀ ǎƳƻƱť, ƎŘȅ ǿƛǎƛŀƱŜƳ ȊŀŎȊŜǇƛƻƴȅ ǊťƪƻƳŀ ƴŀ ǿƱŀȊƛŜ, 
ƴŜǊǿƻǿƻ ǎȊǳƪŀƱŜƳ ƴƻƎŀƳƛ ƪƻƵŎŀ ŘǊŀōƛƴȅΦ DŘȅ ǿǊŜǎȊŎƛŜ ƧŊ ǿȅŎȊǳƱŜƳ ǘŀ ƴƛŜōŜȊǇƛŜŎȊƴƛŜ ǎƛť 
ǊƻȊƪƻƱȅǎŀƱŀΦ aǳǎƛŀƱŜƳ ƧŊ αǳǎǇƻƪƻƛŏέΦ ¢ǊȊŜōŀ ōȅƱƻ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ǇƻȊŀƳȅƪŀŏ ōȅ ǇƻȊƻǎǘŀǿƛŏ ǘƻ ƳƛŜƧǎŎŜ ǿ 
ǘŀƪƛƳ ǎǘŀƴƛŜ ǿ ƧŀƪƛƳ ƧŜ ȊŀǎǘŀƱŜƳΦ ² ƪƻƵŎǳ ǳŘŀƱƻ Ƴƛ ǎƛť ƛ ǿȅƭŊŘƻǿŀƱŜƳ ƴŀ ǎŎƘƻŘŀŎƘΦ bŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎȊŜΣ 
ȍŜ Ȋ ŘŀŎƘǳ ȊǊƻōƛƱŜƳ ŘƻƪƱŀŘƴƛŜ ǘŀƪƛŜ ǎŀƳƻ ǳƧťŎƛŜ Ƨŀƪ ƴŀ ǇƻŎȊǘƽǿŎŜΦ ²ȅƎƭŊŘŀƱŜƳ ƧŜŘƴŀƪ ƴƛŜŎƛŜƪŀǿƛŜΦ 
bŀ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ ǇŀƴƛΣ ƪǘƽǊŀ ǇƻȍȅŎȊȅƱŀ Ƴƛ ŘǊŀōƛƴť ȊŀǇǊƻǎƛƱŀ ƳƴƛŜ Řƻ ŘƻƳǳ ƛ ǇƻȊǿƻƭƛƱŀ ǎƪƻǊȊȅǎǘŀŏ Ȋ ƱŀȊƛŜƴƪƛ 
bym doprowaŘȊƛƱ ǎƛť Řƻ ǇƻǊȊŊŘƪǳΦ bƛŜƳŀƱŜ ȊŘȊƛǿƛŜƴƛŜ ǿȅǿƻƱŀƱŜƳ ǿ ōǳŘȅƴƪǳ ƻōƻƪ ƎŘȅ ǇƻǎȊŜŘƱŜƳ 
ǇƻƪŀȊŀŏ Ƨŀƪ ŘŀǿƴƛŜƧ ǿȅƎƭŊŘŀƱ ǘŜƴ ƻōƛŜƪǘΦ 

bŀǎǘťpnym miejscemΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ƳƛŀƱŜƳ ǇǊƻōƭŜƳȅ ōȅƱ ŘǿƻǊȊŜŎ ƪƻƭŜƧƻǿȅ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΦ 
hǘƽȍ ǇƻŎȊǘƽǿƪŀ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƧŊŎŀ ŘǿƻǊȊŜŎ ƛ ƧŜƎƻ ƻǘƻŎȊŜƴƛŜ ǿȅƪƻƴŀƴŀ ȊƻǎǘŀƱŀ Ȋ ƳƛŜƧǎŎŀΣ ƪǘƽǊŜ ǘǊǳŘƴƻ 
ōȅƱƻ ȊƭƻƪŀƭƛȊƻǿŀŏΦ bŀƧǇƛŜǊǿ ǎǇǊƽōƻǿŀƱŜƳ Ȋ ōǳŘȅƴƪǳ ǇǊȊȅ ǘƻǊŀŎƘ ƪƻƭŜƧƻǿȅŎƘΦ ²ƱŀǏŎƛŎƛŜƭ ǎǘǳŘƛŀ 
ǊŜƪƭŀƳ ȊŀǇǊƻǿŀŘȊƛƱ ƳƴƛŜ ƴŀ ōŀƭƪƻƴΦ DŘȅ ƻǘǿƻǊȊȅƱ ŘǊȊǿƛ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ƛȍ Ȋŀ ƴƛƳƛ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǘȅƭƪƻ 
ǇƻǊťŎȊΦ tƻ ǊŜszcie balkonu ƴƛŜ ōȅƱƻ Ƨǳȍ ǏƭŀŘǳΦ ½ǊƻōƛƱŜƳ ǳƧťŎƛŜΣ ƧŜŘƴŀƪ ǘƻ ƴƛŜ ōȅƱƻ ǘƻΦ tƻǎȊŜŘƱŜƳ ƴŀ 
ŘǊǳƎŊ ǎǘǊƻƴť ǳƭƛŎȅΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ƴƛŜ Ƴŀ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ǿŜƧǏŎƛŀ ƴŀ ŘŀŎƘΣ ƎŘȅȍ ǘŜƴ ƎǊƻȊƛ 
ȊŀǿŀƭŜƴƛŜƳΦ WŜŘƴŀƪ Ǉŀƴƛ ƳƛŜǎȊƪŀƧŊŎŀ ƴŀ ǇƻŘŘŀǎȊǳ ƻƪŀȊŀƱŀ ǎƛť ƴŀ ǘȅƭŜ ǳǇǊȊŜƧƳŊ ƻǎƻōŊΣ ȍŜ ȊŘƧťŎƛŀ 
wykoƴŀƱŜƳ Ȋ ƻƪƴŀ ƧŜƧ ƳƛŜǎȊƪŀƴƛŀΦ aŀƱo tego opoǿƛŜŘȊƛŀƱŀ Ƴƛ ƪƛƭƪŀ ŎƛŜƪŀǿƻǎǘŜƪ ƛ Ŏƻ ƴŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎȊŜΣ 
ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛť, ȍŜ ǎƪƻǊȊȅǎǘŀƱŀ Ȋ ƳƻƧŜƎƻ ȊŀǇǊƻǎȊŜƴƛŀ ƛ ǇǊȊȅōȅƱŀ ƴŀ ƴŀǎȊŜ ǎǇƻǘƪŀƴƛŜΦ 

bƛŜ ōťŘť ǘǳǘŀƧ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƱ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ƻōƛŜƪǘƽǿ ƧŀƪƛŜ ǿǘŜŘȅ ǎŦƻǘƻƎǊŀŦƻǿŀƱŜƳ ƎŘȅȍ ōťŘŊ ƻƴŜ 
ŘƻƪƱŀŘƴƛŜ ƻǇƛǎŀƴŜ ǿ ƛƴƴȅƳ ƻǇǊŀŎƻǿŀƴƛǳΦ 

bŀ ƪƻƴƛŜŎ ǇǊŀƎƴť ǇƻŘȊƛťƪƻǿŀŏ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳΣ ƪǘƽǊȊȅ ȊƎƻŘȊƛƭƛ ǎƛť ǿȅǎǘŊǇƛŏ ƛ ǇǊȊŜƪŀȊŀŏ ǎǿƻƧŊ 
ǿƛŜŘȊťΦ WŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ǎƪƱŀŘŀƳ ǇƻŘȊƛťƪƻǿŀƴƛŀ Řƭŀ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿ YǎƛŊȍƴƛŎȅ Karkonoskiej za pomoc 
tecƘƴƛŎȊƴŊ ƛ ǇǊȊȅ ƻōǎƱǳŘȊŜ ǇǊȊȅōȅƱȅŎƘ ƎƻǏŎƛΦ tƻŘȊƛťƪƻǿŀƴƛŀ ƴŀƭŜȍŊ ǎƛť ǘŀƪȍŜ ƳƻƧŜƧ ƳŀƱȍƻƴŎŜΣ !ƴƛ 
ƪǘƽǊŀ ȊŀƧťƱŀ ǎƛť ǎȊȅƪƻǿŀƴƛŜƳ ǇƻŎȊťǎǘǳƴƪǳ ǎŦƛƴŀƴǎƻǿŀƴŜƎƻ z dotacji uzyskanej od Starostwa 
tƻǿƛŀǘƻǿŜƎƻ ƛ tǊŜȊȅŘŜƴǘŀ aƛŀǎǘŀ WŜƭŜƴƛŀ DƽǊŀΦ 
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¢ȅƳ ǊŀȊŜƳ ƴƛŜ ŘŀƴŜ ōȅƱƻ ǿȅǎǇŀŏ ǎƛť ŎƘťǘƴȅƳΣ ƪǘƽǊȊȅ ŎƘŎƛŜƭƛ ǿȅǊǳǎȊȅŏ ƴŀ ƪƻƭŜƧƴŊ ǿȅŎƛŜŎȊƪť 
wŀƧŘǳ ƴŀ wŀǘȅ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴŊ мо ƳŀƧŀ нлмн ǊƻƪǳΦ !ōȅ ȊŘŊȍȅŏ ǇǊȊŜƧǏŏ ȊŀǇƭŀƴƻǿŀƴŊ ǘǊŀǎť ƴŀƭŜȍŀƱƻ 
ǿȅƧŜŎƘŀŏ Ȋ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅ Ƨǳȍ ƻ ƎƻŘȊƛƴƛŜ тΦнрΦ ! ǇƻƴƛŜǿŀȍ ǘƻ Ŏƻ ƳƛŀƱ ƴŀƳ Řƻ ǇƻƪŀȊŀƴƛŀ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎȅ 
²ƛƪǘƻǊ DǳƳǇǊŜŎƘǘ ōȅƱƻ ƴƛŜȊǿȅƪƭŜ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴŜΣ ǇǊȊȅōȅƱƻ ǇƻƴŀŘ ŎȊǘŜǊŘȊƛŜǏŎƛ ƻǎƽōΦ bŀǿŜǘ ƴƛŜ 
ȊŀǳǿŀȍȅƭƛǏƳȅ Ƨŀƪ ŘƻƧŜŎƘŀƭƛǏƳȅ Řƻ {ȊƪƭŀǊǎƪƛŜƧ tƻǊťōȅΦ YŀȍŘȅ ōƻǿƛŜƳ ƳƛŀƱ ŎƻǏ Řƻ ǇƻǿƛŜŘȊŜƴƛŀΦ ²ƛƪǘƻǊ 



 
 

ƧŜŘƴŀƪ ŎȊǳǿŀƱΦ ½ŀǊŀȊ ǇƻŘƧŜŎƘŀƱ ŎȊŜǎƪƛ ǿŀƎƻƴƛƪΣ ƴƛŜǿƛŜƭƪƛ ŀƭŜ ǇƻǎƛŀŘŀƧŊŎȅ ŀȍ рр ƳƛŜƧǎŎ ǎƛŜŘȊŊŎȅŎƘΦ bƛŜ 
ōȅƱƻ ȊŀǘŜƳ ǇǊƻōƭŜƳǳ Ȋ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŜƳ ƴŀǎȊŜƧ ƎǊǳǇȅΦ ½ŀǊŀȊ ƳƛƧŀƳȅ WŀƪǳǎȊȅŎŜ ƛ ǇťŘȊƛƳȅ ǿ ŘƽƱΦ /ƻ 
ŎƘǿƛƭť ǎƱȅŎƘŀŏ Ƨŀƪ ŘȊƛŀƱŀƧŊ ƘŀƳǳƭŎŜΦ tƻ ƪǊƽǘƪƛƳ ǇƻǎǘƻƧǳ ǇǊȊŜƪǊŀŎȊŀƳȅ ƎǊŀƴƛŎť ƛ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ǿ YƻǌŜƴƻǾƛŜΦ 
tǊȊŜǎƛŀŘŀƳȅ ǎƛť Řƻ ǿȅƎƻŘƴƛŜƧǎȊŜƎƻ ǿŀƎƻƴƛƪǳΣ ƪǘƽǊȅƳ ǇƻŘŊȍŀƳȅ ǿ ǎǘǊƻƴť Tanvaldu. /ƻ ŎƘǿƛƭť 
ǇƻƪƻƴǳƧŜƳȅ ƳƴƛŜƧǎȊŜ ƛ ǿƛťƪǎȊŜ ǘǳƴŜƭŜΦ /Ȋŀǎ ǎȊȅōƪƻ ƳƛƧŀΦ ² ¢ŀƴǾŀƭŘȊƛŜ Ȋƴƻǿǳ ǇǊȊŜǎƛŀŘŀƳȅ ǎƛť ƴŀ 
ǇƻŎƛŊƎ Řƻ ¿ŜƭŀȊƴŜƎƻ .ǊƻŘǳΦ tƻŎȊŊǘƪƻǿƻ ƧŜǎǘ ǘǊƻŎƘť ǘƱƻŎȊƴƻΣ ǎǇƻǘȅƪŀƳȅ ǎǇƻǊŊ ƎǊǳǇť ŘȊƛŜŎƛ ƧŀŘŊŎȅŎƘΣ 
ǘŀƪ Ƨŀƪ Ƴȅ ƴŀ ǿȅŎƛŜŎȊƪťΦ ²ƪǊƽǘŎŜ ǿȅǎƛŀŘŀƧŊ ƻƴŜ ƛ ƳŀƳȅ ŎŀƱȅ ǇƻŎƛŊƎ Řƭŀ ǎƛŜōƛŜΦ bƛŜ ǘǊǿŀ ǘƻ ƧŜŘƴŀƪ 
Ȋōȅǘ ŘƱǳƎƻΦ WŜǎǘŜǏƳȅ ǳ ŎŜƭǳΦ {ǘŀŎƧŀ aŀƭł {ƪłƭŀ ƴƛŜ ƧŜǎǘ Ȋōȅǘ ŎƛŜƪŀǿŀ ŀƭŜ Ȋŀ ǘƻ Ǉƻ ŘǊǳƎƛŜƧ ǎǘǊƻƴƛŜ ǘƻǊƽǿ 
ŘƻǎǘǊȊŜƎŀƳȅ ȊōǳŘƻǿŀƴŀ ƳŀƪƛŜǘť ŘǿƻǊŎŀ ƪƻƭŜƧƻǿŜƎƻ ȊŜ ǎǘƻƧŊŎȅƳ ǿŀƎƻƴŜƳ ƴŀ ǘƻǊŀŎƘΣ ƪǘƽǊŜ ƴƛƪƴŊ ǿ 
mini tunelu. 

 

 
aŀƭł {ƪłƭŀ ȊŀƳŜƪ Vranov 

tƻ ŎƘǿƛƭƛ ǿƛŘȊƛƳȅ ƳŀƧŀŎȊŊŎȅ ƴŀ ǎȊŎȊȅŎƛŜ ǇƻōƭƛǎƪƛŜƧ ƎƽǊȅ ȊŀƳŜƪΦ tǊȊȅǎǘŀƧŜƳȅ ƴŀ ŎƘǿƛƭťΦ YŀȍŘȅ 
ŎƘŎŜ ǳǘǊǿŀƭƛŏ ƴŀ ȊŘƧťŎƛǳ ǘŜƴ ǇǊȊŜǇƛťƪƴȅ ǿƛŘƻƪΦ bƛŜǎǘŜǘȅ Ǉƻ ŎƘǿƛƭƛ ŘƻǎǘǊȊŜƎŀƳȅ ǿȅǎǘŀƧŊŎȅ ȊȊŀ ŘǊȊŜǿ 
czerwony parasol Coca-ŎƻƭƛΦ ²ƛŘƻŎȊƴƛŜ Ŏƛ Ŏƻ Ǝƻ ǘŀƳ ǳƳƛŜǏŎƛƭƛ ƴƛŜ ǎǇƻƧǊȊŜƭƛ Ȋ ŘƻƱǳΦ ¢ǊǳŘƴƻΦ /ƘŎŊŎ 
ǎȊȅōƪƻ ǇƻȊƴŀŏ ǘŜƴ ǿȅƧŊǘƪƻǿȅ ƻōƛŜƪǘ ǳŘŀƧŜƳȅ ǎƛť ǎȊƭŀƪƛŜƳ ŎȊŜǊǿƻƴȅƳ ƛ ǇǊȊŜƪǊŀŎȊŀƳȅ Ƴƻǎǘ ƴŀ 
ōŀǊŘȊƻ ǎȊŜǊƻƪƛŜƧ ǿ ǘȅƳ ƳƛŜƧǎŎǳ LȊŜǊȊŜΦ hōƻƪ Ƴƻǎǘǳ ǇƻŘȊƛǿƛŀƳȅ ƱŀŘƴƛŜ ǳƧťǘŜ ƪŀƳƛŜƴƛŀƳƛ ȋǊƽŘƱƻΦ 
½ŀǊŀȊ ȊŀŎȊȅƴŀƧŊ ǎƛť ǎŎƘƻŘȅΦ ² ǇǊȊŜƴƻǏƴƛ ƛ ŘƻǎƱƻǿƴƛŜΦ ½ ǿȅƪƻƴŀƴȅŎƘ ǘǳ ŘǊŜǿƴƛŀƴȅŎƘ ǎǘƻǇƴƛ  ƴƛŜǿƛŜƭŜ 
ǎƻōƛŜ ǊƻōƛƳȅ ŀƭŜ ƛŎƘ ǊƻȊǎǘŀǿƛŜƴƛŜ ƧŜǎǘ ǘŀƪƛŜΣ ȍŜ ƴƛƪǘ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ǿ ǎǘŀƴƛŜ ƛǏŏ ƴƛƳƛ ƴƻǊƳŀƭƴƛŜΦ WŜŘŜƴ ƪǊƻƪ ƴŀ 
ǎǘƻǇƛŜƵ ǘƻ Ȋŀ ƳŀƱƻ ŀ Řǿŀ Ȋŀ ŘǳȍƻΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ȊŀƴƛƳ ŘƻǘŀǊƭƛǏƳȅ Řƻ ōǊŀƳȅ ȊŀƳƪƻǿŜƧ ƴƛŜȋƭŜ ǎƛť 
natrudzƛƭƛǏƳȅΦ bŀƧǇƛŜǊǿ ƧŜŘƴŀƪ ǇƻŘŜǎȊƭƛǏƳȅ ƴƛŜŎƻ ŘŀƭŜƧ Řƻ ǎƪŀƱ Ȋ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴȅƳ ƴŀ ƴƛŎƘ ǇǳƴƪǘŜƳ 
ǿƛŘƻƪƻǿȅƳΦ bƛŜ ƳƻƎƭƛǏƳȅ ǇǊȊŜŎƛŜȍ ǇƻƳƛƴŊŏ ƳƛŜƧǎŎŀΣ ƴŀ ƪǘƽǊȅƳ Ȋ ŘƻƱǳ ǿƛŘȊƛŜƭƛǏƳȅ ƛƴƴȅŎƘ ǘǳǊȅǎǘƽǿΦ 
²ƛŘƻƪƛ ōȅƱȅ ǿǎǇŀƴƛŀƱŜ ŀ ƛ ǿȅǎƻƪƻǏŏ ƴŀ ƧŀƪƛŜƧ ǎƛť ȊƴŀƧŘƻǿŀƭƛǏƳȅ ŘŀǿŀƱŀ ǿȅǊŀȋƴƛŜ ǎƛť ƻŘŎȊǳǿŀŏΦ 
½ǿƱŀǎȊŎȊŀΣ ȍŜ ƴŀ ƳŀƱŜƧ ǇƭŀǘŦƻǊƳƛŜ ȊǊƻōƛƱ ǎƛť ƴƛŜȊƱȅ ǘƱƻƪΦ LƴŦƻǊƳŀŎƧŀΣ ƛȍ Řƻ ƭǳǎǘǊŀ ǿƻŘȅ ǇƱȅƴŊŎŜƧ ǇƻŘ 
ƴŀƳƛ LȊŜǊȅ ƧŜǎǘ ŎŀƱŜ ср ƳŜǘǊƽǿ ǿŎŀƭŜ ƴŀǎ ƴƛŜ ǳǎǇƻƪƻƛƱŀΦ tƻǿƻƭƛ ǎŎƘƻŘȊƛƳȅ ƛ ȊŀǊŀȊ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ƴŀ 
ŘȊƛŜŘȊƛƵŎǳ ȊŀƳƪǳ ǎƪŀƭƴŜƎƻ Vranov. Jego przŜōǳŘƻǿŀ ǘǊǿŀƱŀ ƪƛƭƪŀ ǎǘǳƭŜŎƛΦ WŜŘƴŀƪ ŘƻǇƛŜǊƻ ǿ ·L· ǿƛŜƪǳ 
CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ½ŀŎƘŀǊƛŀǎȊ wǀƳƛǎŎƘ ȊŀƪƻƵŎȊȅƱ ǇǊŀŎŜ ǘǿƻǊȊŊŎ ǊƻƳŀƴǘȅŎȊƴȅ ƻōƛŜƪǘ Ȋ ǿƛŜƭƻƳŀ ǘŀǊŀǎŀƳƛ 
ǿƛŘƻƪƻǿȅƳƛΦ hŘ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ȊŀƳŜƪ ǎǘŀƱ ǎƛť ŘǳȍŊ ŀǘǊŀƪŎƧŊ ǘǳǊȅǎǘȅŎȊƴŊΦ DƱƽǿƴƛŜ Ȋŀ ǎǇǊŀǿŊ ƧŜƎƻ 
ǳǎȅǘǳƻǿŀƴƛŀΦ YŀȍŘȅ ƪǘƻ ǘǳǘŀƧ ŘƻǘǊȊŜ ōťŘȊƛŜ ƳƽƎƱ ǇǊȊŜƪƻƴŀŏ ǎƛť ƻ ǘȅƳ ƎŘȅ Ǉƻƪƻƴŀ ǿƛŜƭŜ ǎǘǊƻƳȅŎƘ 
ǎŎƘƻŘƪƽǿ ǿȅƪǳǘȅŎƘ ǿ ǎƪŀƱŀŎƘ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎȅŎƘ ŎȊťǎǘƻ ǇǊȊŜȊ ŎƛŀǎƴŜ ǇǊȊŜǎƳȅƪƛΦ /ŀƱŊ ǘǊŀǎť ƻȊƴŀŎȊƻƴƻ 
ǿȅǊŀȋƴȅƳƛ ƴǳƳŜǊŀƳƛ ƛ Ƴƻȍƴŀ ǇƻǊǳǎȊŀŏ ǎƛť Ǉƻ ƴƛŜƧ ōŜȊ ǇǊȊŜǿƻŘƴƛƪŀΣ ƎŘȅȍ ǇǊȊȅ ƪǳǇƴƛŜ ōƛƭŜǘu (35 
ƪƻǊƻƴύ ƻǘǊȊȅƳŀƳȅ ŘƻƪƱŀŘƴȅ ƻǇƛǎ  ǇƻǎȊŎȊŜƎƽƭƴȅŎƘ ƻōƛŜƪǘƽǿΦ .ŀǊŘȊƻ ŎƛŜƪŀǿŀ ƧŜǎǘ ǎŀƭŀ ǘǊȊŜŎƘ ƳƻŎŀǊȊȅ 



 
 

ǇƻǏǿƛťŎƻƴŀ ŎŜǎŀǊȊƻǿƛ CǊŀƴŎƛǎȊƪƻǿƛ LΣ ŎŀǊƻǿƛ !ƭŜƪǎŀƴŘǊƻǿƛ L ƛ ƪǊƽƭƻǿƛ WŜǊȊŜƳǳ ²ƛƭƘŜƭƳƻǿƛ LLLΦ aƛŀƱƻ 
ǘƻ ȊǿƛŊȊŜƪ ȊŜ ȊǿȅŎƛťǎǘǿŜƳ ƴŀŘ bŀǇƻƭŜƻƴŜƳ ǿ ōƛǘǿƛŜ ǇƻŘ Lipskiem w 1813 roku. 

bŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ǘŀƧŜƳƴƛŎȊȅƳ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŜƳ ƴŀ ȊŀƳƪǳ ƧŜǎǘ Wŀǎƪƛƴƛŀ ½ŀŘƻǿƻƭŜƴƛŀΦ bŀ ƧŜƧ ǏŎƛŀƴƛŜ 
ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴƻ  ǿƛŜǊǎȊ ƳƽǿƛŊŎȅ ƻ ȊŀŘƻǿƻƭŜƴƛǳ Ȋ ȍȅŎƛŀΦ !ōȅ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ōȅƱƻ ƧŀǎƴŜ ǇƻǿƛŜƳΣ ȍŜ ȊƴŀƧŘƻǿŀƱ 
ǎƛť ǘǳǘŀƧ ǿ ŘŀǿƴȅŎƘ ŎȊŀǎŀŎƘ ƳŀƎŀȊȅƴ ȍȅǿƴƻǏŎƛΦ DŘȅ ŘƻǘǊȊŜƳȅ Řƻ ƴŀƧǿȅȍǎȊego miejsca na zamku 
ǳƧǊȊȅƳȅ ǿǎǇŀƴƛŀƱȅ ǿƛŘƻƪ ǊƻȊǇƻǏŎƛŜǊŀƧŊŎȅ ǎƛť Ȋ ƴƛŜƎƻΦ WŜŘƴŀƪ ǿŜƧǏŎƛŜ ǿȅƪǳǘŜ ǿ ǎȊŎȊŜƭƛƴƛŜ ǎƪŀƭƴŜƧ ƧŜǎǘ 
ǘŀƪ ǿŊǎƪƛΣ ȍŜ ƴŀƧƭŜǇƛŜƧ ǇƭŜŎŀƪƛ ǇƻȊƻǎǘŀǿƛŏ ƴŀ ŘƻƭŜΦ aƻȍƴŀ ōƻǿƛŜƳ Ȋŀƪƭƛƴƻǿŀŏ ǎƛť ƛ ǎǇǊŀǿƛŏ ǿƛŜƭŜ 
ƪƱƻǇƻǘƽǿ ǿǎǇƽƱǘƻǿŀǊȊȅǎȊƻƳ ǿȅŎƛŜŎȊƪƛΦ ½ƴŀƧŘǳƧŊŎȅ ǎƛť ǘŀƳ ŘǊŜǿƴƛŀƴȅ ƪǊȊȅȍ ǘƻ ǇŀƳƛŊǘƪŀ Ǉƻ ǏƳƛŜǊŎƛ 
ƴƛŜǎȊŎȊťǏƭƛǿȅŎƘ ƪƻŎƘŀƴƪƽǿΣ ƪǘƽǊȊȅ ǎǇŀŘƭƛ ǿ ǇǊȊŜǇŀǏŏΦ  

tƻŘƻōƴŜ ƴƛŜǎȊŎȊťǏŎƛŜ ǿȅŘŀǊȊȅƱƻ ǎƛť Ƨǳȍ ǿ ƴŀǎȊȅŎƘ ŎȊŀǎŀŎƘΦ ² Ǌƻƪǳ мфрт ǘǊȊȅƴŀǎǘƻƭŜǘƴƛŀ Lǿŀ 
YƻǿŀǊȊƻǿŀ ǎǇŀŘƱŀ ǿ ǇǊȊŜǇŀǏŏ ǇƻŘŎȊŀǎ ȊŀōŀǿȅΦ ²ȅƪƻƴŀƴƻ ǿǘŜŘȅ ǿ ǎƪŀƭŜ ǇƱŀǎƪƻǊȊŜȋōť ƪƭťŎȊŊŎŜƧ 
ŘȊƛŜǿŎȊȅƴƪƛΦ ½ŀǘŜƳ ǇŀƳƛťǘŀƧƳȅ ȊǿƛŜŘȊŀƧŊŎ ȊŀƳŜƪΣ ȍŜ Ƴȅ ǘŀƪȍŜ ƳƻȍŜƳȅ ǳƭŜŎ ǿȅǇŀŘƪƻǿƛΦ 
hǇǳǎȊŎȊŀƧŊŎ tŀƴǘƘŜƻƴ ǳŘŀƧŜƳȅ ǎƛť ǿ ǎǘǊƻƴť ƪƻƭŜƧƴŜƎƻ ȊŀƳƪǳΣ ƪǘƽǊȅ ŘƻƧǊȊŜƭƛǏƳȅ Ȋ Ǉǳƴƪǘǳ 
ǿƛŘƻƪƻǿŜƎƻΦ 5ƻǎǘǊȊŜƎƭƛǏƳȅ ƴŀǿŜǘ ǿƛŜȍť ǿƛŘƻƪƻǿŊ ƴŀ Yƻpaninie. Po chwili spotyka nas 
ƴƛŜǎǇƻŘȊƛŀƴƪŀΦ aƻȍŜƳȅ ǇƻǇŀǘǊȊŜŏ ǎƻōƛŜ Ƨŀƪ ƎǊǳǇŀ ȊŀǇŀƭŜƵŎƽǿ ǿǎǇƛƴŀ ǎƛť ƴŀ ǿȅǎƻƪŊ ǎƪŀƱťΦ /ƛŜƪŀǿŜ 
Ǉƻ Ŏƻ ǎƛť ǘŀƪ ƳťŎȊŊ ǎƪƻǊƻ ƻōƻƪ ǎŊ ŘǊŜǿƴƛŀƴŜ  ǎŎƘƻŘȅ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎŜ ƴŀ ǎȊŎȊȅǘΦ ½ŀǊŀȊ ƧŜŘƴŀƪ ŘƻŎƛŜǊŀƳȅ 
do zamku CǊȆŘǑǘŜƧƴΦ .ƛƭŜǘȅ ǎŊ ǘǳǘŀƧ ƴƛŜŎƻ ŘǊƻȍǎȊŜ ōƻ Ǉƻ пл ƪƻǊƻƴΦ /ƛŜƪŀǿƻǎǘƪŊ ǘŜƎƻ ƳƛŜƧǎŎŀ ƧŜǎǘ ŦŀƪǘΣ 
ȍŜ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ȊƻǎǘŀƱƻ ǘǳǘŀƧ ǿȅƪǳǘŜ ǿ ǎƪŀƭŜΦ ½ŀǊƽǿƴƻ ǎŎƘƻŘȅ Ƨŀƪ ƛ ǇƻƳƛŜǎȊŎȊŜƴƛŀΦ WŜŘȅƴŜ ŘǊŜǿƴƛŀƴŜ 
ǎŎƘƻŘȅ ƧŀƪƛŜ ǿƛŘȊƛƳȅ ǇǊƻǿŀŘȊŊ ƴŀ ƻŘǊŜƳƻƴǘƻǿŀƴŊ ǿƛŜȍťΦ !ōȅ ǘŀƳ ǿŜƧǏŏ ǘǊȊŜōŀ Ǉƻƪƻƴŀŏ ŀȍ мнл 
stƻǇƴƛΦ aƻȍŜ ȊŀƪǊťŎƛŏ ǎƛť ǿ ƎƱƻǿƛŜΦ ²ƛŘƻƪ ƧŜŘƴŀƪ Ƨŀƪƛ ǘŀƪ ǳƧǊȊȅƳȅ ŎŀƱƪƻǿƛŎƛŜ ǊŜƪƻƳǇŜƴǎǳƧŜ ƴŀƳ 
ǿƱƻȍƻƴȅ ǘǊǳŘΦ  DŘȅ ǎŎƘƻŘȊƛƳȅ ƴŀ ŘƽƱ ǿƛŘȊƛƳȅ ŎƛŜƪŀǿƻǎǘƪťΦ tƻŘ ƪƭŀǇŊ ǘŀǊŀǎǳ ǿƛŘƻƪƻǿŜƎƻ ǿȅǊŀǎǘŀ ȊŜ 
ǏŎƛŀƴȅ ǎǇƻǊŜ ŘǊȊŜǿƪƻΣ ƪǘƽǊŜ ǘȅƭƪƻ ǇǊȊȅŎƛťǘƻΦ ²ǎȊȅǎŎȅ ȊŀǎǘŀƴŀǿƛŀƧŊ ǎƛť ŘƭŀŎȊŜƎƻΚ 
  

 
Zamek FrȆŘǑǘŜƧƴ 

tƻƴƛŜǿŀȍ ƴƛŜŎƻ ǎƛť Ƨǳȍ ȊƳťŎȊȅƭƛǏƳȅ ǳŘŀƭƛǏƳȅ ǎƛť Řƻ ŎƘŀǘȅ /ƘŀǊƳƻƴƛŀΦ ½ƧŜŘƭƛǏƳȅ ŎƻǏ ŎƛŜǇƱŜƎƻΣ 
ŀ ƪƻƴŜǎŜǊȊȅ ǎǇǊƽōƻǿŀƭƛ ŎȊŜǎƪƛŜƎƻ ǇƛǿŀΦ ² ǘȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ²ƛƪǘƻǊ ȊŀƱŀǘǿƛƱ ƪƭǳŎȊ Řƻ ǿƛŜȍȅ ǿƛŘƻƪƻǿŜƧ 
ȊƴŀƧŘǳƧŊŎŜƧ ǎƛť ƴŀ ǇƻōƭƛǎƪƛƳ ǿȊƎƽǊȊǳΦ /ƻ ǇǊŀǿŘŀ фн ƪǊťŎƻƴŜ ǎŎƘƻŘȅ ŘŀƱȅ ƴŀƳ ƴƛŜȋƭŜ ǿ ƪƻǏŏ ŀƭŜ ǿƛŘƻƪ 
ƴŀ ƎƽǊȊŜ ōȅƱ ǘŀƪƛΣ ȍŜ ƳƛƳƻ ƛȍ ƳƛŜƭƛǏƳȅ ǿŎƘƻŘȊƛŏ ƳŀƱȅƳƛ ƎǊǳǇƪŀƳƛΣ ƴƛƪǘ ƴƛŜ ŎƘŎƛŀƱ ǎŎƘƻŘȊƛŏ ƴŀ ŘƽƱ ƛ 
ǿƪǊƽǘŎŜ ȊƴŀƭŜȋƭƛǏƳȅ ǎƛť ǘŀƳ ǿǎȊȅǎŎȅΦ bƛŜ ƳƻƎƭƛǏƳȅ ƴŀǎȅŎƛŏ ƻŎȊǳ ǘȅƳ ǿƛŘƻƪƛŜƳΦ /ŀƱȅ ŎȊŀǎ 
ȊƎŀŘȅǿŀƭƛǏƳȅ ƧŀƪƛŜ ǎȊŎȊȅǘȅ ǿƛŘȊƛƳȅ ƴŀ ƘƻǊȅȊƻƴŎƛŜΦ tƻ ŎƘǿƛƭƛ ƧŜŘƴŀƪ ǇƻŎȊǳƭƛǏƳȅ ǿȅǊŀȋƴƛŜ Ƨŀƪ ǿƛŜȍŀ 
ȊŀŎȊȅƴŀ ǎƛť ǇǊȊŜŎƘȅƭŀŏ ƴŀ ōƻƪΦ bŀǿŜǘ ōȅƱƻ ǘƻ ǿƛŘŀŏΦ hƎŀǊƴƛťŎƛ ƭŜƪƪŊ ǇŀƴƛƪŊ ǎȊȅōƪƻ ǎŎƘƻŘȊƛƭƛǏƳȅ ƴŀ 



 
 

ŘƽƱΦ ²ƛŜȍŀ ƧŜŘƴŀƪ Ƨŀƪ ǎǘŀƱŀ ǘŀƪ ǎǘƻƛΦ bƛŜ ǇǊȊŜǿǊƽŎƛƱŀ ǎƛťΦ Yǘƻ ŎƘŎƛŀƱōȅ ƧŊ ƻōŜƧǊȊŜŏ ȊƴŀƧŘȊƛŜ ƧŊ ƴŀ 
ǎȊŎȊȅŎƛŜ YƻǇŀƴƛƴȅ ƴŀ ǿȅǎƻƪƻǏŎƛ срт Ƴ ƴǇƳΦ 5ƻŘŀƳ ǘȅƭƪƻΣ ȍŜ ƳŀƧŊŎŀ ŘƻƪƱŀŘƴƛŜ нм ƳŜǘǊƽǿ ǿȅǎƻƪƻǏŎƛ 
ǿƛŜȍŀ ȊƻǎǘŀƱŀ ȊōǳŘƻǿŀƴŀ ǿ муфп ǊƻƪǳΦ ½ŀǘŜƳ Řƻ ƴŀƧƳƱƻŘǎȊȅŎƘ ƴƛŜ ƴŀƭŜȍȅΦ 

tǊȊŜȍȅǿǎȊȅ ǘŀƪ ƴƛŜȊǿȅƪƱŜ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛŜ ǿǊŀŎŀƭƛǏƳȅ ǿ ŘƻōǊȅƳ ƘǳƳƻǊȊŜΣ ƪǘƽǊȅ ǘƻ ƧŜǎȊŎȊŜ 
ǿȊƳƻŎƴƛƱ ǎƛť ƎŘȅ ƻǇŀƴƻǿŀƭƛǏƳȅ ŘǿƻǊŎƻǿȅ ōŀǊΦ bƛŜ ȊǊŀȊƛƱŀ ƴŀǎ ƴŀǿŜǘ ǿȅǿƻƱŀƴŀ ǇǊȊŜȊ ƴŀǎ ƪƻƭŜƧƪŀΦ 
²ǎȊȅǎŎȅ ȊƻǎǘŀƭƛǏƳȅ ƻōǎƱǳȍŜƴƛ ȊŀƴƛƳ ǇǊȊȅƧŜŎƘŀƱ ǇƻŎƛŊƎ ƛ ȊŀŘƻǿƻƭŜƴƛ ǿǊƽŎƛƭƛǏƳȅ Řƻ ŘƻƳƽǿ 

 

10. zebranie Komisji Krajoznawczej ZG PTTK XVII kadencji w 
Kaliszu 
  

² Řƴƛǳ му ƳŀƧŀ нлмн Ǌƻƪǳ ǿ YŀƭƛǎȊǳ ǎǇƻǘƪŀƭƛ ǎƛť ƴŀ ƪƻƭŜƧƴȅƳ ȊŜōǊŀƴƛǳ ŎȊƱƻƴƪƻǿƛŜ YƻƳƛǎƧƛ 
YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŜƧ ½D t¢¢YΦ Wŀƪ ȊǿȅƪƭŜ ƴŀ ǇƻŎȊŊǘƪǳ ǇǊȊȅƧťǘƻ ǎǇǊŀǿƻȊŘŀƴƛŜ Ȋ ǇƻǇǊȊŜŘƴƛŜƎƻ ȊŜōǊŀƴƛŀΣ 
ƪǘƽǊŜ ƻŘōȅƱƻ ǎƛť ǿ {ǘŀƴƛǎȊƻǿƛŜ ƪƻƱƻ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅΦ bƛƪǘ ƴƛŜ ƳƛŀƱ ȍŀŘƴȅŎƘ ǳǿŀƎΣ ȊŀǘŜƳ ƴƛŜ ǘǊŀŎƛƭƛǏƳȅ 
ŎȊŀǎǳΦ hŘ ǊŀȊǳ ǇǊȊŜǎȊƭƛǏƳȅ Řƻ ƪƻƴƪǊŜǘƽǿΦ bŀƧǇƛƭƴƛŜƧǎȊŊ ǎǇǊŀǿŊ ƧŜǎǘ ŀƪǘǳŀƭƴƛŜ ǘŜƎƻǊƻŎȊƴȅ /½!Y 
ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴȅ ǇǊȊŜȊ ŘȊƛŀƱŀŎȊȅ Ȋ {ƻǎƴƻǿŎŀΦ ²ǎȊȅǎǘƪƻ ǿǎƪŀȊǳƧŜΣ ȍŜ ǎǇǊŀǿȅ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴŜ ǎŊ Ƨǳȍ 
ǇǊŀƪǘȅŎȊƴƛŜ ȊŀƪƻƵŎȊƻƴŜΦ tƻȊƻǎǘŀƱŀ ƪǿŜǎǘƛŀ ŘƻǘȅŎȊŊŎŀ ǘŜƳŀǘƽǿ ƧŀƪƛŜ Ǉƻǿƛƴƴȅ ōȅŏ ǇƻǊǳǎȊŀƴŜ ǇƻŘŎȊŀǎ 
CƻǊǳƳΦ 5ƻ YƻƳƛǎƧƛ ŘƻǘŀǊƱȅ ǇŜǿƴŜ ǎǳƎŜǎǘƛŜ ȊŜ ǎǘǊƻƴȅ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎƽǿΣ ǿ ǘȅƳ ƻŘ ƪƻƭŜƎƛ ¢ŀŘŜǳǎȊŀ 
{ƻōƛŜǎȊƪŀΦ tƻ ȊŀǎǘŀƴƻǿƛŜƴƛǳ ŘƻǎȊƭƛǏƳȅ Řƻ ǿƴƛƻǎƪǳΣ ȍŜ ƭƛǎǘŀ ȊŀǇǊƻǇƻƴƻǿŀƴȅŎƘ ǘŜƳŀǘƽǿ ƧŜǎǘ Ȋōȅǘ 
obszernŀ ƛ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƭƛǏƳȅ ǿȅōǊŀŏ ǘŜ ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ƛǎǘƻǘƴŜΦ ²ǎǘťǇƴƛŜ ǳǎǘŀƭƻƴƻΣ ƛȍ ŘȅǎƪǳǎƧŜ ǘŜƳŀǘȅŎȊƴŜ 
ƳƻƎŊ ǇƻǇǊƻǿŀŘȊƛŏ ƪƻƭΦ {ȊȅƳƻƴ .ƛƧŀƪ ό±ŀŘŜƳŜŎǳƳ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿǎǘǿŀύΣ ƪƻƭΦ aŀŎƛŜƧ aŀǏƭƛƵǎƪƛ όƧŀƪ 
ǇƻȊȅǎƪƛǿŀŏ ƳƱƻŘȊƛŜȍύΣ ƪƻƭΦ ¢ŀŘŜǳǎȊ {ƻōƛŜǎȊŜƪ όǇǊƻōƭŜƳȅ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴŜƎƻ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿǎǘǿŀΣ ƻǎƻōƻǿƻǏŏ 
ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎȅ ƛ ȊŀƪǊŜǎ ŘȊƛŀƱŀƴƛŀ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴŜƎƻ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿǎǘǿŀύΦ CƻǊǳƳ ǘƻ ǘŀƪȍŜ ŘƻōǊŜ ƳƛŜƧǎŎŜ ōȅ ƪƻƭΦ 
aŀƱƎƻǎƛŀ tŀǿƱƻǿǎƪŀ ȊŀǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƱŀ ƳŀǘŜǊƛŀƱȅ ƧŀƪƛŜ ȊŜōǊŀƱŀ ƻ wŜƎƛƻƴŀƭƴȅŎƘ tǊŀŎƻǿƴƛŀŎƘ 
Krajoznawczych. 

5ŀǊŜƪ YǳȍŜƭŜǿǎƪƛ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛƱ ǇǊƻǇƻȊȅŎƧŜ ƴŀ ǇǊȊȅǎȊƱƻǊƻŎȊƴȅ /½!Y ƳŀƧŊŎȅ ƻŘōȅŏ ǎƛť ǿ 
.ƛŀƱȅƳǎǘƻƪǳΦ ²ǎǘťǇƴƛŜ ǳǎǘŀƭƻƴƻ ōȅ ǳŎȊŜǎǘƴƛƪƻƳ Ȋƭƻǘǳ ǇƻƪŀȊŀŏ .ƛŜōǊȊŜ Ȋ ƧŜƧ ōŀƎƴŀƳƛ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ȊǊƻōƛŏ 
ƪǊƽǘƪƛ ǿȅǇŀŘ Řƻ DǊƻŘƴŀΦ ²ȅŎƛŜŎȊƪƛ ȊƻǎǘŀƴŊ ǘŀƪ ȊŀǇƭŀƴƻǿŀƴŜ ōȅ ǇƻƪŀȊŀŏ ǘŜǊŜƴ tǳǎȊŎȊȅ YƴȅǎȊȅƵǎƪƛŜƧ 
ŎȊȅ Řƻƭƛƴť bŀǊǿƛ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀŏ ǘǊŀǎť ȍȅŘƻǿǎƪŊ ŎȊȅ ǇǊŀǿƻǎƱŀǿƴŊΦ  bƛŜ Ƴƻȍƴŀ ȊŀǇƻƳƴƛŜŏ ǿ 
ǘȅƳ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ƻ ǎŀƳȅƳ .ƛŀƱȅƳǎǘƻƪǳΦ hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ȊŀǇƭŀƴƻǿŀƴƻ CƻǊǳƳ ǇƻŘŎȊŀǎ ƪǘƽǊŜƎƻ ōťŘȊƛŜƳȅ 
Řȅǎƪǳǘƻǿŀŏ ƴŀŘ ȊƳƛŀƴŀƳƛ  ŦƻǊƳǳƱȅ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎȅƧƴŜƧ ȊƭƻǘƽǿΣ ǘŀƪ ōȅ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ǎȊƱƻ ǿ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛƳ 
ƪƛŜǊǳƴƪǳΦ YƻƳƛǎƧŀ ōťŘȊƛŜ ǎǘŀǊŀƱŀ ǎƛť ǿǊŀŎŀŏ ǿ ǿƛťƪǎȊȅƳ ǎǘƻǇƴƛǳ Řƻ ǇƻŎȊŊǘƪƻǿȅŎƘ ȊŀƱƻȍŜƵ 
ƳƽǿƛŊŎȅŎƘΣ ƛȍ /½!Y ǘƻ ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎƽǿ ŀ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ŀǘǊŀƪŎȅƧƴŀ ǿȅŎƛŜŎȊƪŀΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǎǘƻǇƴƛƻǿƻ 
ōťŘȊƛŜ ǊƻǎƱŀ Ǌƻƭŀ CƻǊǳƳΣ ǇƻŘŎȊŀǎ ƪǘƽǊŜƎƻ ǇƻǊǳǎȊŀƴŜ ōťŘŊ ƛ ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜΣ ǿ ƳƛŀǊť ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛΣ 
ǊƻȊǿƛŊȊȅǿŀƴŜ ǿǎȊŜƭƪƛŜ ōƻƭŊŎȊƪƛ Ȋ ƧŀƪƛƳƛ ǎǇƻǘȅƪŀƧŊ ǎƛť ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎȅΦ ¦ǎǘŀƭƻƴƻΣ ȍŜ ƴŀ CƻǊǳƳ /½!Yǳ ǿ 
{ƻǎƴƻǿŎǳ ȊƻǎǘŀƴƛŜ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƴŀ ǎǇŜŎƧŀƭƴŀ ƪƛƭƪǳƴŀǎǘƻƳƛƴǳǘƻǿŀ ǇǊŜȊŜƴǘŀŎƧŀΣ ǘŀƪ ōȅ ŎƘťǘƴƛ ƳƛŜƭƛ 
ǿƛťŎŜƧ ŎȊŀǎǳ ƴŀ ǇǊȊŜƳȅǏƭŜƴƛŀ Ŏƻ Řƻ ǿȅōƻǊǳ ƛƴǘŜǊŜǎǳƧŊŎȅŎƘ ƛŎƘ ǘǊŀǎΦ  

tƻŘ ƪƻƴƛŜŎ ŎȊŜǊǿŎŀ ƻŘōťŘȊƛŜ ǎƛť aƛťŘȊȅƴŀǊƻŘƻǿŀ YƻƴŦŜǊŜƴŎƧŀ YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŀ ƻǊŀȊ 
Rekonesans Studialny  KRESY, popularnie nazywany CZAKiem kresowym. Organizatorem jest kol. 
½ōƛƎƴƛŜǿ tťƪŀƭŀ Ȋ hǎǘǊƻǿŎŀ |ǿƛťǘƻƪǊȊȅǎƪƛŜƎƻΦ ²ǎȊȅǎǘƪƻ Ŏƻ ŘƻǘȅŎȊȅ ǘŜƎƻ ǘŜƳŀǘǳ ȊŀǇƛťǘŜ ƧŜǎǘ ƴŀ 
ƻǎǘŀǘƴƛ ƎǳȊƛƪΦ ½ŀǇƛǎŀƱƻ ǎƛť Ƨǳȍ ƻƪƻƱƻ олΦ ŎƘťǘƴȅŎƘΦ ½ŀǘŜƳ ƴƛŜ ȊƻǎǘŀƱƻ Ȋōȅǘ ǿƛŜƭŜ ǿƻƭƴȅŎƘ ƳƛŜƧǎŎΦ 
{ȊŎȊŜƎƽƱȅ ȊƴŀƧŘǳƧŊ ǎƛť ƴŀ ǎǘǊƻƴƛŜ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿŜƧ YƻƳƛǎƧƛ ƻǊŀȊ ƻŘŘȊƛŀƱǳ t¢¢Y ǿ hǎǘǊƻǿŎǳΦ tƻƴƛŜǿŀȍ 
ǿȅƧŀȊŘ ǘŜƴ ƧŜǎǘ ŎȊȅƳǏ ȊǳǇŜƱƴƛŜ ƴƛŜȊǿȅƪƱȅƳ ŀ ƴƛŜ ǿƛŀŘƻƳƻ ŎȊȅ ǿ ƭŀǘŀŎƘ ǇǊȊȅǎȊƱȅŎƘ ōťŘȊƛŜ ǇƻǿǘŀǊȊŀƴȅ 
ȊŀŎƘťŎŀƳȅ Řƻ ǿȊƛťŎƛŀ ǿ ƴƛƳ ǳŘȊƛŀƱǳΦ bŀ ǇŜǿƴƻ ǘƻ Ŏƻ ǘŀƳ ȊƻōŀŎȊȅƳȅ ƴŀ ŘƱǳƎƻ ǇƻȊƻǎǘŀƴƛŜ ǿ ƴŀǎȊŜƧ 
ǇŀƳƛťŎƛΣ ŀ ƛ ǇŜǿƴƛŜ ȊƳƛŜƴƛΣ ȊǿƱŀǎȊŎȊŀ ǳ ƳƱƻŘǎȊȅŎƘΣ ǇƻǎǘǊȊŜƎŀƴƛŜ ǇƻƭǎƪƻǏŎƛ ƴŀ ǘŀƳǘȅŎƘ ǘŜǊŜƴŀŎƘΦ 

W kolŜƧƴȅƳ ǇǳƴƪŎƛŜ ƻƳƽǿƛƻƴƻ ǎǘŀƴ Ȋŀŀǿŀƴǎƻǿŀƴƛŀ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿȅǿŀƴŜƎƻ ƴŀ сл-lecie KK 
ǿȅŘŀǿƴƛŎǘǿŀΣ ƪǘƽǊŜ ǇƛƭƻǘǳƧŜ ƪƻƭΦ YǊȊȅǎȊǘƻŦ aŀȊǳǊǎƪƛΦ hƳƽǿƛƻƴƻ ǘŀƪȍŜ ǎǇǊŀǿť ƪƻƴǘŀƪǘƽǿ YY Ȋ 
ƪƻƳƛǎƧŀƳƛ ƻŘŘȊƛŀƱƻǿȅƳƛΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ǿŎƛŊȍ ƪƻƴǘŀƪǘȅ ǘŜ ǎŊ ƴƛŜǿȅǎǘŀǊŎȊŀƧŊŎŜΦ hǎƻōȅ Ȋ YƻƳƛǎƧƛ 
przyŘȊƛŜƭƻƴŜ Řƻ ǘŜƎƻ ȊŀŘŀƴƛŀ ǊƻōƛŊ ǿƛŜƭŜΣ ƧŜŘƴŀƪ ƴƛŜ ƳƻƎŊ ǇƻǏǿƛťŎŀŏ ǿƛťŎŜƧ ŎȊŀǎǳ ƴŀ ǘȅƭƪƻ ǘƻ ƧŜŘƴƻ 
ȊŀŘŀƴƛŜΦ ²ƪǊƽǘŎŜ ȊƻōŀŎȊȅƳȅ ŎȊȅ ȊŜōǊŀƴŜ ǇǊȊŜȊ ƴƛŎƘ ƳŀǘŜǊƛŀƱȅ ǇƻȊǿƻƭŊ ƴŀ ǳƪŀȊŀƴƛŜ ǎǘŀƴǳ 
krajoznawstwa w naszym Towarzystwie.  



 
 

² ǇŀȋŘȊƛŜǊƴƛƪǳ ƻŘōťŘŊ ǎƛť ǿ tƻȊƴŀƴƛǳ ¢ŀǊƎƛ wŜƎƛƻƴƽǿ ƛ tǊƻŘǳƪǘƽǿ ¢ǳǊȅǎǘȅŎȊƴȅŎƘ ¢ƻǳǊ 
{ŀƭƻƴΦ WŜǎǘ ǘƻΣ Ƨŀƪ ǿƛŜƳȅΣ ƻƪŀȊƧŀ Řƻ ȊŀǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴƛŀ ƴƻǿƻǏŎƛ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊȅŎƘ ƧŀƪƛŜ ǳƪŀȊŀƱȅ ǎƛť ǿ 
ƻǎǘŀǘƴƛƳ ǊƻƪǳΦ ¢ŀǊƎƻƳ ōƻǿƛŜƳ ǘƻǿŀǊȊȅǎȊȅ Ƨǳȍ ƻŘ нмΦ ƭŀǘ hƎƽƭƴƻǇƻƭǎƪƛ tǊȊŜƎƭŊŘ YǎƛŊȍƪƛ YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŜƧ 
i Turystycznej ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴȅ ǇǊȊŜȊΥ aƛťŘȊȅƴŀǊƻŘƻǿŜ ¢ŀǊƎƛ tƻȊƴŀƵǎƪƛŜΤ ½ŀǊȊŊŘ DƱƽǿƴȅ t¢¢YΣ ǿ 
ƛƳƛŜƴƛǳ ƪǘƽǊŜƎƻ ŘȊƛŀƱŀ YƻƳƛǎƧŀ YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŀΣ hŘŘȊƛŀƱ tƻȊƴŀƵǎƪƛ t¢¢Y ƛ ²ƛŜƭƪƻǇƻƭǎƪƛ Yƭǳō tǳōƭƛŎȅǎǘƽǿ 
YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊȅŎƘΤ ¦ǊȊŊŘ aŀǊǎȊŀƱƪƻǿǎƪƛ ǿ tƻȊƴŀƴƛǳΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǇǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊŊŎȅ YY ƪƻƭΦ Wƽzef Partyka 
ǇǊȊȅǇƻƳƴƛŀƱ ƛ ȊŀŀǇŜƭƻǿŀƱ ōȅ ǿǎȊȅǎŎȅΣ ƪǘƽǊȊȅ ŘƻǎǘǊȊŜƎƭƛ ƴŀ ǎǿƻƛƳ ϦǇƻŘǿƽǊƪǳϦ ŎƻǏ ŎƛŜƪŀǿŜƎƻΣ ŎƻǏ 
ƴƻǿŜƎƻΣ ŎƻǏ ƴƛŜǘǳȊƛƴƪƻǿŜƎƻΣ ȊƎƱŀǎȊŀƭƛ ǘƻ ƴŀ ǇǊȊŜƎƭŊŘΦ ½ǿƱŀǎȊŎȊŀΣ ȍŜ ŎȊƱƻƴƪƻǿƛŜ YYΣ ƪƛŜǊƻǿƴƛŎȅ wtYΣ 
ŎȊƱƻƴƪƻǿƛŜ ²YtY ƳŀƧŊ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ ȊƎƱŀǎȊŀƴƛŀ Řƻ ŘǿƽŎƘ ǿȅŘŀǿƴƛŎǘǿ ōŜȊ ƻǇƱŀǘΦ ¢ŜǊƳƛƴ ƴŀŘǎȅƱŀƴƛŀ  
ǿȅŘŀǿƴƛŎǘǿ ǳǇƱȅǿŀ мл ǿǊȊŜǏƴƛŀ нлмн ǊƻƪǳΦ ²ƛťŎŜƧ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧƛ Ƴƻȍƴŀ ǇƻŘŜƧǊȊŜŏ ƴŀ ǎǘǊƻƴƛŜ ǿǿǿΦ 
przegladksiazki.pl. 

YƻƭŜƧƴȅƳ ǇƻǊǳǎȊƻƴȅƳ ǘŜƳŀǘŜƳ ōȅƱŀ ǎǇǊŀǿŀ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƴƛŀ ǇƻŘǊťŎȊƴƛƪŀ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿǎǘǿŀΣ 
ƪǘƽǊŊ ǇƻǿƛŜǊȊƻƴƻ tŀǿƱƻǿƛ !ƴŘŜǊǎƻǿƛΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ƴŀ ȊŜōǊŀƴƛŜ ƴƛŜ ŘƻǘŀǊƱ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŎƛŜƭ ǇƻŘƪƻƳƛǎƧƛ Řƻ 
ǎǇǊŀǿ ƪƻƭŜƪŎƧƻƴŜǊǎǘǿŀ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŜƎƻ ƻŘƱƻȍȅƭƛǏƳȅ ŘȅǎƪǳǎƧŜ ƴŀ ǘŜƴ ǘŜƳŀǘ Řƻ ƴŀǎȊŜƎƻ ƪƻƭŜƧƴŜƎƻ 
spotkania. 

tǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊŊŎȅ ȊŀǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƱ ƴƻǿȅΣ ǿƱŀǏƴƛŜ ǿȅŘŀƴȅΣ Yŀƴƻƴ YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊȅ ²ƻƧŜǿƽŘȊǘwa 
_ƽŘȊƪƛŜƎƻΦ WŜǎǘ ǘƻ ōŀǊŘȊƻ ŘƻōǊŀ ǿƛŀŘƻƳƻǏŏΦ ½ǿƱŀǎȊŎȊŀΣ ȍŜ ǳŘŀƱƻ ǎƛť ȊŀŎƘƻǿŀŏ ŦƻǊƳť ǇƛŜǊǿǎȊŜƎƻΣ 
ȊŀǊƽǿƴƻ ƧŜƎƻ ǿƛŜƭƪƻǏŏ Ƨŀƪ ƛ ǎȊǘȅǿƴŊ ƻƪƱŀŘƪťΦ WŜǏƭƛ ƪƻƭŜƧƴƛ ŘȊƛŀƱŀŎȊŜ ōťŘŊ ǎƛť ǘŜƎƻ ǘǊȊȅƳŀƭƛ ǘƻ ǳŘŀ ǎƛť 
ǎǘǿƻǊȊȅŏ ƧŜŘƴƻƭƛǘŊ ǎŜǊƛť ǿȅŘŀǿƴƛŎȊŊΣ ǘŀƪ Ƨŀƪ ōȅƱƻ Ǉƭŀƴƻǿane.  

tǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊŊŎȅ Ȋ ǿƛŜƭƪƛƳ ȊŀŘƻǿƻƭŜƴƛŜƳ ǇƻƪŀȊŀƱ ǿȅŘŀǿƴƛŎǘǿƻ ƧŀƪƛŜ ǇǊȊȅǿƛƽȊƱ Ȋ YǊŀƪƻǿŀΦ 
WŜǎǘ ǘƻ ǇƻȊȅŎƧŀ aƛƧŀƧŊŎŜ ƪǊŀƧƻōǊŀȊȅ aŀƱƻǇƻƭǎƪƛ  ǇƻŘ ƧŜƎƻ ǊŜŘŀƪŎƧŊΦ tƻȊȅŎƧŀ ǘŀ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ ōťŘȊƛŜ ǿȊƻǊŜƳ 
Řƭŀ ƪƻƭŜƧƴȅŎƘ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ǇƻȊǿƻƭƛ ƴŀ ȊŀŎƘƻǿŀƴƛŜ ǿ ǇŀƳƛťŎƛ ǇƛŜǊǿǎȊŜƧ ǎŜǎƧƛ Ȋ Ŏȅƪƭǳ aƛƧŀƧŊŎŜ ƪǊŀƧƻōǊŀȊȅ 
Polski. Wszak wiadomo - ǇŀƳƛťŏ ƭǳŘȊƪŀ ƧŜǎǘ ǳƭƻǘƴŀΦ ¦ƪŀȊŀƱŀ ǎƛť Ƨǳȍ ǘŀƪȍŜ ƪƻƭŜƧƴŀ ǇƻȊȅŎƧŀ ƻ ǎŜǎƧƛ ǿ 
hǘǿƻŎƪǳΦ  ²ƪǊƽǘŎŜ Ǉƻǿƛƴƴȅ ǳƪŀȊŀŏ ǎƛť ƴŀǎǘťǇƴŜΦ 5ƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅ ƻŘōȅƱȅ ǎƛť Ƨǳȍ ǎŜƳƛƴŀǊƛŀ ǿ YǊŀƪƻǿƛŜΣ 
ÀŀǊŀŎƘΣ ²ƭŜƴƛǳΣ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜΣ hǘǿƻŎƪǳΣ DŘŀƵǎƪǳΣ ²ǊƻŎƱŀǿƛǳΦ ² ƴŀƧōƭƛȍǎȊȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ǇƭŀƴƻǿŀƴŜ ǎŊ ǿ 
IƻǊȅƵŎǳΣ hǇƻƭǳΣ wŀŘƻƳƛǳΦ hōŜŎƴȅ ƴŀ ȊŜōǊŀƴƛǳ YǊȊȅǎȊǘƻŦ ¢ťŎȊŀ ȊŘŀƱ ǊŜƭŀŎƧť ƻ ƪƻƭŜƧƴȅƳ ǎŜƳƛƴŀǊƛǳƳ 
ƧŀƪƛŜ ǿƱŀǏƴƛŜ ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱ ǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȊŜ ƭŜŘǿƛŜ ƪƛƭƪŀ Řƴƛ ǘŜƳǳΦ  {ǇƻǘƪŀƱƻ ǎƛť ƻƴƻ Ȋ ŘǳȍȅƳ 
ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜƳ ƻǎƽō ǇǊŀƎƴŊŎȅŎƘ ŘƻǿƛŜŘȊƛŜŏ ǎƛť ŎȊŜƎƻǏ ǿƛťŎŜƧ ƻ ǎǿƻƛƳ ǊŜƎƛƻƴƛŜΦ YƻƭΦ YǊȊȅǎȊǘƻŦ 
ȊŀōǊŀƱ ǘŜȍ ƎƱƻǎ ǿ ǎǇǊŀǿƛŜ YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȅΦ !ǇŜƭƻǿŀƱ Řƻ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ōȅ ǇǊȊȅǎȅƱŀƭƛ ƳŀǘŜǊƛŀƱȅ Řƻ ŘǊǳƪǳΦ 
YǊŀƧƻȊƴŀǿŎŀ ƧŜǎǘ ǇƛǎƳŜƳ YƻƳƛǎƧƛ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎƽǿ ƛ ŘƭŀǘŜƎƻ ǿǎȊȅǎŎȅΣ ǇǊȊŜŘŜ 
ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ LƴǎǘǊǳƪǘƻǊȊȅ Ǉƻǿƛƴƴƛ ǇƻƳŀƎŀŏ ǿ ȊŀŎƘƻǿŀƴƛǳ ǿ ǇŀƳƛťŎƛ ǿȅŘŀǊȊŜƵ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊȅŎƘ Ƨŀƪ ƛ 
ǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀŏ ƻǇƛǎȅ ŎƛŜƪŀǿȅŎƘ ƳƛŜƧǎŎΦ 5ƻ ŀǇŜƭǳ ǇǊȊȅƱŊŎȊȅƱ ǎƛť ƪƻƭΦ WƽȊŜŦ tŀǊǘȅƪŀΦ tƻǊǳǎȊƻƴƻ ǎǇǊŀǿť 
ŦǳƴŘǳǎȊȅ ƴŀ ǿȅŘŀƴƛŜ ŎƘƻŏōȅ ǿ ƴƛŜǿƛŜƭƪƛƳ ƴŀƪƱŀŘȊƛŜ   ƴŀǎǘťǇƴȅŎƘ ƴǳƳŜǊƽǿΦ 5ƻōǊȊŜ ōȅƱƻōȅ ōȅ ǘǊŀŦƛƱȅ 
ƻƴŜ Řƻ wtYΣ ƴƻ ƛ ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜΣ ōȅ ƪŀȍŘȅ ŀǳǘƻǊ ƳƽƎƱ ƻǘǊȊȅƳŀŏ ŜƎȊŜƳǇƭŀǊȊΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ȊŀƳƛŜǎȊŎȊƻƴŜ ǎŊ 
ƧŜƎƻ ǇǊŀŎŜΦ ½ǿƱŀǎȊŎȊŀΣ ȍŜ ǘŀƪ Ƨŀƪ ǿǎȊȅǎŎȅΣ ǘŀƪȍŜ ƛ ŀǳǘƻǊȊȅ ŎȊȅƴƛŊ ǘƻ ōŜȊƛƴǘŜǊŜǎƻǿƴƛŜΦ  

Kolejna spraǿŀ ƧŀƪŊ ȊŀƧťƱŀ ǎƛť YƻƳƛǎƧŀ ǘƻ ƳƛŀƴƻǿŀƴƛŀΦ WŜǎǘ ǘƻ ōŀǊŘȊƻ ƻŎȊŜƪƛǿŀƴŜ ǇǊȊŜȊ 
ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ƛ ōŀǊŘȊƻ ǿŀȍƴŜΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƛƭƻǏŏ LYt ƛ ½LY ƴƛŜ ƧŜǎǘ Ȋōȅǘ Řǳȍŀ ƛ ƪŀȍŘŀ ƴƻǿŀ ƻǎƻōŀΣ ƪǘƽǊŀ 
ƻǘǊȊȅƳŀ ƳƛŀƴƻǿŀƴƛŜ ƴŀ ǿȅȍǎȊȅ ǎǘƻǇƛŜƵ ǿƛǘŀƴŀ ƧŜǎǘ Ȋ ǊŀŘƻǏŎƛŊΦ aƛŀƴƻǿŀƴƛŀ ƧŜŘƴŀƪ ƴƛŜ ƳƻƎŊ ōȅŏ 
ǇƻŎƘƻǇƴŜΣ ǇƻŘƭŜƎŀƧŊ ōƻǿƛŜƳ ǊŜƎǳƭŀƳƛƴƻǿƛΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ȊŀǊƽǿƴƻ ǇǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊŊŎȅ YǊŀƧƻǿŜƎƻ YƻƭŜƎƛǳƳ 
LƴǎǘǊǳƪǘƻǊƽǿ YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊȅŎƘΣ ƪƻƭΦ IŜƴǊȅƪ tŀŎƛŜƧΣ Ƨŀƪ ƛ ǇƻȊƻǎǘŀƭƛ ŎȊƱƻƴƪƻǿƛŜ YƻƭŜƎƛǳƳ ǿƴƛƪƭƛǿƛŜ 
sprawdzili przedstawione wnioski. Po przeprowadzonej dyskusji mianowano na IKP: Jerzego 
/ƘǳŘȊȅƵǎƪƛŜƎƻ Ȋ ²ƱƻŎƱŀǿƪŀΣ ²ŀƴŘť Iŀŀǎ Ȋ ²ǊƻŎƱŀǿƛŀΣ ¢ŀŘŜǳǎȊŀ aŀƎŘȊƛŀǊȊŀ Ȋ ¢ŎȊŜǿŀΣ 9Řǿƛƴŀ 
Nawrockiego z Wejherowa i aƛŜŎȊȅǎƱŀǿŀ ÀƻŎƘƻǿǎƪƛŜƎƻ Ȋ ²ŀǊǎȊŀǿȅΦ W jednym wypadku 
Ǉƻǎǘŀƴƻǿƛƻƴƻ ƻŘŜǎƱŀŏ ǿƴƛƻǎŜƪ Řƻ ǳȊǳǇŜƱƴƛŜƴƛŀΦ tǊȊŜƎƱƻǎƻǿŀƴƻ ǘŀƪȍŜ ƧŜŘŜƴ ǿƴƛƻǎŜƪ ƴŀ ½LY Řƭŀ 
CǊŀƴŎƛǎȊƪŀ 5ȅƳŎȊȅƵǎƪƛŜƎƻ Ȋ YƱƻŘȊƪŀΦ  

² ȊǿƛŊȊƪǳ Ȋ ƴƛŜǿƱŀǏŎƛǿȅƳ ǿȅǇŜƱƴƛŀƴƛŜƳ ǿƴƛƻǎƪƽǿ YY ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŀ ǿǇǊƻǿŀŘȊƛŏ ŘǿƛŜ 
poprawki we wnioskach, tak by niŜ ǇƻȊǿŀƭŀƱȅ ƻƴŜ ƴŀ ŘƻǿƻƭƴƻǏŏ ǿǇƛǎƽǿΦ aǳǎȊŊ ƻƴŜ ōȅŏ ƪƻƴƪǊŜǘƴŜΦ 
5ƭŀǘŜƎƻ YƻƳƛǎƧŀ ǊƻȊǿŀȍȅ ŎȊȅ ƴƛŜ ǇƻǊǳǎȊȅŏ ǘŜƎƻ ǘŜƳŀǘǳ ǇƻŘŎȊŀǎ CƻǊǳƳ Ƨŀƪƻ ŦƻǊƳť ǎȊƪƻƭŜƴƛŀΦ bŀ ǊŀȊƛŜ 
ƴƻǿȅ ǿȊƽǊ ǿƴƛƻǎƪǳ ȊƻǎǘŀƴƛŜ ȊŀƳƛŜǎȊŎȊƻƴȅ ƴŀ ƴŀǎȊŜƧ ǎǘǊƻƴƛŜ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿŜƧΦ 

/ȊƱƻƴƪƻǿƛŜ YƻƳƛǎƧƛ ǿȅǊŀȊƛƭƛ ǘŀƪȍŜ ǎǿƻƧŜ ǿǎǘťǇƴŜ ƻǇƛƴƛŜ Ŏƻ Řƻ ȊŀƪǳǇƛƻƴŜƎƻ ǇǊȊŜȊ 
¢ƻǿŀǊȊȅǎǘǿƻ ƻōƛŜƪǘǳ ǿ tǳƱŀǿŀŎƘΦ ²ŀȍƴŜ ƧŜǎǘ ōƻǿƛŜƳ ōȅ ƻōƛŜƪǘ ǘŜƴ ȊƻǎǘŀƱ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀƴȅ ǿ ƴŀƭŜȍȅǘȅ 
ǎǇƻǎƽōΦ tǊƻǇƻȊȅŎƧƛ ǇŀŘƱƻ ǿƛŜƭŜΦ WŜŘƴŀƪ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ƴŀ ŘȊƛŜƵ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊȅ ƴƛŜ ƳŀƳȅ ȍŀŘƴŜƧ ǇŜǿƴƻǏŎƛ 



 
 

czy te ƴŀǎȊŜ ǇǊƻǇƻȊȅŎƧŜ ǎŊ ǊŜŀƭƴŜΣ ƎŘȅȍ ƳǳǎƛƳȅ ŘƻǿƛŜŘȊƛŜŏ ǎƛť Ŏƻ ȊŀǇƛǎŀƴƻ ǇǊȊȅ ǎǇǊȊŜŘŀȍȅ ǇŀƱŀŎȅƪǳΦ 
.ƻ ǘƻ Ŏƻ Ƴȅ ōȅǏƳȅ ŎƘŎƛŜƭƛ ƴƛŜ ƪƻƴƛŜŎȊƴƛŜ Ƴǳǎƛ ǇƻƪǊȅǿŀŏ ǎƛť Ȋ ǿǇƛǎŜƳ ǿ ŀƪŎƛŜ ƴƻǘŀǊƛŀƭƴȅƳ 
ŘƻǘȅŎȊŊŎȅƳ ŎŜƭǳΣ ƴŀ ƪǘƽǊȅ ƻōƛŜƪǘ ƳƻȍŜ ōȅŏ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘȅǿŀƴȅΦ ½ŀǘŜƳ ƴŀǎȊŀ Řȅǎƪǳsja wznowiona 
ȊƻǎǘŀƴƛŜ ƎŘȅ ƻǘǊȊȅƳŀƳȅ ǘŀƪŊ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧťΦ  

² ǿƻƭƴȅŎƘ ǿƴƛƻǎƪŀŎƘ ǇƻǊǳǎȊƻƴƻ ǎǇǊŀǿť ǿǎǇƽƱǇǊŀŎȅ Ȋ ƛƴƴȅƳƛ ƪƻƳƛǎƧŀƳƛΣ ŎƘƻŎƛŀȍōȅ hŎƘǊƻƴȅ 
tǊȊȅǊƻŘȅΣ ƪǘƽǊŀ ǿƱŀǏƴƛŜ ƻǊƎŀƴƛȊǳƧŜ Ǉƻ ǊŀȊ ŘǊǳƎƛ ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ ǇǊȊȅǊƻŘƴƛƪƽǿΦ  tǊȊȅǇƻƳƴƛŀƴƻΣ ȍŜ ǿ 
styczniu 2013 roku przypada 150 rocznica Powstania Listopadowego. Rozmawiano o pilotowanym 
ǇǊȊŜȊ {ȊȅƳƻƴŀ .ƛƧŀƪŀ ±ŀŘŜƳŜŎǳƳ YǊŀƧƻȊƴŀǿǎǘǿŀΣ ƻ ǘȅƳ ŎȊȅ ǇƻŘƧŊŏ ǎƛť ŘƻŘǊǳƪǳ ƪǎƛŊȍŜŎȊŜƪ 
ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊȅŎƘΦ ½ŀǇǊƻǇƻƴƻǿŀƴƻ ōȅ ǳŀƪǘǳŀƭƴƛŏ ƴŀȊŜǿƴƛŎǘǿƻ ƻǊŀȊ ȊǿŜǊȅŦƛƪƻǿŀŏ ƻōƛŜƪǘȅ ǿǇƛǎŀƴŜ Řƻ 
Kanonu. KƻƭŜȍŀƴƪŀ aŀƱƎƻǊȊŀǘŀ  tŀǿƱƻǿǎƪŀ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛƱŀ ŀƪǘǳŀƭƴŜ ǇǊƻōƭŜƳȅ ǿ wtYΦ bŀŘƳƛŜƴƛƱŀ ƻ 
ōǊŀƪǳ ǎǇƱȅǿǳ ǿȅǇŜƱƴƛƻƴȅŎƘ ŀƴƪƛŜǘ Ȋ ǇǊŀŎƻǿƴƛ Ŏƻ ƧŜǎǘ ǇƻŘǎǘŀǿŊ Řƻ ƛŎƘ Ŧƛƴŀƴǎƻǿŀƴƛŀ ǿ ƪƻƭŜƧƴȅƳ 
ǊƻƪǳΦ tƻŘƧťǘƻ ŘŜŎȅȊƧťΣ ȍŜ ǇǊŀŎƻǿƴƛŜΣ ƪǘƽǊŜ ƴƛŜ ǇǊȊȅǏƭŊ ǿ ƻƪǊŜǏƭƻƴȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ŀƴƪƛŜǘȅ ȊƻǎǘŀƴŊ 
ǇƻȊōŀǿƛƻƴŜ ǏǊƻŘƪƽǿ ŦƛƴŀƴǎƻǿȅŎƘ ƴŀ Ǌƻƪ ǇǊȊȅǎȊƱȅΦ ¦ȊƴŀƴƻΣ ȍŜ ƧŜǎǘ ǘƻ ƧŜŘȅƴȅ ǎƪǳǘŜŎȊƴȅ ǎǇƻǎƽō ƴŀ 
ȊŘȅǎŎȅǇƭƛƴƻǿŀƴƛŜ ƴŀǎȊȅŎƘ ƪƻƭŜȍŀƴŜƪ ƛ ƪƻƭŜƎƽǿ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎȅŎƘ wtYΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ǇǊŀŎƻǿƴƛŀ ǿ 
YŀǘƻǿƛŎŀŎƘ ȊƻǎǘŀƱŀ ǿ ƭǳǘȅƳ ǘŜƎƻ Ǌƻƪǳ Ȋŀƭŀƴŀ ƛ ǿȅƳŀƎŀ ǇƛƭƴȅŎƘ ǇǊŀŎΣ ƴŀ ƪǘƽǊŜ ǇƻǘǊȊŜōƴŜ ǎŊ ǏǊƻŘƪƛ 
ŦƛƴŀƴǎƻǿŜ YƻƳƛǎƧŀ ǇƻŘƧťƱŀ ǳŎƘǿŀƱťΣ ƛȍ ŘƻŦƛƴŀƴǎƻǿŀƴƛŜ ƧŀƪƛŜ ƳƛŀƱƻ ȊƴŀƭŜȋŏ ǎƛť ƴŀ ƪƻƴŎƛŜ wtY ǿ 
wȊŜǎȊƻǿƛŜ ǇǊȊŜƪŀȊŀƴŜ ōťŘȊƛŜ Řƻ ǇǊŀŎƻǿƴƛ ǿ YŀǘƻǿƛŎŀŎƘΦ hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǳŎȊȅƴƛƻƴƻ ǘŀƪ Ȋŀ ȊƎƻŘŊ wtY ǿ 
wȊŜǎȊƻǿƛŜΣ ƎŘȊƛŜ ǳȊƴŀƴƻΣ ƛȍ ǎŊ ǿ ƴŀ ǘȅƭŜ ŘƻōǊŜƧ ǎȅǘǳŀŎƧƛΣ ȍŜ ǇǊƻǎȊŊ ōȅ ǘŀƪ ǳŎȊȅƴƛŏΦ aǳǎȊť ǇǊȊȅȊƴŀŏΣ ȍŜ 
ƧŜǎǘ ǘƻ ōŀǊŘȊƻ ƳƛƱȅ ƎŜǎǘΦ 5ȊƛťƪǳƧŜƳȅ ǿŀƳ Ȋŀ ǘƻΦ  

tǊȊŜǿƻŘƴƛŎȊŊŎȅ YY WƽȊŜŦ tŀǊǘȅƪŀ ȊŀǇǊƻǇƻƴƻǿŀƱ ōȅ ǿȅǎƱŀŏ Řƻ ½D ǇǊƻǇƻȊȅŎƧť ŀōȅ Ǌƻƪ нлмп 
ƻƎƱƻǎƛŏ wƻƪƛŜƳ YǊŀƧƻȊƴŀǿǎǘǿŀΦ ²ǎȊȅǎŎȅ ōȅƭƛ ȊŀΦ  YƻƭŜƧƴŜ ǎǇƻǘƪanie wyznaczono na 22 sierpnia 2012 
roku podczas CZAKu, a 10 listopada w Warszawie. 

  
 

 ¢ǊŜǏŎƛ ƪǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊŜ ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ ǿ YŀƭƛǎȊǳ 
  

tƻŘŎȊŀǎ ǎȊƪƻƭŜƴƛŀ Řƭŀ ƪƛŜǊƻǿƴƛƪƽǿ wŜƎƛƻƴŀƭƴȅŎƘ tǊŀŎƻǿƴƛ YǊŀƧƻȊƴŀǿŎȊȅŎƘ ƧŀƪƛŜ ƳƛŀƱƻ 
miejsce w dniu 19 maja 2012 roku w Kaliszu ȊƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƴƻ ǿȅŎƛŜŎȊƪť ŀǳǘƻƪŀǊƻǿŊ Řƭŀ ǳŎȊŜǎǘƴƛƪƽǿ 
ǎǇƻǘƪŀƴƛŀΦ tƻƪŀȊŀƴƻ ǿǘŜŘȅ ƻƪƻƭƛŎŜ YŀƭƛǎȊŀΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ƻƪŀȊŀƱȅ ǎƛť ƻƴŜ ōŀǊŘȊƻ ŎƛŜƪŀǿŜ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŜƳ 
ǇƻŘȊƛŜƭƛŏ ǎƛť Ȋ ƛƴƴȅƳƛ ǘȅƳ Ŏƻ ǘŀƳ ȊƻōŀŎȊȅƱŜƳΦ 

wǳǎȊȅƭƛǏƳȅ Ȋ ǎŀƳŜƎƻ ǊŀƴŀΦ tƻŎȊŊǘƪƻǿƻ ǘǊƻŎƘť ƪƭǳŎȊȅƭƛǏƳȅ ōȅ ǿȅƧŜŎƘŀŏ Ȋ YŀƭƛǎȊŀΣ ŀƭŜ ǿƪǊƽǘŎŜ 
ōȅƭƛǏƳȅ Ƨǳȍ ǇƻȊŀ ƎǊŀƴƛŎŀƳƛ ƳƛŀǎǘŀΦ  

tƛŜǊǿǎȊŊ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛŊΣ Řƻ ƪǘƽǊŜƧ ŘƻǘŀǊƭƛǏƳȅ ōȅƱȅ /ƘŜƱƳŎŜΦ ½ƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǘŀƳ ƪƻǏŎƛƽƱ ǇƻŘ 
ǿŜȊǿŀƴƛŜƳ  bŀǊƻŘȊŜƴƛŀ bŀƧǏǿƛťǘǎȊŜƧ aŀǊƛƛ tŀƴƴȅ ǿȊƴƛŜǎƛƻƴȅ ƴŀ ǿȊƎƽǊȊǳ ǿ ƳƛŜƧǎŎǳ ǿŎȊŜǏƴƛŜƧǎȊŜƎƻ 
drewnianegƻΣ ƪǘƽǊȅ ǎǇƱƻƴŊƱ ǿ муум ǊƻƪǳΦ 5ƻ ōǳŘƻǿȅ ƻōŜŎƴŜƎƻ ǳȍȅǘƻ ŎȊŜǊǿƻƴŜƧ ŎŜƎƱȅ ǇƻŎƘƻŘȊŊŎŜƧ Ȋ 
ǊƻȊōƛƽǊƪƛ ȊŀōǳŘƻǿŀƵ ƪƭŀǎȊǘƻǊƴȅŎƘ /ȅǎǘŜǊŜƪ ǿ hƱƻōƻƪǳΦ bŀŘ ǇǊŜȊōƛǘŜǊƛǳƳ ȊǿǊŀŎŀ ǳǿŀƎť ǎƪƭŜǇƛŜƴƛŜ 
ƪǊȊȅȍƻǿŜ Ȋ ǇƻȊƻǊƴȅƳƛ ȍŜōǊŀƳƛΦ /ŀƱƻǏŏ ǇƻƳŀƭƻǿŀƴŀ ƧŜǎǘ ƴŀ ƴƛŜōƛŜǎƪƻ ƛ ǇƻƪǊȅǘŀ ƴƛŜȊƭƛŎȊƻƴŊ ƛƭƻǏŎƛŊ 
ƎǿƛŀȊŘΦ aƻȍƴŀ ǇƻŎȊǳŏ Ƨŀƪōȅ ƴŀŘ ƴŀǎȊȅƳƛ ƎƱƻǿŀƳƛ ōƱȅǎȊŎȊŀƱȅ ƎǿƛŀȊŘȅ ƴŀ ǿƛŜŎȊƻǊƴȅƳ ƴƛŜōƛŜΦ ² 
ƻƱǘŀǊȊǳ ƎƱƽǿƴȅƳ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴƻ ǎƱȅƴŊŎȅ ŎǳŘŀƳƛ ƻōǊŀȊ aŀǘƪƛ .ƻȍŜƧ /ƘŜƱƳŎƪƛŜƧ ƴŀȊȅǿŀƴȅ ǘŀƪȍŜ 
ƻōǊŀȊŜƳ aŀǘƪƛ .ƻȍŜƧ tǊȊȅŎȊȅƴȅ bŀǎȊŜƧ wŀŘƻǏŎƛΦ tƻƴƛŜǿŀȍ ǏŎƛŊƎŀƱȅ ǘǳ ƭƛŎȊƴŜ ǇƛŜƭƎǊȊȅƳƪƛ ƳƛŜƧǎŎŜΣ ƴŀ 
ƪǘƽǊȅƳ ǿȊƴƛŜǎƛƻƴƻ ƪƻǏŎƛƽƱ ƴŀȊǿŀƴƻ ²ȊƎƽǊȊŜƳ wŀŘƻǏŎƛΦ bŀǘƻƳƛŀǎǘ ƪŀȍŘȅ ǇƛŜƭƎǊȊȅƳΣ ƪǘƽǊȅ ǘǳ Ȋŀǿƛǘŀ 
ƻǘǊȊȅƳŀ ǇƻŘƻōƴŜ Ʊŀǎƪƛ Ƨŀƪ ƴŀ WŀǎƴŜƧ DƽǊȊŜΦ !ōȅ ŘƻǇŜƱƴƛŏ ǊŀŘƻǏŏ ǿƛŜǊƴȅŎƘ ǿ Řƴƛǳ т ǿǊȊŜǏƴƛŀ нллу 
roku dokonano koronacji przeŘǎǘŀǿƛƻƴŜƧ ƴŀ ƻōǊŀȊƛŜ Ƴŀǘƪƛ .ƻȍŜƧ {ƛŜǿƴŜƧ ƛ 5ȊƛŜŎƛŊǘƪŀ WŜȊǳǎΦ aȅ 
ƳƻƎƭƛǏƳȅ ǿȊƛŊŏ ǳŘȊƛŀƱ ǿ ǳǊƻŎȊȅǎǘƻǏŎƛ ƻŘǎƱƻƴƛťŎƛŀ /ǳŘƻǿƴŜƎƻ hōǊŀȊǳ ƛ Ǉƻ ƪǊƽǘƪƛŜƧ ƳǎȊȅ ǿȅǎƱǳŎƘŀŏ 
ƘƛǎǘƻǊƛƛ ǇŀǊŀŦƛƛ ƻǇƻǿƛŜŘȊƛŀƴŜƧ ƴŀƳ ǇǊȊŜȊ ƻōŜŎƴŜƎƻ ǇǊƻōƻǎȊŎȊŀΣ ƪǎΦ tǊŀƱŀǘŀ WƽȊŜŦŀ YǿƛŀǘƪƻǿǎƪƛŜƎƻΦ 
tǊȊŜŘǎǘŀǿƛƱ ƻƴ ƴŀƳ ǘŀƪȍŜ ƪƛƭƪŀ ŦŀƪǘƽǿΣ Ȋ ƧŀƪƛƳƛ ǎƛť ȊŜǘƪƴŊƱ ƻǎƻōƛǏŎƛŜΣ ǇƻǘǿƛŜǊŘȊŀƧŊŎȅŎƘ ŎǳŘŀ ƧŀƪƛŜ 
ƳƛŀƱȅ ǘǳ ƳƛŜƧǎŎŜΦ LƴǘŜǊŜǎǳƧŊŎŜ ǎŊ ǘǳ ǘŀƪȍŜ ŘǳȍȅŎƘ ǊƻȊƳƛŀǊƽǿ ǿƛǘǊŀȍŜΦ ² ƧŜŘƴȅƳ Ȋ ƴƛŎƘ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛƻƴƻ 
nauczyciela w otoczeniu dzieci. Umieszczono w nim podpis αCǊŀƴŎƛǎȊƪǳ ǳŎȊ ŘȊƛŜŎƛ ǊŜƭƛƎƛƛέΦ ² Ǉƻōƭƛȍǳ 
ǳǎǘŀǿƛƻƴƻ ƳŀƱŊ ǘǊǳƳƛŜƴƪť Ȋ ǊŜƭƛƪǿƛŀƳƛ .ƱƻƎƻǎƱŀǿƛƻƴŜƎƻ CǊŀƴŎƛǎȊƪŀ {ǘǊȅƧŀǎŀΦ  

½ŀƴƛƳ ȊŘƻƱŀƭƛǏƳȅ ƻŎƘƱƻƴŊŏ Ƨǳȍ ōȅƭƛǏƳȅ ǿ YǳȋƴƛŎȅ DǊŀōƻǿǎƪƛŜƧΦ bŀƧǇƛŜǊǿ ǳƧǊȊŜƭƛǏƳȅ ŘǳȍŜ 
ƭƛǘŜǊȅ ǳǎǘŀǿƛƻƴŜ ǿ ƻƎǊƻŘȊƛŜ ǇǊȊȅ ǎȊƪƻƭŜΦ LƴŦƻǊƳƻǿŀƱȅ ƻƴŜΣ ȍŜ 9ƭŜƳŜƴǘŀǊȊ Ƴŀ Ƨǳȍ млл ƭŀǘΦ bŀǎǘťǇƴȅ 



 
 

ƴŀǇƛǎ ƎƱƻǎƛƱΣ ȍŜ !ƭŀ Ƴŀ ƪƻǘŀΦ bƛŜ ǊƻȊǳƳƛŜƳ ǘȅƭƪƻ ŘƭŀŎȊŜƎƻ Řƻ ȊŘƧťŎƛŀ ǇǊȊȅ ƴƛƳ ǳǎǘŀǿƛƱ ǎƛť ƪƻƭŜƎŀ wȅǎƛǳΦ 
tǊȊŜŎƛŜȍ ōŀǊŘȊƛŜƧ ǇŀǎƻǿŀƱŀ ōȅ ǘŀƳ ƧŜƎƻ ƳŀƱȍƻƴƪŀ !ƭŀΦ aƛ ƧŜŘƴŀƪ ǳŘŀƱƻ ǎƛť ǳŎƘǿȅŎƛŏ !ƭŜ ƴŀ ǘƭŜ ǘŜƎƻ 
napisu. Wǳȍ ǿƛŜƳȅΣ ȍŜ ƳƛŜǎȊƪŀƱ ǘǳ ǇǊƻŦΦ aŀǊƛŀƴ CŀƭǎƪƛΣ ǘǿƽǊŎŀ ǇƛŜǊǿǎȊŜƎƻ ƛ ŎƘȅōŀ ƴŀƧƭŜǇǎȊŜƎƻ 
ŜƭŜƳŜƴǘŀǊȊŀΦ {ƱǳȍȅƱ ƻƴ Řƻ ƴŀǳƪƛ ǿƛŜƭǳ ǇƻƪƻƭŜƴƛƻƳΦ hōŜŎƴƛŜ ȍŀŘŜƴ Ȋ ǇǊƻǇƻƴƻǿŀƴȅŎƘ ǇƻŘǊťŎȊƴƛƪƽǿ 
nie ma tak dobrych opinii jak ten Falskiego.  

W muzeum zgromadzono nie tylko wƛŜƭŜ ǊƽȍƴȅŎƘ ŜƭŜƳŜƴǘŀǊȊȅ ŀƭŜ ǘŀƪȍŜ ƳŜōƭŜ Ȋ ŘŀǿƴȅŎƘ 
ŎȊŀǎƽǿ ŎȊȅ ǿȅǇƻǎŀȍŜƴƛŜ ǎȊƪƻƭƴŜΦ ½ŀŎƘƻǿŀƱȅ ǎƛť ǘŀƪȍŜ ƭƛŎȊƴŜ ǳǎǇǊŀǿƛŜŘƭƛǿƛŜƴƛŀ ǇƛǎŀƴŜ ǇǊȊŜȊ ǊƻŘȊƛŎƽǿΦ 
bƛŜƪǘƽǊŜ ōŀǿƛŊ Řƻ ƱŜȊΦ !ƭŜ ǿǎǇŀƴƛŀƱŊ ȊŀōŀǿŊ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛť ǿŎƛǏƴƛťŎƛŜ ǿ ƳŀƱŜ ƱŀǿŜŎȊƪƛΦ ²ƛŘŀŏΣ ȍŜ ƪŀȍŘȅ 
przypƻƳƴƛŀƱ ǎƻōƛŜ ǎǿƻƧŜ ƳƱƻŘŜ ƭŀǘŀ ƪƛŜŘȅ ǘƻ ǿ ǘŀƪƛŎƘ ǿƱŀǏƴƛŜ ƳŜōŜƭƪŀŎƘ ȊŀǎƛŀŘŀƱ ƎŘȅ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛƱ ƴŀ 
ƭŜƪŎƧŜΦ /ƘƻŎƛŀȍ ƴƛŜƪǘƽǊȊȅ ǿƻƭŜƭƛ ǳǎƛŊǏŏ Ȋŀ ōƛǳǊƪƛŜƳ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭŀΦ /Ȋȅȍōȅ ȊōƻŎȊŜƴƛŜ ȊŀǿƻŘƻǿŜΚ ½ŀǊŀȊ 
ǿȅǇŀǘǊȊȅƭƛǏƳȅ ŦƛƎǳǊƪƛ ƴŀ ǇŀǘȅƪŀŎƘ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƧŊŎŜ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƛ ǊƽȍƴȅŎƘ ƛƳƛƻƴΦ ²ƛŜƭǳ Ȋ ƴŀǎ ƳƻƎƱƻ 
ȊƴŀƭŜȋŏ ǇŀǎǳƧŊŎŊ Řƻ ƴƛŜƎƻΦ bƛŜƪǘƽǊȊȅ ǇǊȊȅƳƛŜǊȊŀƭƛ ŦŀǊǘǳǎȊƪƛ ǎȊƪƻƭƴŜΦ /ƻ ǇǊŀǿŘŀ ōȅƱȅ ƻƴŜ ƴƛŜŎƻ ǎƪŊǇŜΣ 
ŀƭŜ ǎŀƳ Ŧŀƪǘ ǇǊȊȅƳƛŀǊƪƛ ǿȅǿƻƱȅǿŀƱ ǿƛŜƭŜ ǊŀŘƻǏŎƛΦ bƛŜ ǿƛŜƳ ǘȅƭƪƻ ƪǘƻ ōŀǊŘȊƛŜƧ ǎƛť ŎƛŜǎȊȅƱ - osoba 
ǇǊȊȅƳƛŜǊȊŀƧŊŎŀ ŎȊȅ ǿƛŘȊƻǿƛŜ.  

!ōȅ ƴƛŜ ōȅƱƻ ǘŀƪΣ ȍŜ ƴƛŎ ƴƛŜ ǿǎǇƻƳƛƴŀƳ ƻ aŀǊƛŀƴƛŜ CŀƭǎƪƛƳΣ ŘƻŘŀƳ ǘȅƭƪƻΣ ƛȍ ǿ ƭŀǘŀŎƘ 
ǇƻǿƻƧŜƴƴȅŎƘ ƴƛŜ ōȅƱ ƻƴ ŎȊƱƻǿƛŜƪƛŜƳ ǇƻƪƻǊƴȅƳΦ ² мфсп Ǌƻƪǳ ǇƻŘǇƛǎŀƱ ǎƛť ǇƻŘ Ϧ[ƛǎǘŜƳ опϦ 
ǎƪƛŜǊƻǿŀƴȅƳ Řƻ ǇǊŜƳƛŜǊŀ WƽȊŜŦŀ /ȅǊŀƴƪƛŜǿƛŎȊŀΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ȍŊŘŀƴƻ ȊƳƛŀƴȅ Ǉƻƭƛǘȅƪƛ ƪǳƭǘǳralnej i 
zniesienia cenzury.  

aǳǎȊť ǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ȍŜ ǿƛȊȅǘŀ ǿ ǘȅƳ ƻōƛŜƪŎƛŜ ǿȅȊǿƻƭƛƱŀ ǿ ƴŀǎ ǿƛŜƭŜ ǊŀŘƻǏŎƛΦ bƛŜƪǘƽǊȊȅ ŎƘȅōŀ 
ƴŀǿŜǘ ǎƛť ǿȊǊǳǎȊȅƭƛΦ !ōȅ ƴƛŜŎƻ ƻŎƘƱƻƴŊŏ ǊǳǎȊȅƭƛǏƳȅ ǎǇŀŎŜǊƪƛŜƳ ƪƻƱƻ ōǳŘȅƴƪǳ ƴƻǿŜƧ ǎȊƪƻƱȅΣ ǇǊȊŜŘ 
ƪǘƽǊȅƳ ǳǎǘŀǿƛƻƴƻ ƴŀǘǳǊŀƭƴŜƧ ǿƛŜƭƪƻǏŎƛ ǇƻƳƴƛƪ Wŀƴŀ tŀǿƱŀ LLΦ ¦ƳƛŜǎȊŎȊƻƴƻ ƴŀ ƴƛƳ ǎƱƻǿŀ ǇŀǇƛŜȍŀ 
"Wymagajcie od siebie nawet gdyby inni od was nie wymagali". Nieco dalej na kolejnym pomniku 
ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƧŊŎȅƳ ƻǊƱŀ Ȋ ǊƻȊǇƻǎǘŀǊǘȅƳƛ ǎƪǊȊȅŘƱŀƳƛ ǳƳƛŜǎȊŎȊƻƴƻ ŘǿƛŜ ǘŀōƭƛŎŜΦ WŜŘƴŀ ǳǇŀƳƛťǘƴƛŀ 
ȍƻƱƴƛŜǊȊȅ ǿƻƧƴȅ ƻōǊƻƴƴŜƧ ǿ мфоф ǊƻƪǳΣ ŘǊǳƎŀ ȍƻƱƴƛŜǊȊȅ LL YƻǊǇǳǎǳ tƻƭǎƪƛŜƎƻ ǇƻƭŜƎƱȅŎƘ ǇƻŘ aƻƴǘŜ 
/ŀǎǎƛƴƻΦ ²ǎȊȅǎŎȅ ƻƴƛ ōȅƭƛ ƳƛŜǎȊƪŀƵŎŀƳƛ YǳȍƴƛŎȅΦ 

 

 
bŀ ƪƻƵŎǳ Ǐǿƛŀǘŀ 

WŀŘŊŎ ŘŀƭŜƧ ƪƛŜǊƻǿŎŀ ŀǳǘƻōǳǎǳ ǎƪǊťŎƛƱ ǿ ƧŀƪŊǏ ǇƛŀǎȊŎȊȅǎǘŊ ŘǊƻƎť ǇǊƻǿŀŘȊŊŎŊ Řƻ ƭŀǎǳΦ hƪŀȊŀƱƻ 
ǎƛťΣ ȍŜ ƻǊƎŀƴƛȊŀǘƻǊȊȅ Ǉƻǎǘŀƴƻǿƛƭƛ ǿȅǿƛŜȋŏ ƴŀǎ ƴŀ ƪƻƴƛŜŎ ǏǿƛŀǘŀΦ tƻŎȊŊǘƪƻǿƻ ǘȅƭƪƻ ǳǏƳƛŜŎƘŀƭƛǏƳȅ ǎƛť 
ŀƭŜ ƎŘȅ ȊƻōŀŎȊȅƭƛǏƳȅ ǘŀōƭƛŎť Ȋ ƴŀǇƛǎŜƳ ϦYƻƴƛŜŎ |ǿƛŀǘŀϦ ōȅƭƛǏƳȅ ȊŀŎƛŜƪŀǿƛŜƴƛΦ ½ǿƱŀǎȊŎȊŀΣ ȍŜ ǎǘŀƱƻ ǘǳ 
ƪƛƭƪŀŘȊƛŜǎƛŊǘ ƳƻǘƻŎȅƪƭƛΦ bƛŜ ǘȅƭƪƻ Ƴȅ ŎƘŎƛŜƭƛǏƳȅ ǘǳ ŘƻǘǊȊŜŏΦ ½ǊƻōƛƱ ǎƛť Ȋŀǘem chwilowy problem z 
ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛŊ ǳǎǘŀǿƛŜƴƛŀ Řƻ ǇŀƳƛŊǘƪƻǿŜƎƻ ȊŘƧťŎƛŀΦ tƻ ŎƘǿƛƭƛ ƧŜŘƴŀƪ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ǿǊƽŎƛƱƻ Řƻ ƴƻǊƳȅ ƛ 



 
 

ŎȅƪƴťƭƛǏƳȅ ǎƻōƛŜ ǇŀƳƛŊǘƪƻǿŊ ŦƻǘƪťΦ tǊȊȅ ƻƪŀȊƧƛ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ǘŀōƭƛŎŀ ƧŜǎǘ ŘǿǳǎǘǊƻƴƴŀ ŀ ƴŀǇƛǎ ƴŀ ƧŜƧ 
ƻŘǿǊƻŎƛŜ ƛƴŦƻǊƳƻǿŀƱ ƻ ƪƻƵŎǳ ϦYƻƵŎŀ |ǿƛŀǘŀϦΦ /Ȋȅƭƛ ƪƻƴƛŜŎ Ǐǿƛŀǘŀ ȊƻǎǘŀƱ ƻŘǿƻƱŀƴȅΦ aƻȍŜƳȅ 
ǎǇƻƪƻƧƴƛŜ ƧŜŎƘŀŏ ȊǿƛŜŘȊŀŏ ƪƻƭŜƧƴȅ ƻōƛŜƪǘΦ 5ƻŘŀƳ ǘȅƭƪƻΣ ȊŜ ǿ ƭƛǇŎǳ ƪƛŜŘȅ ǘƻ ƻŘōȅǿŀ ǎƛť ǿ ǘȅƳ ƳƛŜƧǎŎǳ 
ŦŜǎǘȅƴ ǿȅǎǘťǇǳƧŜ ȊŜǎǇƽƱ Ǌƻƪƻǿȅ ƻ ƴŀȊǿƛŜ αYƻƴƛŜŎ |ǿƛŀǘŀέΦ ² ǎǿƻƛƳ ǊŜǇŜǊǘǳŀǊȊŜ ƳŀƧŊŎȅ ǇƛƻǎŜƴƪť 
α½ƳƛŜǊȊŀƧŊŎ ƴŀ ƪƻƴƛŜŎ |ǿƛŀǘŀέΣ Řƻ ƪǘƽǊŜƧ ǎƱƻǿŀ ƴŀǇƛǎŀƱ WŀŎŜƪ {ǘťǎȊŜǿǎƪƛΦ hǘƻ ƧŜƧ ǊŜŦǊŜƴΥ 
Tylko czy starczy nam powietrza 
Tylko czy starczy nam tchu 
L ŎȊȅ ƴƛŜ ȊƎŀǏƴƛŜ ƻƎƛŜƵ ǿ ǎŜǊŎŀŎƘ 
L ŎȊȅ ƴƛŜ ǇƻƱŀƳƛŜƳȅ ǎƱƽǿΦ 

aǳǎȊť ǘǳǘŀƧ ǇǊȊȅȊƴŀŏ ǎƛťΣ ȍŜ ƳƛŜƧǎŎŜ ǘƻ ŎƛŜƪŀǿƛƱƻ ƳƴƛŜ ƎƱƽǿƴƛŜ ŘƭŀǘŜƎƻΣ ȍŜ ƧǳǘǊƻ ƳƛŀƱŜƳ 
ǿȅǊǳǎȊȅŏ ƴŀ ϦYƻƴƛŜŎ |ǿƛŀǘŀϦ ȊƴŀƧŘǳƧŊŎȅ ǎƛť ƴŀŘ .ƻōǊŜƳ ƪƻƭƻ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅΦ .ťŘť ƳƽƎƱ ȊƻōŀŎȊȅŏ ŎȊȅƳ 
ǎƛť ǊƽȍƴƛŊ ƻōŀ ǘŜ ƳƛŜƧǎŎŀΦ 

tƻ ǘŀƪƛŎƘ ŜƳƻŎƧŀŎƘ ƴƛŜ ǇƻȊƻǎǘŀƱƻ ƴŀƳ ƴƛŎ ƛƴƴŜƎƻ Ƨŀƪ ǳŘŀŏ ǎƛť ƴŀ ȊŀǎƱǳȍƻƴȅ ǇƻǎƛƱŜƪΦ ½ŀƴƛƳ 
jednak doczekaliǏƳȅ ǎƛť ƎƱƽǿƴŜƎƻ ŘŀƴƛŀΣ ƴƛŜƪǘƽǊȊȅ ǎƪƻǎȊǘƻǿŀƭƛ ǇƻŘŀƴŜƧ ǎŀƱŀǘȅΦ ¦ŘŀƱƻ Ƴƛ ǎƛť 
ǳǿƛŜŎȊƴƛŏ ǿ ǘŀƪƛŜƧ ǎȅǘǳŀŎƧƛ ƴŀǎȊŊ ƪƻƭŜȍŀƴƪť DǊŀȍȅƴƪťΦ ²ȅŘŀǿŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ǘƻ ŎƛŜƪŀǿŜ ȊŘƧťŎƛŜ ȊŀƪƻƵŎȊȅ 
ŎŀƱŊ ǎǇǊŀǿťΦ hƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ƛȍ ǘƻ ŘƻǇƛŜǊƻ ǇƻŎȊŊǘŜƪ ŎŀƱŜƧ ǎŜǊƛƛ ǿȅŘŀǊȊŜƵ ƧŀƪƛŜ ƳƛŀƱȅ teraz miejsce. 
bŀƧǇƛŜǊǿ ǇƻǎȊƭƛǏƳȅ Řƻ ŘǊŜǿƴƛŀƴŜƎƻ ƪƻǏŎƛƽƱƪŀ ȊŀŎƛŜƪŀǿƛŜƴƛ ŘƻōƛŜƎŀƧŊŎŊ Ȋ ƴƛŜƎƻ ƳǳȊȅƪŊΦ tƽȋƴƛŜƧ 
ȊŀǎƪƻŎȊȅƱ ƴŀǎ ǿƛŘƻƪ ǎǘǊŀȍŀƪƽǿ ǿ ƻŘǏǿƛťǘƴȅŎƘ ƳǳƴŘǳǊŀŎƘΣ ƪǘƽǊȊȅ ǳǎǘŀǿƛƭƛ ǎƛť Ǉƻ ƻōǳ ǎǘǊƻƴŀŎƘ 
ǿȅƧǏŎƛŀ ȊŜ ǏǿƛŊǘȅƴƛΦ DŘȅ ǎƪǊȊȅȍƻǿŀƭƛ ƴŀŘ ƎƱƻǿŀƳƛ ǘƻǇƻǊƪƛ Ȋ ƪƻǏŎƛƻƱŀ ǿȅǎȊƱŀ ƳƱƻŘŀ ǇŀǊŀΦ ¢ǊŀŦƛƭƛǏƳȅ ƴŀ 
Ǐƭǳō ǎǘǊŀȍŀƪŀΗ tŀƴƴŀ ƳƱƻŘŀ ŘƻǎǘŀƱŀ ǿ ǇǊŜȊŜƴŎƛŜ ǇƭǳǎȊƻǿŜƎƻ Ƴƛǎƛŀ ǿ ƳǳƴŘǳǊȊŜ ƛ ƘŜƱƳƛŜ ǎǘǊŀȍŀŎƪƛƳΣ 
ōȅ ǘŜƴ ŘƻǘǊȊȅƳȅǿŀƱ ƧŜƧ ǘƻǿŀǊȊȅǎǘǿŀ ƎŘȅ ƳŀƱȍƻƴŜƪ ōťŘȊƛŜ ƎŀǎƛƱ ǇƻȍŀǊȅΦ bƛŜ ōȅƱ ǘƻ ƧŜŘƴŀƪ ƪƻƴƛŜŎ 
zamieszania. Wspomnianŀ ǿŎȊŜǏƴƛŜƧ DǊŀȍȅƴƪŀ ǿ ǘƻǿŀǊȊȅǎǘǿƛŜ aƛǊŜŎȊƪƛ ǳǎǘŀǿƛƱŀ ǇǊȊŜŘ ǎŀƳƻŎƘƻŘŜƳ 
ǎȊƭŀōŀƴ ƛ Ǉƻ ŎƘǿƛƭƛ ŎƛŜǎȊȅƱŀ ǎƛť ȊŜ ȊŘƻōȅŎȊƴŜƧ ōǳǘŜƭƪƛ ǿŜǎŜƭƴŜƧ ǿƽŘƪƛΣ ƴŀ ƪǘƽǊŜƧ ǇǊȊȅƳƻŎƻǿŀƴƻ 
ƪŀǊǘŜŎȊƪť Ȋ ƴŀǎǘťǇǳƧŊŎȅƳƛ ǎƱƻǿŀƳƛ α ²ȅǇƛƧ ŘȊƛǎƛŀƧ aƱƻŘȅŎƘ ½ŘǊƻǿƛŜΣ ǿȊƴƻǏ ǘƻŀǎǘƽǿ ǇƛťƪƴȅŎƘ Ƴoc. 
.ƻǿƛŜƳ ƪŀȍŘȅ /ƛ ǘƻ ǇƻǿƛŜ ƎǊȊŜŎƘ ƴƛŜ ǿȅǇƛŏ ǿ ǘŀƪŊ ƴƻŎέΗ 

¢ȅƳ Ŏƻ ƴƛŜ ǿǇŀŘƭƛ ƴŀ ǘŀƪƛ ǇƻƳȅǎƱ Ƨŀƪ DǊŀȍȅƴƪŀ ǇƻȊƻǎǘŀƱƻ ǘȅƭƪƻ ƧŜŘƴƻΦ ¦ŘŀƭƛǏƳȅ ǎƛť Řƻ 
ƪƻǏŎƛƻƱŀ |ǿƛťǘȅŎƘ !ǇƻǎǘƻƱƽǿ tƛƻǘǊŀ ƛ tŀǿƱŀ ǿ YǊŀǎȊŜǿƛŎŀŎƘΦ ¢ŀƳ ǇƻȊƴŀƭƛǏƳȅ ƧŜƎƻ ƘƛǎǘƻǊƛťΦ bŀ ǇƭŀŎǳ 
obok zobaczyliǏƳȅ ǇƻƳƴƛƪ ǇƻǏǿƛťŎƻƴȅ ƳŀǊǎȊŀƱƪƻǿƛ tƛƱǎǳŘǎƪƛŜƳǳΣ ŀ ƴƛŜŎƻ ōƭƛȍŜƧ ŎƛǎŀΣ ƪǘƽǊȅ Ƴŀ мллл 
ƭŀǘΦ /ƛŜƪŀǿȅ ŀǊŎƘƛǘŜƪǘƻƴƛŎȊƴƛŜ ƻƪŀȊŀƱ ǎƛť ǇǊȊȅǎǘŀƴŜƪ ŀǳǘƻōǳǎƻǿȅΦ !ōȅ ŘƻǎǘǊȊŜŎ ƧŜƎƻ ǳǊƻƪ ǘǊȊŜōŀ Ǝƻ 
ȊƻōŀŎȊȅŏΦ bƛŜ Řŀ ǎƛť ǘŜƎƻ ƻǇƛǎŀŏ ƛƴŀŎȊŜƧ ƴƛȍ ǎƱƻǿŀƳƛ α¢ŀƪƛ ōǊȊȅŘƪƛΣ ȍŜ ŀȍ ǇƛťƪƴȅέΦ ²ȅƧŜȍŘȍŀƧŊŎ 
ǳǎƱȅǎȊŀƱŜƳ ƴŀǎǘťǇǳƧŊŎŜ ȊŘŀƴƛŜ αYǊŀǎȊŜǿƛŎŜ ƳŀƱŀ ǿƛŜǏΣ ƳƛƳƻ ǘƻ ƴŀƧƭŜǇǎȊŀ ƧŜǎǘέΦ aȅǏƭťΣ ȍŜ ǘƻ 
najlepsze podsumowanie dla tego miejsca. 

!ƭŜ ƻǘƻ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ǿ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛ ÀȅŘƽǿ ƎŘȊƛŜ ǳǎǘŀǿƛƻƴƻ ŘǊŜǿƴƛŀƴŜ ǎǘǊŀȍƴƛŎŜ Ȋ 
ǿŀǊǘƻǿƴƛƪŀƳƛΦ aŀ ǘƻ ȊǿƛŊȊŜƪ z przebiegiem dawnej granicy. Z informacji zamieszczonych na 
ȊƴŀƧŘǳƧŊŎȅŎƘ ǎƛť ǘǳ ǘŀōƭƛŎŀŎƘ ƳƻȍŜƳȅ ŘƻǿƛŜŘȊƛŜŏ ǎƛť ƻ ƘƛǎǘƻǊƛƛ ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛ Ƨŀƪ ƛ ǎȊƪƻƱȅΣ ƪǘƽǊŊ 
ǿƛŘȊƛƳȅΦ  WŜǏƭƛ ŎƘƻŘȊƛ ƻ ǎŀƳŜ ÀȅŘƻǿƻ ǘƻ ŘŀǿƴƛŜƧ ǿȅƎƭŊŘŀƱƻ ƻƴƻ ƴƛŜŎƻ ƛƴŀŎȊŜƧΦ bƛŜ ƳȅǏƭť ǘǳ 
ƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ƻ ƻōƛŜƪǘŀŎƘ ŀǊŎƘƛǘŜƪǘƻƴƛŎȊƴȅŎƘΦ aȅǏƭť ǊŀŎȊŜƧ ƻ ƴŀǎǘǊƻƧǳ Ƨŀƪƛ ǿȅǿƻƱȅǿŀƱ ǳ ǇǊȊŜōȅǿŀƧŊŎȅŎƘ 
ǘǳ ǿƛŘȊƛŀƴȅ ƪǊŀƧƻōǊŀȊΦ !ōȅ ǘƻ ǳȊƳȅǎƱƻǿƛŏ ȊŀŎȅǘǳƧť ŦǊŀƎƳŜƴǘ Ϧ{ŀƎƛ DǊƻŘǳ ƴŀŘ tǊƻǎƴŊϦ WŀƴǳǎȊŀ 
¢ŜƻŘƻǊŀ 5ȅōƻǿǎƪƛŜƎƻΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ŀǳǘƻǊ ƻǇƛǎǳƧŜ ȍȅŎƛŜ ǿ ƳŀƧŊǘƪǳ ǊƻŘȊƛƴȅ 9Ƴƛƭŀ CǳƭŘŜ ǿ ÀȅŘƻǿƛŜΦ 
Ϧtƻ ƪƻƭŀŎƧƛ ƳƱƻŘȊƛŜȍ ǿȅƳƪƴťƱŀ ǎƛť Řƻ ǇƛťƪƴŜƎƻ ǇŀǊƪǳ ƻƪŀƭŀƧŊŎŜƎƻ ŘǿƽǊΦ ²ƛŜŎȊƽǊ ōȅƱ ŎƛŜǇƱȅΦ hŘ 
ǇƻōƭƛǎƪƛŎƘ ƱŊƪ ƴŀŘ tǊƻǎƴŊ ŘƻŎƘƻŘȊƛƱƻ ǊŜŎƘƻǘŀƴƛŜ ȍŀōΦ ¢ǳȍ Ȋŀ ŘƻƳŜƳ ǇŀŎƘƴƛŀƱŀ ƳŀŎƛŜƧƪŀΦ _ŀƎƻŘƴȅ 
ǇƻŘƳǳŎƘ ǿƛŀǘǊǳ ƪƻƱȅǎŀƱ ƪƻǊƻƴȅ ŘǊȊŜǿΦ |ǇƛŜǿŀƱȅ ƻƴŜ ƧŀƪŊǏ ǳǊƻŎȊȅǎǘŊ ǇƛŜǏƵ ƴŀ ŎȊŜǏŏ ǿƛŜŎȊƴƛŜ 
ƻŘǊŀŘȊŀƧŊŎŜƎƻ ǎƛť ȍȅŎƛŀϦΦ 

² Řƴƛǳ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊȅƳ ƳƛŜƧǎŎŜ ǘƻ ƧŜǎǘ Ƨǳȍ ȊǳǇŜƱƴƛŜ ƛƴƴŜΦ /ƘƻŎƛŀȍ ǿƛŘȊƛŀƱŜƳ ŀƪǳǊŀǘ ƪƻǘŀ ƛ Ǉǎŀ 
ǿǘǳƭƻƴȅŎƘ ǿ ǎƛŜōƛŜΣ ƛŘŊŎȅŎƘ Ƨŀƪ ŘǿŀƧ ŘƻōǊȊȅ ƪǳƳǇƭŜΦ 

² ƳƛŜƧǎŎƻǿƻǏŎƛ /Ƙƻǘƽǿ ƳƛŜƭƛǏƳȅ ƻƪŀȊƧŜ ƻōŜƧǊȊŜŏ ǎǘŀǊȅ ŘǿƽǊ ōťŘŊŎȅ ƪƻƭŜƧƴȅƳ ƻōƛŜƪǘŜƳΣ 
ƪǘƽǊȅ ǿ ƻǎǘŀǘƴƛŎƘ ƭŀǘŀŎƘ ǇǊȊŜǎȊŜŘƱ ǿ ǊťŎŜ ǇǊȅǿŀǘƴŜΦ ² ǘȅƳ ŀƪǳǊŀǘ ǇǊȊȅǇŀŘƪǳ ǿȅǎȊƱƻ ǘƻ ƴŀ ŘƻōǊŜΣ 
ȊŀǊƽǿƴƻ Řƭŀ ƻōƛŜƪǘǳ Ƨŀƪ ƛ Řƭŀ ǘǳǊȅǎǘƽǿΦ 5ǿƽǊ ȊƻǎǘŀƱ ƻŘǊŜƳƻƴǘƻǿŀƴȅ ǿǊŀȊ Ȋ ƻǘŀŎȊŀƧŊŎȅƳ Ǝƻ ǇŀǊƪƛŜƳΦ 
aƻƎƭƛǏƳȅ ǇƻǎǇŀŎŜǊƻǿŀŏ ǎƻōƛŜ ŀƭŜƧƪŀƳƛ ƛ ǇƻǎƛŜŘȊƛŜŏ ƴŀŘ ǎǘŀǿŀƳƛΦ aƻƎƭƛǏƳȅ ǘŜȍ ȊŀƳƛŜƴƛŏ ƪƛƭƪŀ ǎƱƽǿ Ȋ 
ƎƻǎǇƻŘŀǊȊŜƳΣ ƪǘƽǊȅ ƻǇƻǿƛŜŘȊƛŀƱ ƻ ǇƭŀƴŀŎƘ ƧŀƪƛŜ ǿƛŊȍŜ Ȋ ǘȅƳ ƳƛŜƧǎŎŜƳΦ hōȅ ƛƴƴŜ ǘŜƎƻ ǘȅǇǳ ōǳŘƻǿƭŜ 
ƳƛŀƱȅ ǘȅƭŜ ǎȊŎȊťǏŎƛŀ Řƻ ƴƻǿȅŎƘ ǿƱŀǏŎƛŎƛŜƭƛΦ  



 
 

²ǊŀŎŀƧŊŎ Řƻ YŀƭƛǎȊŀ ƎŘȊƛŜ ŎȊŜƪŀƱŀ ƴŀ ƴŀǎ ƪƻƭŀŎƧŀ ǎǘŀǊŀƱŜƳ ǳǇƻǊȊŊŘƪƻǿŀŏ ǎƻōƛŜ ǿ ƳȅǏƭŀŎƘ ǘƻ 
Ŏƻ ǘȅƳ ǊŀȊŜƳ ƴŀƳ ǇƻƪŀȊŀƴƻΦ aǳǎȊť ǇǊȊȅȊƴŀŏΣ ƛȍ ƳƛƳƻΣ ȍŜ ōȅƱŜƳ ǘǳ ǿƛŜƭŜ ǊŀȊȅΣ ƛ ǘȅƳ ǊŀȊŜƳ 
ȊƻōŀŎȊȅƱŜƳ ŎƻǏ ƴƻǿŜƎƻΣ ŎƻǏ ŎȊŜƎƻ ƧŜǎȊŎȊŜ ƴƛŜ ȊƴŀƱŜƳΦ ½ƻōŀŎȊȅƱŜƳ ǘŀƪȍŜ Ƨŀƪ ǿ ƻǎǘŀǘƴƛŎƘ ƪƛƭƪǳƴŀǎǘǳ 
ƭŀǘŀŎƘ ȊƳƛŜƴƛŀ ǎƛť ǘǳ ȊŀǊƽǿƴƻ krajobraz jak i nastawienie ludzi do dbania o ten krajobraz, jak i 
ǇƻƪŀȊȅǿŀƴƛŀ Ǉƛťƪƴŀ ƧŀƪƛŜ ƴŀǎ ƻǘŀŎȊŀΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǇƻǿƛŜƳ ƧŜŘƴƻΥ ƴŀ ǇŜǿƴƻ ǿŀǊǘƻ ǘǳ ǇǊȊȅƧŜȍŘȍŀŏΦ 

 

 
Zapomniane atrakcje Borowego Jaru 
  

² ƴƛŜŘȊƛŜƭť нл ƳŀƧŀ нлмн Ǌƻƪǳ ǿȅǊǳǎȊȅƭƛǏƳȅ ƴŀ ƴƛŜȊǿȅƪƱŊ ǿȅŎƛŜŎȊƪť ǇǊƻǿŀŘȊƻƴŊ ǇǊȊŜȊ 
9ǳƎŜƴƛǳǎȊŀ DǊƻƴƻǎǘŀƧŀΦ {ǇƻǘƪŀƭƛǏƳȅ ǎƛť ǇǊȊȅ ǊƽȍƻǿȅƳ Ƴƻǎǘƪǳ ǇǊȊŜǊȊǳŎƻƴȅƳ ƴŀŘ YŀƳƛŜƴƴŊΦ 
½ƻōŀŎȊȅƭƛǏƳȅ ǎǘŀǊŜ ƪƻǊȅǘƻ .ƻōǊǳΦ bƻǿŜ ǿ Řƴƛǳ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊȅƳ ǇǊƻǿŀŘȊƛ ƴƛŜŎƻ ŘŀƭŜƧΦ /ƛΣ ƪǘƽǊȊȅ ƴƛŜ ōȅƭƛ ǿ 
ǘŜƧ ƻƪƻƭƛŎȅ ƧŀƪƛǏ ŎȊŀǎ ƴŀ ǇŜǿƴƻ ōťŘŊ ȊŀǎƪƻŎȊŜƴƛ ȊƳƛŀƴŀƳƛ ƧŀƪƛŜ ǘǳǘŀƧ ȊŀǎȊƱȅΦ ²ȅƪƻƴŀƴƻ ƴƻǿŜ ǏŎƛŜȍƪƛΣ 
ȊŀǊƽǿƴƻ Řƭŀ ǇƛŜǎȊȅŎƘ Ƨŀƪ ƛ ǊƻǿŜǊȊȅǎǘƽǿΣ ǿȅŎȊȅǎȊŎȊƻƴƻ ǘŜǊŜƴΣ ǳǎǘŀǿƛƻƴƻ ǘŀōƭƛŎŜ ƛƴŦƻǊƳŀŎȅƧƴŜΦ 
{ǇƻǿƻŘƻǿŀƱƻ ǘƻΣ ƛȍ ǿƛŜƭǳ ƳƛŜǎȊƪŀƵŎƽǿ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅ ǇǊȊȅōȅǿŀ ǘǳ ōȅΣ ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳΣ ǿȅǊǳǎȊȅŏ ƴŀ 
spacer BoǊƻǿȅƳ WŀǊŜƳ Řƻ ǎŎƘǊƻƴƛǎƪŀ tŜǊƱŀ ½ŀŎƘƻŘǳΦ aȅΣ ǘȅƳ ǊŀȊŜƳΣ ȊǊŜȊȅƎƴƻǿŀƭƛǏƳȅ Ȋ ƴŀƧǿƛťƪǎȊŜƧ 
ŀǘǊŀƪŎƧƛ ƧŀƪŊ ƧŜǎǘ ǿƛŜȍŀ ǿƛŘƻƪƻǿŀ ƴŀ ²ȊƎƽǊȊǳ YǊȊȅǿƻǳǎǘŜƎƻΦ wǳǎȊȅƭƛǏƳȅ ƴƻǿŊ ŘǊƻƎŊ ǿ ǎǘǊƻƴť 
ǿƛŀŘǳƪǘǳ ƪƻƭŜƧƻǿŜƎƻΦ /ƻ ǇǊŀǿŘŀ ƴƛŜŎƻ ǿȅȍŜƧ ƴŀ ȊōƻŎȊǳ ǿƛŘŀŏ ōȅƱƻ ǎǘŀǊŊ ǏŎƛŜȍƪť ǎǇŀŎŜǊƻǿŊ ƧŜŘƴŀƪ 
ŘȊƛǎƛŀƧ ƧŜǎǘ ƻƴŀ Ȋōȅǘ ȊŀǊƻǏƴƛťǘŀ ŀōȅ ƧŜƧ ǳȍȅǿŀŏΦ ¢ǳȍ ǇǊȊŜŘ ǿƛŀŘǳƪǘŜƳ ǇƻŘŜǎȊƭƛǏƳȅ ǇƻŘ ƎƽǊť ǿ ǎǘǊƻƴť 
ǎƪŀƱΣ ƴŀ ƪǘƽǊȅŎƘ ŘŀǿƴƛŜƧ ȊƴŀƧŘƻǿŀƱŀ ǎƛť ǇƭŀǘŦƻǊƳŀ ǿƛŘƻƪƻǿŀΦ 5ƻǿƛŜŘȊƛŜƭƛǏƳȅ ǎƛť Ƨŀƪ ǿŎȊŜǏƴƛŜƧ 
ǇǊȊŜōƛŜƎŀƱȅ ǘǳǘŀƧ ǎȊƭŀƪƛ ƪƻƳǳƴƛƪŀŎȅƧƴŜΦ 5ŀƭŜƧ ǊǳǎȊȅƭƛǏƳȅ ƴƛƪƱŊ ǏŎƛŜȍƪŊ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎŊ ȊōƻŎȊŜƳ ǇƻŘ 
ǿƛŀŘǳƪǘΣ Ȋŀ ƪǘƽǊȅƳ ƳƻƎƭƛǏƳȅ ȊƻōŀŎȊȅŏ ȊŀŎƘƻǿŀƴŜ ƧŜǎȊŎȊŜ ǊŜǎȊǘƪƛ ŘǊŜǿƴƛŀƴȅŎƘ ǎŎƘƻŘƽǿ 
ǳƱŀǘǿƛŀƧŊŎȅŎƘ ǇƻŘŜƧǏŎƛŜΦ hŘǿƛŜŘȊƛƭƛǏƳȅ ǎǘŀǊȅ ƪŀƳƛŜƴƛƻƱƻƳ ȊŜ ǏƭŀŘŀƳƛ ǇŀƭƻƴȅŎƘ ǘǳ ƻƎƴƛǎƪΦ bƛŜōŀǿŜƳ 
ŘƻǘŀǊƭƛǏƳȅ Řƻ ǇƻǘťȍƴŜƎƻ Řťōǳ ȊǿŀƴŜƎƻ ŎŜǎŀǊǎƪƛƳΦ ¢ƻ ǎǘŀǊŜ ŘǊȊŜǿƻ ƧŜǎǘ ŎȊťǎǘƻ ǎȊǳƪŀƴŜ ǇǊȊŜȊ 
ǘǳǊȅǎǘƽǿ ƛŘŊŎȅŎƘ ŀǎŦŀƭǘƻǿŊ ǏŎƛŜȍƪŊΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ƻƴƻ ƴŀƴƛŜǎƛƻƴŜ ƴŀ ƳŀǇťΣ ŘƭŀǘŜƎƻ ƴŀƧŎȊťǏŎƛŜƧ 
ǘǳǊȅǏŎƛ ƴƛŜ ȊƴŀƧŘǳƧŊŎ Ǝƻ ǇǊȊȅƧƳǳƧŊΣ ȍŜ Ƨǳȍ Ǝƻ ƴƛŜ ƳŀΦ bƛŎ ōƱťŘƴƛŜƧǎȊŜƎƻΦ 

 tƻƴƛȍŜƧ Řťōǳ ƭŜȍȅ ǇǊȊŜǿǊƽŎƻƴȅ ǎǘŀǊȅ ƪŀƳƛŜƴƴȅ ŘǊƻƎƻǿǎƪŀȊΦ ¢ǊȊŜōŀ ǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ȍŜ ŘŀǿƴŜ ǎȊƭŀƪƛ 
ǘǳǊȅǎǘȅŎȊƴŜ ƧŀƪƛŜ ōȅƱȅ ǘǳ ǿȅǘȅŎȊƻƴŜ ƳƛŀƱȅ ȊǳǇŜƱƴƛŜ ƛƴƴŊ ƪƻƭƻǊȅǎǘȅƪť ŀ ƛ ƛŎƘ ǇǊȊŜōƛŜƎ ȊƴŀŎȊƴƛŜ ǊƽȍƴƛƱ ǎƛť 
ƻŘ ǘȅŎƘ ƧŀƪƛƳƛ ǇƻǊǳǎȊŀƳȅ ǎƛť ŘȊƛǎƛŀƧΦ aȅ ƪƻǊȊȅǎǘŀƧŊŎ Ȋ ǿƛŜŘȊȅ ƴŀǎȊŜƎƻ ǇǊƻǿŀŘȊŊŎŜƎƻ ǇƻŘŜǎȊƭƛǏƳȅ ƴŀ 
DƽǊť YǊȊȅȍƻǿŊΣ ƴŀ ƪǘƽǊŜƧ ŘŀǿƴƛŜƧ ȊƴŀƧŘƻǿŀƱŀ ǎƛť ƪŀǇƭƛŎŀ ǏǿΦ ²ƻƭŦƎŀƴƎŀΦ tƽȋƴƛŜƧ ǳǎǘŀǿƛƻƴƻ ǘǳ 
ǇǊŀǿŘƻǇƻŘƻōƴƛŜ ǇƛŜǊǿǎȊȅ ǿ ƻƪƻƭƛŎȅ ƪǊȊȅȍΦ bƛŜƪǘƽǊȊȅ ȊŀǎǘŀƴŀǿƛŀƧŊ ǎƛť ŎȊȅ ƧŜǏƭƛ ōȅƱŀ ǘǳ ƪŀǇƭƛŎŀ ǘƻ ŎȊȅ 
ƴƛŜ ŎƘƻǿŀƴƻ ǘǳ ȊƳŀǊƱȅŎƘΦ hǎǘŀǘƴƛŜ ōŀŘŀƴƛŀ ƧŀƪƛŜ ǇǊƻǿŀŘȊƻƴƻ ǘǳ ǇƻŘŎȊŀǎ ƴƛŜŘŀǿƴŜƎƻ ƪƱŀŘȊŜƴƛŀ 
ƎŀȊƻŎƛŊƎǳ ǇƻȊǿƻƭƛƱȅΣ ŘȊƛťƪƛ ȊƴŀƭŜȊƛŜƴƛǳ ƭƛŎȊƴȅŎƘ ǎƪƻǊǳǇΣ ƴŀ ǇƻǎǘŀǿƛŜƴƛŜ ǘŜȊȅ ƻ ȊŀƳƛŜǎȊƪƛǿŀƴƛǳ ǘȅŎƘ 
ǘŜǊŜƴƽǿ ǇǊȊŜȊ ƭǳŘȊƛΦ  

²ƛťƪǎȊƻǏŏ  ŎƘƻŘȊŊŎȅŎƘ ǘťŘȅ ǎǇŀŎŜǊƻǿƛŎȊƽǿ ŘƻŎƛŜǊŀ Řƻ /ǳŘƻǿƴŜƎƻ ¾ǊƽŘƱŀ ǳƧťǘŜƎƻ ƪŀƳƛŜƴƴŊ 
ƻōƳǳǊƽǿƪŀΦ hƪŀȊǳƧŜ ǎƛť ƧŜŘƴŀƪΣ ȍŜ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ǘƻ ƧŜŘȅƴŜ ȋǊƽŘƱƻΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ƻ ŎŀƱȅƳ ȊōƻŎȊǳΣ ƪǘƽǊȅƳ 
ƧŜǎǘŜǏƳȅ ǿƱŀǏƴƛŜ ǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛ Ƴƽǿƛ ǎƛť /ǳŘƻǿƴŜ ¾ǊƽŘƱŀΣ ǿ ŦƻǊƳƛŜ ƳƴƻƎƛŜƧΦ tǊƻǿŀŘȊƛ ǘťŘȅ |ŎƛŜȍƪŀ 
bƛƳŦΦ ²ƪǊƽǘŎŜ ŘƻŎƛŜǊŀƳȅ Řƻ ǎƪŀƱΣ Ȋ ǿƛŘƻŎȊƴȅƳƛ ƴŀ ƴƛŎƘ ǊŜǎȊǘƪŀƳƛ Ǉƻ ȊƴƛǎȊŎȊƻƴȅŎƘ barierkach i 
ǎǘƻƧŊŎȅŎƘ ǘǳ ƪƛŜŘȅǏ ƱŀǿŜŎȊƪŀŎƘΦ ²ƛŘƻƪ Ƨŀƪƛ ǎƛť ǎǘŊŘ ǊƻȊǇƻǏŎƛŜǊŀ Ƴƻȍƴŀ ōȅ ǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ȍŜ ȊŀǇƛŜǊŀ ŘŜŎƘ 
ǿ ǇƛŜǊǎƛŀŎƘΦ tŀƴ 9ǳƎŜƴƛǳǎȊ ƴŀƳŀǿƛŀ ƴŀ ǇǊȊȅƧǏŎƛŜ ǘǳǘŀƧ ƻ ǏǿƛŎƛŜΣ ƎŘȅ ǏŎƛŜƭŊŎŜ ǎƛť ǿ ŘƻƭŜ ƳƎƱȅ 
ǇǊȊŜǎƱŀƴƛŀƧŊŎŜ ȊŀōǳŘƻǿŀƴƛŀ WŜƭŜƴƛŜƧ DƽǊȅ ǘǿƻǊȊŊ ǿƛŘƻƪ ǘŀƪ ƴƛŜǎŀƳƻǿƛǘȅΣ ȍŜ ǿŎȊŜǏƴƛŜƧǎȊŜ ƻƪǊŜǏƭŜƴƛŜ 
ǎǘǊŊŎƛƱƻōȅ ƴŀ ȊƴŀŎȊŜƴƛǳΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ǘǳǘŀƧ ƻ ǘŀƪƛŜƧ ǇƻǊȊŜΣ ƛȍ ƳǳǎƛƳȅ ǳǿƛŜǊȊȅŏ ȊŀǇŜǿƴƛŜƴƛƻƳ 
ǇǊƻǿŀŘȊŊŎŜƎƻΦ 

  



 
 

 
Na trasie 

 
bŀŎƛŜǎȊȅǿǎȊȅ ƻŎȊȅ ǿǎǇŀƴƛŀƱȅƳƛ ǿƛŘƻƪŀƳƛ ŘƻŎƛŜǊŀƳȅ Řƻ ƳƛŜƧǎŎŀ ȊǿŀƴŜƎƻ IŜƭƛƪƻƴΦ hƪǊŜǏƭŜƴƛŜ 

ǘƻ ŘƻǘȅŎȊȅ ǘŜǊŜƴǳ ƻǘŀŎȊŀƧŊŎŜƎƻ ǏǿƛŊǘȅƴƛť ό!ǇƻƭƭƛƴŀύΣ ƪǘƽǊŜƧ ǊŜǎȊǘƪƛ ǿƛŘȊƛƳȅ ƧŜǎȊŎȊŜ ŘȊƛǎƛŀƧΦ tƻƴƛŜǿŀȍ 
ŘŀǿƴƛŜƧ Ȋ ǘŜƧ ǎǘǊƻƴȅ ƴƛŜ ǊƻǎƱȅ ŘǊȊŜǿŀ ǊƻȊǘŀŎȊŀƱ ǎƛť ǎǘŊŘ ǿǎǇŀƴƛŀƱȅ ǿƛŘƻƪ ƴŀ ǳǎȅǘǳƻǿŀƴŊ Ǉƻ ǎŊǎƛŜŘȊƪǳ 
{ȊǿŜŘȊƪŊ DƽǊť ƻǊŀȊ ƴŀ ǎȊŜǊƻƪŊ ǇŀƴƻǊŀƳť YŀǊƪƻƴƻǎȊȅΦ 5ȊƛǎƛŀƧ ŀōȅ Ǝƻ ȊƻōŀŎȊȅŏ ƳǳǎƛƳȅ ȊŜƧǏŏ ƴƛŜŎƻ 
ƴƛȍŜƧ Řƻ ƎǊŀƴƛŎȅ ƭŀǎǳΦ LŘŊŎ ŘŀƭŜƧ ƳƛƧŀƳȅ Ǉƻ ƭŜǿŜƧ ǎǘǊƻƴƛŜ ǎƪŀƱť ƴŀȊȅǿŀƴŊ ¦ǊŀƴƛŀΦ 5ŀǿƴƛŜƧ ŘƻŎƘƻŘȊƛƱƻ 
ǎƛť Řƻ ƴƛŜƧ ƻŘ ŘǊǳƎƛŜƧ ǎǘǊƻƴȅΣ ƻŘ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊŜƧ ŘǊƻƎƛ ȊƎƻǊȊŜƭŜŎƪƛŜƧΦ 5ƭŀ ǳƱŀǘǿƛŜƴƛŀ ǿŜƧǏŎƛŀ ǿȅƪǳǘƻ ǘǳ 
schodki. hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǘŀƪƛŜ ǳŘƻƎƻŘƴƛŜƴƛŀ ƴƛŜ ōȅƱȅ ǇƻǘǊȊŜōƴŜ ǇǊȊŜǎƛŀŘǳƧŊŎŜƳǳ ǘǳ ǊȅƳŀǊȊƻǿƛΣ ŀ 
ǿƱŀǏŎƛǿƛŜ ƧŜƎƻ ŘǳŎƘƻǿƛΦ ½ŀŎƘƻǿŀƱŀ ǎƛť ƭŜƎŜƴŘŀ ƳƽǿƛŊŎŀ ƻ ǘȅƳΣ ȍŜ ŎȊƱƻǿƛŜƪ ǘŜƴ ŦŀƱǎȊǳƧŊŎȅ ƳƻƴŜǘȅ 
ȊƻǎǘŀƱ Ǉƻ ǇƻƧƳŀƴƛǳ ȊƎƻŘƴƛŜ Ȋ ƽǿŎȊŜǎƴȅƳ ǇǊŀǿŜƳ ǳǏƳƛŜǊŎƻƴȅ ǇƻǇǊȊŜȊ ǎǇŀƭŜƴƛŜ ƴŀ ǎǘƻsie. Od tamtej 
ǇƻǊȅ ƧŜƎƻ ŘǳŎƘ ŎȊťǎǘƻ ōȅƱ ǿƛŘȊƛŀƴȅ ƴŀ ƻƪƻƭƛŎȊƴȅŎƘ ǎƪŀƱŀŎƘΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ƛŘŊŎȅ ƴŀ ǎǇŀŎŜǊ ƧŜƭŜƴƛƻƎƽǊȊŀƴƛŜ 
ƳƽǿƛƭƛΣ ȍŜ ƛŘŊ ƴŀ wȅƳŀǊȊŀΣ ōƻ ǘŀƪ ƴŀȊǿŀƴƻ ǘƻ ǿȊƴƛŜǎƛŜƴƛŜΦ hōŜŎƴƛŜ ƎƽǊŀ ǘŀ ƴƻǎƛ ƴŀȊǿť {ƛƻŘƱƻΦ LŘŊŎ 
ŘŀƭŜƧ ōŀǊŘȊƻ ǇǊȊȅƧŜƳƴŊ ŘǊƻƎŊ ƻ ŎƛŜƪŀǿȅŎƘ ǿƛŘƻƪŀŎƘ ŘƻǘŀǊƭƛǏƳȅ Řƻ ǎƪŀƱȅ ȊǿŀƴŜƧ ¢ǊŀŦŀƭƎŀǊΣ ƻ ŎȊȅƳ 
ǏǿƛŀŘŎȊȅ ǿƛŘƻŎȊƴȅ ƧŜǎȊŎȊŜ ǎǘƻǎƻǿƴȅ ƴŀǇƛǎ ǿȅǊȅǘȅ ƴŀ ǎƪŀƭŜΦ ²ƛŘƻƪƛ ǎǘŀŘ ǎŊ ƴƛŜǎŀƳƻǿƛǘŜΦ WŜŘƴŀƪΣ ȊŜ 
ǿȊƎƭťŘǳ ƴŀ ōǊŀƪ ōŀǊƛŜǊƪƛ ƴŀƭŜȍȅ ǳǿŀȍŀŏΣ ƎŘȅȍ Ƴƻȍƴŀ Ʊŀǘǿƻ ȊǎǳƴŊŏ ǎƛť ǿ ǇǊȊŜǇŀǏŏΦ  tƻƴƛȍŜƧ ǘŜƧ ǎƪŀƱȅ 
prowadzi ǏŎƛŜȍƪŀΣ ǇƻŘŊȍŀƧŊŎ ƪǘƽǊŊ ŘƻǘǊȊŜƳȅ Řƻ ǿȅǇƱȅǿŀƧŊŎŜƧ Ȋ ƧŜŘƴŜƧ ȊŜ ǎƪŀƱ ǿƻŘȅ ǳƧťǘŜƧ ǿ 
ōŜǘƻƴƻǿŜ ƻōǳŘƻǿŀƴƛŜΦ 5ȊƛǎƛŜƧǎȊŜ ȊŀƴƛŜŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŜ ǿƻŘȅ ǊŀŎȊŜƧ ƴƛŜ ǎƪƱŀƴƛŀ Řƻ ƧŜƧ ǇƛŎƛŀΦ {ŎƘƻŘȊŊŎ Ȋ 
¢ǊŀŦŀƭƎŀǊǳ ȊŀǊŀȊ ŘƻŎƛŜǊŀƳȅ Řƻ ǎƪŀƱȅ ƴŀȊȅǿŀƴŜƧ DƛōǊŀƭǘŀǊΦ ²ȅƪǳǘƻ ǿ ƴƛŜƧ ƪƛƭƪŀ ǎŎƘƻŘƪƽǿ 
ǳƱŀǘǿƛŀƧŊŎȅŎƘ ǿŜƧǏŎƛŜΦ ²ƛŘŀŏ ǇǊȊȅ ƴƛŎƘ ǏƭŀŘ Ǉƻ ƧŀƪƛŜƧǏ ǘŀōƭƛŎȅ ȊƴŀƧŘǳƧŊŎŜƧ ǎƛť ǘǳ ƪƛŜŘȅǏΦ bƛŜǎǘŜǘȅ ƴƛŜ 
ǿƛŀŘƻƳƻ Ƨŀƪŀ ōȅƱŀ ǘǊŜǏŏ ƴŀǇƛǎǳ ǘǳ ȊŀƳƛŜǎȊŎȊƻƴŜƎƻΦ 

 
/ƘƻŘȊŊŎ ǘŀƪ ƻŘ ǎƪŀƱȅ Řƻ ǎƪŀƱȅ ŎŀƱȅ ŎȊŀǎ ƴŀǎȊŀ ǘǊŀǎŀ ƪǊȊȅȍƻǿŀƱŀ ǎƛť Ȋ ǘȊǿΦ 5ǊƻƎŊ tƻŜǘƽǿΣ ƪǘƽǊŀ 

ŘŀǿƴƛŜƧ ōȅƱŀ ōŀǊŘȊƻ ǇƻǇǳƭŀǊƴȅƳ ǎȊƭŀƪƛŜƳ ǿȅŎƛŜŎȊƪƻǿȅƳΣ ŀ ŘȊƛǎƛŀƧ ƧŜǎǘ ƴƛŜȊǿȅƪƭŜ ǘǊǳŘƴŀ Řƻ 
ǇǊȊŜōȅŎƛŀΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ƳŀƱƻ ƪǘƻ ƴƛŊ ǿťŘǊǳƧŜΦ aƻȍƴŀ ƴƛŊ ōȅƱƻ ȊŜƧǏŏ ǿ ƻƪƻƭƛŎŜ ŜƭŜƪǘǊƻǿƴƛ ǿƻŘƴŜƧΣ ōȅ 
ǇƻŘȊƛǿƛŀŏ ǎƪŀƱȅ ǳǿŀȍŀƴŜ Ȋŀ YƻƴƛŜŎ |ǿƛŀǘŀΦ WŜǎǘ ǘƻ ƧŜŘƴŀƪ ƴƻǿȅ YƻƴƛŜŎ |ǿƛŀǘŀΦ tƛŜǊǿƻǘƴƛŜ ōȅƱŀ ƴƛƳ 
ǿȅǎǇŀ ǳǎȅǘǳƻǿŀƴŀ ƴƛŜŎƻ ōƭƛȍŜƧ ƳƛŀǎǘŀΦ ²ȅƪƻƴŀƴƻ ǘŀƳ ƳƻǎǘŜƪ ǳƱŀǘǿƛŀƧŊŎȅ ǇǊȊŜƧǏŎƛŜ ƴŀ ŘǊǳƎŀ ǎǘǊƻƴť 
.ƻōǊǳΣ ƧŜŘƴŀƪ ŘȊƛǎƛŀƧ ƴƛŜ Ƴŀ Ǉƻ ƴƛƳ Ƨǳȍ ȍŀŘƴȅŎƘ ǏƭŀŘƽǿΦ  

 
²ǊŀŎŀƧŊŎ ƳƻƎƭƛǏƳȅ ǇƻǊƽǿƴŀŏ Ƨŀƪ ǿȅƎƭŊŘŀƱ tŀǊƴŀǎΣ ŎȊȅƭƛ ƳƛŜƧǎŎŜ Řƻ ƪǘƽǊŜƎƻ ǇǊȊȅchodzili 

ǇƛŜǿŎȅ ƻǘŀŎȊŀƧŊŎŜƎƻ ƴŀǎ ǇƛťƪƴŀΦ 5ȊƛǎƛŀƧ ƎŘȅōȅ ƴƛŜ ǇƻƪŀȊŀƴƛŜ ƴŀƳ ǘŜƎƻ ƳƛŜƧǎŎŀ ǇŀƭŎŜƳ ǇŜǿƴƛŜ ƴƛŜ 


